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Sammendrag 
Temaet for denne oppgaven er yrkesretting av matematikkfaget for elver som går vg1 
Teknologi og industrifag. Her tar jeg for meg hvorfor fokuset på yrkesretting av 
fellesfagene stadig har blitt tydeligere de siste par tiårene, og hvilke endringer som har 
medført dette. Jeg har sett på det som skjedde i forbindelse med innføringen av Reform-
94, som etter en evaluering startet flere prosesser. Frafallet i den videregående skolen 
gikk betraktelig ned i forbindelse med innføring av reformen, men det var fortsatt for 
stort. Dette var spesielt gjeldende for de yrkesfaglige utdanningsprogrammene. For å 
forsøke å motvirke dette, skulle fokuset økes på at alle skolefagene skulle oppleves 
relevante for det yrkesvalget elevene søker seg mot. Det ble etter hvert fastslått i 
opplæringsloven §1-3 (2010) at fellesfagene skal tilpasses de enkelte 
utdanningsprogram. Dette leder etter hvert til etablering av prosjektene NyGIV og FYR 
som foregikk i tidsperioden 2011-2016, som ble ledet henholdsvis fra 
Kunnskapsdepartementet og Utdanningsdirektoratet. Jeg deltok selv på samlinger både i 
regi av NyGIV og FYR i denne perioden, sammen med lærere fra hele landet.  

Gjennom denne forskningen ville jeg forsøke å få mer kunnskap om hvordan tilstanden 
på yrkesretting av matematikkfaget er i dag. Derfor har jeg valgt meg problemstillingen 
«Hvordan opplever matematikk- og programfaglærere på Teknologi- og industrifag, 
yrkesretting av fellesfaget matematikk?» For å innhente data som kan hjelpe meg med å 
få belyst problemstillingen, var jeg avhengig av å kunne lytte til lærernes egne 
opplevelser med temaet. Dette ville jeg i første omgang gjøre gjennom semistrukturerte 
intervju. Men på grunn av at det ble vanskelig å finne mange nok villige informanter, lot 
jeg meg inspirere av triangulering. Dette ble gjort på den måten at jeg først 
gjennomførte intervjuer, som ble transkribert og meningskategorisert. Deretter ble 
materialet som jeg fikk ut av dette, brukt direkte opp imot oppbygging av en kvantitativ 
spørreundersøkelse. Den kvantitative spørreundersøkelsen ble laget med påstander som 
respondenten skulle gradere fra «i liten eller ingen grad» til «i stor grad» Grunnen til at 
jeg lot meg inspirere av Mixed methods, var for å kunne øke gyldigheten av de svarene 
jeg fikk ut. Når det gjelder respons på spørreskjemaet, kunne også dette vært adskillig 
bedre. Men uansett viser undersøkelsene ganske klare tendenser som kan karakteriseres 
som gode funn. Tallmaterialet jeg fikk ut av spørreskjemaet ble lagt inn på regneark, der 
jeg kunne generere kurvediagrammer for å tydeliggjøre tendensene. Fra det jeg kunne 
lese ut av disse dataene, er det trukket sammen i konklusjoner sortert i kategorier som 
for eksempel samarbeid, didaktisk praksis, rammefaktorer osv. 

Når det gjelder resultatene jeg kunne lese ut fra denne undersøkelsen, viser det seg at 
mye positivt arbeide forgår rundt om på skolene i Trøndelag. Mange søker samarbeid på 
tvers av fagene for å skape en relevant undervisning for elevene. Men undersøkelsen 
viser også at selv om det gjøres mye, er det mange som ønsker å gjøre mer. Det viser 
en tendens til at på spørsmål om hvor viktig grepene er, tenderer svarene blant de som 
deltok i undersøkelsen mot i stor grad. Mens det på spørsmål om hva de faktisk gjør, gir 
en noe lavere score. Her peker mange på rammefaktorer som kan virke som brems på 
utviklingen. De rammefaktorene det pekes på er organisering av teamene og skolene, og 
tilrettelegging fra skolenes side.  
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Abstract  
The subject of this master thesis is vocational instruction of mathematics to students in 
technology and industrial programs in upper secondary education. My focus will mainly 
be on how vocational instructions of the common subjects have become more 
emphasized for the last two decades, and what changes have led to this. The introduction 
of Reform-94 started off several processes: amongst them a deceasing drop-out rate in 
upper secondary school. The rate was still too high though, especially for vocational 
educational programs. To counteract this, the focus was to be on how students 
experienced relevance in the general subjects at school such as mathematics or 
Norwegian connected to the line of study they had applied to in the first place. This was 
later introduced to the Norwegian law on education §1-3 (2010), which states that the 
common subjects shall be adapted to the individual educational programs. This leads to 
the establishment of the projects NyGIV and FYR (common subjects, vocational training 
and relevance) in 2011-2016 and were led by respectively the Ministry of Education and 
the Directorate of Education. I participated in gatherings, both in NyGIV and FYR during 
this period, together with teachers from all over the country. 

My aim of the research is to achieve more knowledge on how the state of vocational 
guidance of the mathematics subject is today. Therefore, I have chosen the problem 
“What experience do teachers of mathematics and teachers of technology and industrial 
subjects have with vocational guidance of the common subject mathematics”. To obtain 
data that could help me clarify the issue, I was depending on being able to listen to the 
teachers' own experiences on the topic. Initially, I wanted to do this through semi-
structured interviews, but because it became difficult to find enough willing informants, I 
was inspired to try triangulation. This was done in such a way that I first conducted 
interviews, which were transcribed and categorized. This material was used directly for 
the construction of a quantitative survey. The quantitative survey was made with 
statements that the respondent should rate from "to a small or no degree" to "to a large 
extent". The reason I was inspired by Mixed methods was to be able to increase the 
validity of the answers I got. This is most likely due to the fact that it was difficult to find 
willing interviewees, which led to a slightly low validity of the qualitative data collection. 
The response to the questionnaire could have been better. However, the surveys show 
fairly clear trends that can be characterized as good observations. The numerical material 
was entered into Excel and converted into curve diagrams to clarify the trends. This data 
summarized in conclusions were sorted into categories, such as collaboration, didactic 
practice, framework factors, etc. 

The results from this survey, indicates that a lot of positive work linked to my subject 
thesis takes place in many schools in Trøndelag. Many seek collaboration across the 
subjects to create a relevant teaching for the students. But the survey also shows that 
even though much is done, there is still a long way to go. There is a tendency that when 
I asked how important the initiatives are, the answers given by the participating teachers 
tend to be “to a large extent”. While when I asked what they actually do, it gives a 
slightly lower score. Here, many point to frame factors that can act as a brake on 
development. The framework factors that are pointed out, are the organization of the 
teams and the schools, and facilitation initiated by school owners and leaders. 
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Forord 
Da har jeg kommet til siste kapittel i denne videreutdanningen jeg startet på for to år 
siden. Disse to årene har gitt meg mye i form av ny kunnskap om forskningens- og den 
akademiske verden. Men samtidig ble på ingen måte disse to årene slik jeg hadde sett 
dem for meg da jeg startet. Mye av skylden for det må jeg nok legge på pandemien som 
har herjet gjennom denne perioden. Mer enn halvparten av samlingene har foregått 
digitalt, noe som medførte at mye av denne studietiden ble til en litt ensom sak. Så jeg 
synes det er litt synd at jeg ikke fikk mere tid sammen med den flotte studentgruppen 
som vi var da vi var samlet. Men dette gjorde kanskje at vi virkelig kunne se verdien og 
sette pris på å være samlet når vi først var det. Dette handler mye om gode 
gruppesamtaler ansikt til ansikt, og de litt mer uformelle samtalene i gangene og i 
kantina.  

Prosessen med masteren har vært preget av mye arbeid og en motivasjon som har vært 
svært variabel. Jeg ble advart om arbeidsmengden på forhånd da jeg ga uttrykk for at 
jeg ville prøve meg på Mixed methods forskning. Men i etterkant kan jeg ikke si at jeg 
angrer på det valget, selv om det medførte en større prosess. For min egen del kan jeg i 
hvertfall si at jeg har fått en del svar på hvordan tilstanden på yrkesretting for TIF-elever 
er i Trøndelag. Jeg har også fått noen innspill på hva lærerne mener er begrensende 
faktorer i arbeidet, og det er kanskje der vi finner det som kan sørge for en videre 
utvikling.  

Jeg vil rette en spesiell takk til en fantastisk veileder jeg har hatt i Julie Leonardsen. Selv 
om vi under skrivingen nesten ikke har hatt fysiske møter, har samarbeidet fungert 
utmerket. Nesten samme når jeg sendte mail med spørsmål, kommer svarene så godt 
som umiddelbart. De gangene dokumentet er sendt over for gjennomsyn kommer 
responsen etter kun kort tid, og alltid er tilbakemeldingene svært konkrete og gode å 
forholde seg til. Dette har vært med på å gjøre at det har vært greit å holde oppe 
kontinuiteten i arbeidet. Jeg vil også takke for tiden vi fikk være til stede på campus, 
sammen med flinke og ikke minst hyggelige forelesere og medstudenter.   

For prosessen gjennom masteroppgaven vil jeg også takke informantene, både gjennom 
intervju og respondenter på spørreskjemaet. Jeg vil også rette en stor takk til rektor ved 
Meldal videregående skole for prioritering til Udir sin vikarordning, og som ga meg mye 
hjelp med det engelske sammendraget. Her må også fagleder for BA/TP nevnes, for 
tilretteleggingen når jeg har vært med på studiesamlinger. Uten dere hadde ikke dette 
vært mulig.  

 

 

Løkken Verk, mai 2022 

Helge Jostein Løseth  
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1 Innledning 
1.1 Tema og bakgrunn 
Når matematikkundervisningen starter på høsten med et helt nytt elevkull på Teknologi 
og industrifag (heretter kalt TIF), er kartlegging av grunnleggende ferdigheter det første 
vi som underviser matematikk gjør. På skolen jeg arbeider gjør vi det ved å gi elevene en 
liten oppgave med enkle matematiske spørsmål. Dette gjør vi for at vi skal få et lite 
innblikk i hva som sitter igjen fra ungdomsskolen. Der stiller vi også elevene spørsmålet: 
Hvordan er ditt forhold til faget matematikk? der vi oppfordrer de til å svare helt ærlig og 
«uten filter». Noen sier det er helt ok, eller at det er vanskelig. Men mange sier også at 
de ikke liker faget og til og med hater det. Mange av de elevene som søker seg til TIF, 
søker for at de ønsker å lære seg et håndverksyrke. De vil bruke hender og kropp for å 
fysisk skape noe, ved å lære seg å bruke verktøy og maskiner. Kanskje noen også søker 
mot disse fagene bare på grunn av at de har slitt med å tilpasse seg i en teoritung 
ungdomsskole. Hvis eleven har følt at matematikkundervisningen i ungdomsskolen har 
gått langt over hodet på seg, er det kanskje ikke så rart at det er vanskelig å oppdage de 
trådene som binder dette sammen med yrkesliv og dagligliv. Mekanisk arbeid handler 
mye om kraft og bevegelse, altså fysikk som det kan regnes mye på. Det handler om å 
kunne tolke tegninger med målestokk og måleenheter, og kunne lese data ut fra tabeller 
og diagrammer. Elevene skal forstå hva et tiltrekkingsmoment er, de skal kunne beregne 
volum og vekt, og forstå blandingsforhold ved bruk av forskjellige kjemiske stoffer. Alt 
dette er jo matematikk. Men hvis eleven sitt forhold til faget har vært å løse 
ferdigoppstilte matematikkstykker ut fra en lærebok, eller å regne ut hvor fort Lise må 
løpe for å nå bussen, kan det for en del kanskje bli vanskelig å se nytteverdien av det vi 
gjør. Derfor er det viktig at vi som lærere er i stand til å synligjøre de trådene som binder 
teoriundervisningen sammen med yrke eller dagligliv. Mye av bakgrunnen for det er at vi 
skal kunne motivere flest mulig elever til å ta til seg læringen og se nytteverdien i den. 

Matematikk kan ses på som et redskapsfag, der de teknikkene vi lærer skal kunne 
brukes inn mot mange forskjellige situasjoner. Men det kan ikke være sånn at 
undervisningen kun handler om teknikker for å få stokket tall riktig, for så å ende opp 
med samme tall som står i fasiten bak i boka. Hvis en ikke forstår hvorfor en skal lære 
det en skal lære og hva de skal bruke det til, kan jo undervisningen for noen elever virke 
helt meningsløs. Da er vi kommet på det nivået at vi skal pugge til en karakter for å 
komme inn videre på det linjevalget vi ønsker, eller om målet kun er å bestå en 
eksamen. Da kan vi ikke si at det vi holder på med er læring. For som John Dewey en 
gang skrev det, at den eneste måten å øke elevens læring på er å øke kvantiteten og 
kvaliteten på det som egentlig er undervisning. Ettersom det å lære noe er noe eleven 
selv må gjøre for seg selv, ligger initiativet hos den lærende. Jo mer bevisst læreren er 
på elevens tidligere erfaringer, håp, ønsker og interesser, jo bedre vil han forstå de 
kreftene som er på spill, som styres og anvendes i forbindelse med dannelse av 
refleksive vaner (Dewey, 2012, s. 493). 

Dette gjør at mitt initiativ for denne oppgaven, ligger i å gjennom et utvalg informanter 
undersøke hvor stort fokus lærere som underviser på TIF har på yrkesretting av 
matematikkfaget. Derfor har jeg i denne oppgaven valgt fellesfag, yrkesretting og 
relevans (FYR) som tema, der jeg velger å konsentrere meg om yrkesretting av 
matematikkfaget for TIF-elever. Fellesfag er en samlebetegnelse for fagene norsk, 
matematikk, engelsk, naturfag, samfunnsfag og kroppsøving. Disse fagene har 
læreplaner som er gjennomgående fra grunnskolen og er felles for alle elever i den 
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videregående skolen, uavhengig av utdanningsprogram. Alle disse fagene med unntak av 
kroppsøving, inngår i kravene for å oppnå generell studiekompetanse (St. Meld. nr. 28 
(2015-16), s. 51). Gjennom evalueringen av Reform-94 ble det antydet at opplæringen i 
fellesfagene ikke var tilstrekkelig yrkesrettet. Dette var noe som særlig rammet de 
elevene som hadde størst problemer i utgangspunktet med å nå målene i læreplanene 
for fellesfagene. Derfor har yrkesretting av fellesfagene fått høy prioritering da 
Kunnskapsløftet ble innført i 2006 (St. Meld. nr. 28 (2015-16), s. 51). Dette ledet etter 
hvert til FYR-prosjektet foregikk rundt om i Norge i tidsrommet 2014-2016. Men 
prosjektet startet allerede i 2010, da prinsippet om at fellesfagene skal tilpasses de 
enkelte utdanningsprogram ble slått fast i forskrift til opplæringsloven §1-3 (Udir, 2017, 
s. 2). Den første fasen av FYR var et lærerskoleringsprosjekt i regi av 
Kunnskapsdepartementet med navnet NyGIV, som foregikk i perioden 2010 – 2013. 
Deretter kom FYR i perioden 2014 – 2016 ledet av Utdanningsdirektoratet, som et 
lærerskolerings- og skoleutviklingsprosjekt (Udir, 2017, s. 2). Disse prosjektene blir 
nærmere beskrevet i kapittel 2.2 og 2.3.  

I dette masterprosjektet har jeg gjennomført intervjuer med TIF-lærere og 
matematikklærere som underviser TIF-elever. Det er også brukt et spørreskjema som er 
sendt ut til skolene som underviser TIF i Trøndelag, der matematikklærere fra samme 
målgruppe har svart på spørsmål om yrkesretting av faget. Målet med prosjektet er å 
undersøke hvordan et utvalg lærere opplever hva FYR-prosjektet har gitt oss, og hvordan 
det har ført til endringer i måten vi underviser TIF-elever på.   

Gjennom den kommende teksten i denne innledningen, beskriver jeg noe av det som 
ligger til grunn for det økte fokuset på yrkesretting av fellesfagene. Her beskriver jeg 
hvordan reformer har påvirket yrkesfagutdanningene, gjennom at andelen felles 
allmenne fag har økt. Jeg tar også for meg hva som lå bak kravet om at fellesfagene 
skulle ha en yrkesrettet profil, for å motvirke et altfor høyt frafall i den videregående 
skolen. Dette fører frem til hva problemstillingen min er, og hva jeg legger i den.  

 

 

1.2 Frafall i den videregående skolen 
Forståelse for fagene skaper mestring, og mestring er en viktig faktor når det gjelder 
gjennomføringsgrad i skolen. Ifølge tall fra SSB (2021) har det vært en positiv utvikling 
når det gjelder elever som fullfører. Men enda er det mer å gå på, spesielt når det gjelder 
yrkesfagene. Men andelen som i løpet av 5/6 år fullfører videregående utdanning, har økt 
årlig siden kunnskapsløftet ble innført i 2006. Av de som startet utdanningen i 2006, 
fullførte 72% i løpet av 5/6 år. Av de som startet i 2013, var tallet økt til 78,2%. Mens 
det blant de som startet utdanningen i 2014 fullførte 79,6% i løpet av 5/6 år(SSB, 2021). 
For yrkesfagene isolert sett, ser tallene noe svakere ut. Av de som startet utdanningen i 
2006 fullførte 60,5% i løpet av 5/6 år. Av de som startet i 2013 fullførte 67,5%, mens av 
de som startet utdanningen i 2014 fullførte 68,3%(SSB, 2021). Så selv om pilene peker 
riktig vei også for yrkesfagene, er det fortsatt en del å jobbe med når det gjelder 
fullføringsgrad i den videregående skolen. For vi ser jo at nærmere en tredjedel av 
elevene på yrkesfag forsvinner ut.  

Gjennom arbeidet med å motvirke frafallet, lanserte Kunnskapsdepartementet i 2021 
Fullføringsreformen «med åpne dører til verden og fremtiden». Reformen sitt mål er å 
legge grunnlag for store endringer i den videregående opplæringen. Fullføringsreformen 
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beskriver at den ønsker å fjerne hindringer, snublesteiner og begrensninger, for å 
tydeliggjøre at utdanningssystemets oppgave er å gi ungdom og voksne det tilbudet de 
trenger for å fullføre og bestå med studie- eller yrkeskompetanse. Dette skal gi alle frihet 
og mulighet til å skape seg gode liv (St. Meld. nr. 21 (2020-2021), s. 9). Videre peker 
den mot at det skal settes i gang endringer i struktur og innhold i opplæringen, for at 
flest mulig skal bestå og samtidig lære mer av det som arbeidsliv og videre utdanning 
etterspør. Målet er at alle elever i den videregående opplæringen skal få mer fordypning, 
mer relevant opplæring og mer valgfrihet (St. Meld. nr. 21 (2020-2021), s. 69). 

Forskjellene i gjennomføringsgrad mellom studieforberedende og de yrkesfaglige løpene, 
ligger nok mye i det man kan kalle for «hode eller beina»- forklaringen (Hernes, 2010, s. 
58). Dette gir en antydning om at hvis du lykkes i grunnskolen og har det i hodet, velger 
du i mange tilfeller allmennfaglige utdanningsløp. De som har det i beina og har oppnådd 
svakere resultater fra grunnskolen, velger bort det som går mot akademiske studier og 
går heller mot de yrkesfaglige løpene. Dette medfører i mange tilfeller at elevene på 
yrkesfag både er mindre motiverte og dårligere kvalifiserte for videregående skolegang, 
da særlig i teorifag(Hernes, 2010, s. 58). Frafall kan i mange tilfeller gi store 
konsekvenser for ungdommene som kommer i den situasjonen, men samtidig også store 
samfunnsmessige konsekvenser. Dårligere muligheter for å komme i jobb øker sjansene 
for uføretrygd og et liv utenfor arbeidslivet. Det øker også sjansene for at de vil få 
dårligere levekår og helse gjennom hele livet. De estimerte samfunnskostnadene ble i 
2010 beregnet til om lag 5 milliarder for hvert årskull(Hernes, 2010, s. 7). Dette 
medfører at det er mye å vinne både for elevene selv og for samfunnet generelt. 

 

 

1.3 Reformer i skolen 
For å belyse litt av bakgrunnen for at vi er der vi er i dag i den, må vi se på hvordan 
yrkesfagene ble innlemmet i den videregående skolen. I fellesprogrammet fra 1945 ble 
det uttalt, at skolesystemet må samordnes for alle ledd fra grunnskole til høyeste 
undervisning. Dette for at de skal gå naturlig over i hverandre, enten det gjelder 
praktiske eller boklige skoleformer (NOU 2018:15, s. 33). Dette førte til at det i 1964 
kom lov om realskoler og gymnas. Med den forsvant begrepet «høyere» om skoleslagene 
etter folkeskolen, og begrepet «videregående» ble fra da brukt om realskoler og gymnas. 
Tankene om et enhetlig skolesystem fra etterkrigstiden, ble videreført i Steen-komiteen i 
1965. Komiteens mandat var at all ungdom i alderen 16-19 år, skulle få likeverdige 
muligheter til utdanning og personlig vekst. Komiteen pekte blant annet på utfordring 
med et fragmentert skolesystem, der det var vanntette skott mellom skoleslagene. Dette 
skapte ulik kompetanse og ulike muligheter til å bygge videre på kompetansen. Dette 
gjorde at komiteen argumenterte for å gjøre yrkesutdanningene bredere, og med økt 
innslag av allmennfag. Anbefalingen ble da at den nye skolen skulle være en fellesskole 
for yrkesfag og allmennutdanning (NOU 2018:15, s. 33). I 1974 sluttet Stortinget seg til 
opprettelsen av en felles videregående skole, med en felles lov. Det skulle gis mulighet til 
å ta treårig videregående skole, for alle som hadde fullført niårig grunnskole. Denne 
loven ble gyldig fra 1. januar i 1976 (NOU 2018:15, s. 35).  

En av de sterkeste driverne for en reform i videregående opplæring fram mot 1990- 
tallet, var at Norge som samfunn var i rask endring. Dette var blant annet 
teknologiutviklingen et tydelig bilde på, men det var også flere andre faktorer som var 
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gjeldende. Reform- 94 kom som en reaksjon på blant annet lav fullføringsgrad i 
videregående opplæring. Reformen betegnes som den største enkeltstående endringen 
som har funnet sted i videregående opplæring (NOU 2018:15, s. 36). Stortingsmelding 
nr. 32 (1998-99) viser til at før reformen, vandret en fjerdedel av elevene på årskullene 
på tvers av opplæringstilbudene og mindre enn halvparten nådde fram til studie eller 
yrkeskompetanse etter 3 år. Samtidig sier meldingen at det er svake og dårlig 
koordinerte koblinger mellom yrkesopplæringen i skolen og fagopplæringen i arbeidslivet 
(St. meld. nr. 32 (1998-99)).  

Det ble også sett på at spesialiseringen på grunnkurs og i videregående kurs var for stor 
til å tilfredsstille den brede kompetansen et næringsliv i sterk endring hadde behov for. 
Samtidig var det et ønske om å øke rekrutteringsmulighetene fra yrkesfaglig opplæring 
til høyere utdanning (St. meld. nr. 32 (1998-99)). Dette medførte gjennom Reform-94 
blant annet lovfestet rett til 3 års heltids videregående utdanning, og etablering av 
lovfestet oppfølgingstjeneste for å ta seg av rettighetssøkere som falt ut eller sto i fare 
for å falle ut av den videregående opplæringen. Det ble også gjennomført en sterk 
redusering av antall grunnkurs (fra ca. 110 til 13) og færre videregående kurs(St. meld. 
nr. 32 (1998-99)). Så her ser vi noen av årsakene til at yrkesopplæringen er blitt 
bredere, mer teoretisert og ikke så spisset mot det enkelte yrke som før Reform-94.  

For dagens TIF ser vi dette gjennom at vg1- elevene kan velge retning mot over 70 
forskjellige fagutdanninger, noe som medfører at undervisningen på vg1 må bli litt bred 
og generell. Men Reform- 94 førte til at mange flere fullførte innenfor yrkesfagene. 
Gjennomføringsgraden steg fra ca. 30% til ca. 60%, og har etter det ligget ganske stabilt 
(Hernes, 2010, s. 7). Men som tidligere nevnt har gjennomføringsgraden for yrkesfagene 
steget ytterligere etter Hernes sin rapport, fram til de sist kjente tallet som er 68,3% 
(SSB, 2021).  

Et samfunn i rask endring, økende internasjonalisering og digitalisering, førte fram til 
innføringen av Kunnskapsløftet (2006). En mer mangfoldig elevgruppe og bedre 
tilretteleggingen for å gi alle de beste muligheter for å lykkes, var grunner for å se på 
opplæringen på nytt. Ut fra blant annet evalueringen av Reform- 94, kunne man 
konkludere med at de ikke i tilstrekkelig grad er lyktes i å gi barn, unge og voksne en 
likeverdig opplæring av god nok kvalitet (NOU 2018:15, s. 41). Kunnskapsløftet 
videreførte ideen om fellesfag og timetallet ble økt fra 20 prosent til 30 prosent av 
timene i vg1 og vg2. Det ble også synliggjort fem grunnleggende ferdigheter, som var 
viktige for elevenes faglige og personlige utvikling. Dette innbefattet å kunne uttrykke 
seg muntlig, å kunne lese, å kunne uttrykke seg skriftlig, å kunne regne og å kunne 
bruke digitale verktøy. Med reformen ble lærerplanene kompetansebasert, som vil si at 
de inneholder mål for den kompetansen elevene skal oppnå (NOU 2018:15, s. 42). 
Dagens læreplaner som fikk navnet Fagfornyelsen (2020), er en fornyelse og videreføring 
av kunnskapsløftet.  
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1.4 Oppgavens problemstilling 
Temaet jeg har valgt for oppgaven, er yrkesretting av matematikkfaget for elevene på 
TIF. Dette er en undersøkelse som gjennom et utvalg av lærere forsøkte å få frem 
hvordan de selv opplever at fokuset på yrkesretting av faget er. Gjennom 
problemstillingen ønsket jeg å samle data om hvordan lærerne jobber med yrkesretting 
av matematikk, og om hvordan de opplever at dette fungerer. Her har jeg sett på 
hvordan det samarbeides om fagene og hvilke rammebetingelser som gjelder. Ut ifra 
dette har jeg valgt meg problemstillingen: 

Hvordan opplever matematikk- og programfaglærere på Teknologi- og 
industrifag, yrkesretting av fellesfaget matematikk?  

Min bakgrunn for valg av tema kommer fra mitt virke som lærer på en yrkesfagskole, der 
jeg i hovedsak har gitt undervisning i programfagene på Teknologi- og Industrifag. Men i 
tillegg har jeg også undervist matematikk ved både Teknologi- og industrifag (TIF) og 
Helse- og oppvekstfag. Det er ikke å stikke under en stol, at disse fagområdene har fått 
en forholdsvis stor andel av de elevene som har et litt vanskelig forhold til faget 
matematikk. Min subjektive oppfatning har ofte vært at disse elevene opplever innholdet 
i faget som ganske abstrakt, og de sliter ofte med å se nytteverdien av det de skal lære. 
Så for å få disse elevene på sporet igjen med en annen synsvinkel på faget, er det viktig 
å kunne gi de noen «nye briller» å kunne fokusere med. Med det som bakgrunn kan det 
være nyttig å gi elevene de praktiske problemstillingene der regning og beregning er 
nødvendig, før teknikkene for å løse oppgavene blir presentert. Vi regner og beregner 
mye i det daglige, uten at vi mange ganger tenker over at det er matematikk. Dette gjør 
matematikk til et praktisk fag det egentlig burde vært greit å yrkesrette.  

For meg med teknisk bakgrunn, er det forholdsvis greit å kunne hjelpe elevene med å 
trekke linjer mellom matematikk og TIF-fagene. Men jeg har også undervist matematikk 
for elever på Helse- og oppvekstfag (HO). Dette faget ligger svært langt ifra min egen 
fagbakgrunn, noe som har synliggjort noen utfordringer som ligger i yrkesrettingen. En 
matematikklærer underviser i mange tilfeller på tvers av mange forskjellige yrkesfag. 
Dette gjør at å ha kontroll på yrkesretting mot alle de ulike fagene, kan bli ganske 
komplisert. Derfor er samarbeid mellom lærerne helt nødvendig for at faget skal kunne 
yrkesrettes på en god måte. Her vil nesten alltid programfaglærerne være den beste 
kilden for å kunne gi oss den informasjonen vi trenger. Derfor legger undersøkelsen i 
denne oppgaven stor vekt på hvordan lærerne opplever samarbeid og tilrettelegging for å 
oppnå god yrkesretting av matematikkfaget.  
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2 Bakgrunn og teoretisk rammeverk 
For å belyse årsakene til at behovet for å sette et større fokus på yrkesretting av 
fellesfagene oppsto, måtte jeg ta meg tilbake til tiden før Reform-94 ble innført. I dette 
kapittelet har jeg gjennom offentlige utredninger og stortingsmeldinger, beskrevet hvilke 
tiltak som er gjort for å tilfredsstille endrede krav til kompetanse i de yrkesfaglige 
utdanningsprogrammene. Gjennom en kraftig utvikling spesielt innen teknologi, medførte 
dette at det måtte endringer til for å gi elever den ballasten som skal til for å møte dette. 
Kravet om å ha god kjennskap til teknologiske løsninger er ikke noe som bare gjelder i 
yrkeslivet, men er blitt en nødvendighet for å fungere godt i det moderne samfunnet. Et 
grep som ble gjort i Reform-94, var å sørge for at det skulle bli enklere for de som valgte 
yrkesfag å bygge på videre til høyere utdanning. Dette medførte da at kravene til 
fellesfagene økte, noe som da kunne gå utover de teorisvake elevene som kanskje er 
mer praktisk anlagte. For å motvirke dette ble det lagt større vekt på å tydeliggjøre 
nytten av fellesfagene opp mot arbeids- og samfunnsliv. Gjennom kapittelet har jeg 
gjennom offentlige utredninger, Stortingsmeldinger og politiske rapporter sett på hva 
som har påvirket de avgjørelser som er tatt og hva som ble igangsatt. Jeg har gjennom 
dette kapittelet også gjort et forsøk på å trekke tråder mellom læringsteorier, og 
muligheter for bedre læring gjennom tydeliggjøring av fagenes relevans. Her har jeg 
brukt stoff både fra bøker og fagfellevurderte artikler fra pedagogiske tidsskrift.  

 

 

2.1 Endringer i skolen 
Prinsippet om at fellesfagene skal tilpasses det enkelte utdanningsprogram ble fastslått i 
forskrift til opplæringsloven §1-3 i 2010 (Udir, 2017, s. 2). Men tanken om at 
fellesfagene skal legges opp på en måte som viser relevans til arbeidslivet og samfunnet 
generelt, har vært der i lang tid. Hvis vi ser tilbake på tiden før reform-94 var de 
yrkesfaglige utdanningsløpene svært spisset mot sine spesielle yrker. Det fantes ca. 110 
forskjellige grunnkurs der de var sentrert rundt yrkesopplæringen, og med en liten andel 
fellesfag. I lov om videregående opplæring fra 1976 er matematikk, fysikk/kjemi og 
fremmedspråk gruppert som yrkesrettede studieretningsfag (Repstad, 2020, s. 12). En 
åpenbar svakhet den gangen var at det var for små muligheter til å fullføre et treårig løp 
innenfor yrkesfagene. Noe av årsaken til dette var en kombinasjon av mangel på elev 
eller lærlingeplasser, og at noen fagtilbud manglet fagplaner for videregående kurs II 
(NOU 1991:4, s. 13). I 1991 leverte et utvalg ledet av Kari Blegen, en utredning på 
oppdrag fra kirke- utdannings- og forskningsdepartementet. Denne har fått tittelen 
«Veien videre til studie- og yrkeskompetanse for alle» Her står det innledningsvis:  

Utfordringen for norsk kunnskapspolitikk er at landet ikke får nok kompetanse ut av 
befolkningens talent. De resultater som nås er ikke på høyde med de ferdigheter 
som kan utvikles. Dette er ikke bare et spørsmål om å heve prestasjonene hos de 
som tar høyere utdanning, men bedre utnytte evnene hos alle (NOU 1991:4, s. 1). 

På bakgrunn av Blegenutvalgets arbeid Startet arbeidet med å utforme Reform-94. Men i 
tillegg til å redusere antall grunnkurs fra 110 til 13, skulle strukturen i den videregående 
opplæringen sikre at alle får tilbud om å fullføre på høyeste nivå innen den utdanningen 
som er påbegynt. Det ble også gjort enklere å gå videre til høyere utdanning fra alle 
studieretninger, eventuelt etter påbygningskurs (St. meld. nr. 32 (1998-99), s. 42/146). 
Dette medførte da naturlig at mengde og størrelse på fellesfagene økte adskillig, og at 
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skoleløpet fikk en dreining mot en større allmennfaglig profil. Dette kommer tydelig fram 
hvis jeg ser jeg på mitt eget vitnemål fra Grunnkurs i mekaniske fag fra 1983. Der kan 
jeg lese at det kun er Norsk m/samfunnsfag og kroppsøving, som utgjør felles allmenne 
fag. Disse utgjør til sammen fire uketimer. I studieretningsfagene er det blandet inn en 
time yrkesrettet matematikk, og en time yrkesrettet fysikk/ kjemi av til sammen 35 
uketimer. Resten er praktisk opplæring. På videregående kurs 1 maskinarbeider, var det 
to timer fremmedspråk/ samfunnskunnskap og to timer kroppsøving som utgjorde felles 
allmenne fag, av de 40 uketimene vi da hadde. I dag utgjør fellesfagene 12 uketimer av 
totalt 35, på vg1. Når vi da vet at mange av de som søker yrkesfag, nettopp gjør det på 
grunn av at de er trøtte av de tradisjonelle fagene fra ungdomskolen, vil dette være 
tungt for enkelte. Derfor måtte kravene skjerpes til den pedagogiske tilretteleggingen. 
Dette skulle gjøres ved å legge større vekt på utvikling av differensieringsmetoder, 
tettere kobling mellom teori og praksis, aktiv elevdeltagelse og yrkesretting fellesfagene 
(St. meld. nr. 32 (1998-99), s. 41/146). Gjennom evalueringen av Reform-94 ble det 
antydet at yrkesretting av fellesfagene ikke ble gjort i den grad som var ønsket. Noe av 
målet med reformen var å styrke det allmenne kompetansenivået, for å øke elevenes 
mulighet til å ta ansvar i eget liv. Derfor ble kravet om relevant opplæring for de ulike 
utdanningsprogrammene tatt med som en generell bestemmelse i forskrift til 
opplæringsloven, og i tillegg tatt med i alle læreplanene for fellesfagene (St. Meld. nr. 28 
(2015-16), s. 51-52).  

 

 

2.2 NyGIV 
NyGIV ble i 2010 etablert av Kunnskapsdepartementet som et lærerskoleringsprosjekt, 
med fokus på å motivere svakt presterende elever. Kunnskapsdepartementet, hadde 
igjennom lanseringen av NyGIV, som mål om å få flere elever til å kunne fullføre 
videregående opplæring. Her ble blant annet overgangsprosjektet lansert, som involverer 
oppfølging av elever som presterer svakt. Dette utgjør en gruppe som kan risikere å falle 
av i videregående opplæring (Martinsen et al., 2014, s. 6). Overgangsprosjektets ide var 
en erkjennelse av at tiltakene måtte settes inn før eleven startet på videregående 
opplæring, hvis man skulle klare å øke gjennomføringsgraden. I tillegg måtte tiltakene 
videreføres etter at eleven hadde startet på videregående (Kunnskapsdepartementet, 
2014, s. 11). Overgangsprosjektets overordnede mål var å øke elevenes motivasjon for 
og evne til å gjennomføre videregående opplæring. Her ble det pekt på at det var de 
yrkesfaglige utdanningsløpene som hadde størst frafall. Derfor ble et viktig tiltak i 
prosjektet, å gjøre opplæringen mer yrkesrettet for disse elevene.  

For å øke relevansen i fagene opprettet Kunnskapsdepartementet FYR som et 
underprosjekt i overgangsprosjektet allerede i 2011 (Kunnskapsdepartementet, 2014, s. 
15). Gjennom prosjektet fikk lærere i ungdomsskole og videregående skoler tilbud 
gjennom Kunnskapsdepartementet om skolering i temaet. Målet for NyGIV var å øke 
kunnskap om hvordan de best kunne undervise de svakeste elevene slik at de forbedret 
sine grunnleggende ferdigheter og økte motivasjonen for å lære. Men for FYR-prosjektet 
var målsettingen at det skulle rettes mot alle elever på yrkesfaglige utdanningsprogram, 
og ikke kun de svakest presterende (Kunnskapsdepartementet, 2014, s. 15). NyGIV sin 
prosjektrapport peker mot at økt yrkesretting og opplevd relevans i fellesfagene, er viktig 
for å øke elevenes motivasjon og faglige ferdigheter innenfor de yrkesfaglige 
utdanningsprogrammene. Med bakgrunn i dette igangsatte Kunnskapsdepartementet 



18 
 

FYR-prosjektet som et underprosjekt til overgangsprosjektet i 2011. Dette ble besluttet 
videreført til ut året 2016 (Kunnskapsdepartementet, 2014, s. 15).  

 

 

2.3 FYR (Fellesfag, Yrkesretting, Relevans) 
FYR som ble startet i 2014 av Utdanningsdirektoratet skulle rette fokus mot at alle fag i 
yrkesutdanningen, skulle for elevene oppleves relevant for deres fremtidige yrkesvalg. 
Lærerskolerings- og skoleutviklingsprosjektet FYR, var andre fase av den nasjonale 
satsingen for økt gjennomføring, og som da var en forlengelse av prosjektet NyGIV. FYR 
ble da ledet av Utdanningsdirektoratet. Innenfor FYR ble det definert fire sentrale 
innholdselementer for at økt yrkesretting skal være mulig: 

 Kompetanseutvikling av fellesfaglærere og programfaglærere. 
 Utvikle læringsressurser. 
 Utvikle en kultur for samarbeid og kollektiv læring i hele organisasjonen. 
 Erfarings- og kunnskapsdeling, både i nettverk, lokalt og nasjonalt. 
(Udir, 2017) 
 

FYR var en del av NyGIV og Program for bedre gjennomføring. Målet var at det ved alle 
yrkesfaglige utdanningsprogram ved utgangen av 2016, skulle jobbes aktivt og 
systematisk med yrkesretting av fellesfagene (Udir, 2017). Program for bedre 
gjennomføring ble startet av Kunnskapsdepartementet. Der ble det i januar 2006 nedsatt 
en arbeidsgruppe som skulle vurdere tiltak for bedre gjennomføringsgrad i videregående 
opplæring. Dette med en bakgrunn i at elever som har fullført grunnskolen og søker 
opptak, har rett på videregående opplæring (ungdomsretten) (Kunnskapsdepartementet, 
2006). Som del av dette ble NyGIV og FYR etablert.  

 

Siktemålet med FYR er å forbedre yrkesrettingen av fellesfagene på yrkesfaglige 
utdanningsprogram for å øke elevenes motivasjon og for at elevene lettere skal se 
nytteverdien av fellesfagene. Satsingen skal sikre at elever i de yrkesfaglige 
utdanningsprogrammene får en opplæring i fellesfagene matematikk, norsk, 
engelsk og naturfag som oppleves relevant for deres hverdag og er yrkesrettet 
mot fremtidig arbeidsliv (Udir, 2017).  

 

Måltriangelet (fig. 1) viser spenningsfeltet 
mellom skolens ansvar for å inkludere lavt 
presterende elever, sikre elever mulighet til 
høyere utdanning og å møte arbeidslivets 
kompetansekrav (Udir, 2017). Dette skal 
gjøres gjennom å bruke fellesfagene som 
redskapsfag. Her viser vi ikke kun til 
muligheten for å gå mot høyere utdanning, 
men også for å bidra til å møte arbeidslivets 
stadig høyere krav til kompetanse. Dette har 
igjen ført til et økende krav til formell 
utdanning. Tidligere kunne ungdom få jobber Figur 1 Måltriangel (Udir, 2017). 
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uten utdanning, men med et generelt økende utdanningsnivå i befolkningen øker også de 
formelle kravene til arbeidstakerne. (NOU 2008:18, s. 65). Nye produksjonsmetoder, nye 
produkter, nye materialer og økte krav til kvalitet gjør at forventninger til en fagarbeiders 
kompetanse er mye større i dag enn for få år tilbake. Samtidig med behovet for å ha en 
stadig mer spesialisert kompetanse i arbeidslivet, er det også behov for større 
breddekompetanse. Dette skal gi en større helhetsforståelse for faget, med å kunne 
kombinere praktisk og teoretisk kunnskap. Det vil gi mulighet til å utføre et stykke arbeid 
og se utfordringer og eventuelle problemer knyttet til oppgaver i utøvelsen av faget (NOU 
2008:18, s. 72-73).  

Ved innføringen av Reform- 94 ble det lagt vekt på at strukturen i videregående 
opplæring, må sikre at alle får mulighet om å fullføre på høyest mulig nivå innenfor 
påbegynt utdanning. Dette gjelder også muligheten til å gå videre til høyere utdanning 
fra alle studieretninger (NOU 1991:4, s. 15). Når det gjelder yrkesfagelevenes mulighet 
til påbygging, pekes det på områder som har behov for arbeidskraft med både en 
praktisk og en teoretisk utdanning. Fagarbeidere som utdanner seg videre på høyskoler 
og universiteter, bidrar til å dekke et behov for høyt utdannede personer med en 
kombinasjon av praktisk- og høyere teoretisk utdanning. Disse vil bidra til nødvendig 
kreativitet og innovasjon på en del felt (NOU 2008:18, s. 74). Som et resultat av at det 
skulle bli bedre tilrettelegging for påbygging til generell studiekompetanse, ble omfanget 
av de felles allmenne fagene markant økt etter Reform-94. Den gang ble det forutsatt at 
disse fagene skulle yrkesrettes og målet med yrkesrettingen var å gjøre opplæringen 
mere relevant og interessant for elevene. Etter evalueringen av reformen, ble det 
antydet at opplæringen ikke hadde blitt yrkesrettet i den grad det var forventet. Dette 
hadde rammet spesielt de elevene som i utgangspunktet har størst problemer med å nå 
målene i læreplanene for disse fagene (NOU 2008:18, s. 80). 

Med yrkesretting av fellesfagene menes at fagstoff, læringsmetoder og vokabular 
som brukes i undervisningen av fellesfaget, i størst mulig grad skal ha relevans for 
den enkeltes yrkesutøvelse. Yrkesrettingen innebærer også å forklare hvordan 
kompetanser fra fellesfaget blir brukt og kommer til nytte i opplæringen i 
programfagene og i yrkesutøvelsen innenfor de relevante yrker (NOU 2008:18, s. 
80). 

Gjennom det jeg har presentert fram til nå her i kapittel 2, kommer det tydelig fram en 
rød tråd når det gjelder arbeidet med yrkesrettingen. Fokus på yrkesretting av 
fellesfagene skulle bidra til å gjøre fagene mer interessante for yrkesfagelevene, etter at 
Reform-94 førte til en stor økning av mengden fellesfag. Når det da gjennom 
evalueringen av reformen viste seg at det ikke var yrkesretting i den grad myndighetene 
hadde sett for seg, ble etter hvert krav om tilpassing til utdanningsprogram slått fast i 
forskrift til opplæringsloven. Dette la da grunnlaget for gjennomføringen av NyGIV og 
FYR som forgikk i tidsrommet 2010 – 2016. Ved innføringen av Kunnskapsløftet og i 
årene etter er det fra statlig hold gitt høy prioritering på yrkesretting av fellesfagene, noe 
som må ses på som en viktig faktor for økt gjennomføringsgrad i den videregående 
opplæringen (St. Meld. nr. 28 (2015-16), s. 51). Etter den nasjonale satsingen med 
NyGIV og FYR startet arbeidet med utarbeidelse av de nye læreplanene i Fagfornyelsen 
(2020).  
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2.4 Fagfornyelsen, som nye læreplaner i Kunnskapsløftet 
De nye læreplanene i Fagfornyelsen ble tatt i bruk høsten 2020 for vg1, og høsten 2021 
for vg2. Arbeidet med læreplanene ble startet i 2017 og bygger på stortingsmelding 28 
(2015-16), Fag – fordypning – forståelse, En fornyelse av Kunnskapsløftet (Udir, 2022). 
Her heter det at alle fagene i grunnskolen og de gjennomgående fagene i videregående 
opplæring, skal fornyes og legges bedre til rette for fordypning og gi en bedre forståelse 
for det de lærer. Dette skal gjørers ved at prioriteringene i fagene skal bli tydeligere. 
Dette skal gi Fagfornyelsen gode skolefag med relevant innhold, progresjon i 
opplæringsløpet og en forbedret sammenheng mellom fagene (St. Meld. nr. 28 (2015-
16), s. 26). Fagfornyelsen slik kunnskapsdepartementet la det opp til i Stortingsmelding 
28 (2015-16) skal læreplanene fra Kunnskapsløftet fornyes og forbedres. En sentral 
begrunnelse var at oppgaver og situasjoner elevene møter i skolen og senere i livet, ofte 
er sammensatte. Dette setter krav til at elevene ikke bare har tilegnet seg kunnskaper 
og ferdigheter, men også greier å anvende de i konkrete oppgaver og situasjoner. (St. 
Meld. nr. 28 (2015-16), s. 26-27).  

Læreplanene inneholder kompetansemål som viser mål for hva elevene skal kunne 
mestre etter endt opplæring på det trinnet de går. Fagfornyelsen definerer 
kompetansebegrepet som å tilegne seg og anvende kunnskaper og ferdigheter til å 
mestre utfordringer og løse oppgaver i kjente og ukjente sammenhenger og situasjoner. 
Videre innebærer kompetanse forståelse og evne til refleksjon og kritisk tenkning (St. 
Meld. nr. 28 (2015-16), s. 28).Med dette menes det at elevene skal få trening i å bruke 
det de har lært på ulike måter og sammenhenger, gjennom å vise samarbeidsevne, 
ansvarlighet, evne til refleksjon og kritisk tenkning i studier og yrke. Kompetanse 
innebærer ofte at ulike kunnskaper og ferdigheter må brukes sammen (St. Meld. nr. 28 
(2015-16), s. 28-29).  

De grunnleggende ferdighetene er i Kunnskapsløftet definert som grunnleggende 
forutsetninger for læring og utvikling i skole, arbeid og samfunnsliv. Ferdighetene er 
avgjørende redskaper for læring i alle fag 
(St. Meld. nr. 28 (2015-16), s. 30). 
Regning som grunnleggende ferdighet 
består av fire ferdighetsområder (Fig. 2). 
Gjenkjenne og beskrive, Bruke og 
bearbeide og Reflektere og vurdere, er 
prosesser elevene jobber seg igjennom 
når de regner. Disse tre områdene utgjør 
det som går under matematisk 
modellering. Det fjerde området er at 
eleven må kommunisere med andre om 
modellen om hvilke strategier som er brukt og hvilke resultater de har fått 
(matematikksenteret.no, 2022,). Dette viser at regning kan forstås som en anvendelse 
av matematikk i ulike faglige sammenhenger. Dette gjør at det kreves god matematisk 
kompetanse fra lærerne som skal bidra til å støtte elevene i utviklingen. Derfor mener 
Kunnskapsdepartementet at det er matematikkfaget som skal ha hovedansvaret for å 
utvikle elevenes regneferdigheter (St. Meld. nr. 28 (2015-16), s. 32).  

Regneferdighetene må utvikles gjennom å bruke de i konkrete situasjoner som kan løses 
ved regning, og til mer abstrakte sammensatte situasjoner som er knyttet til ulike 
fagområder (matematikksenteret.no, 2022,). Dette har medført at Fagfornyelsen sine 
læreplaner, har fått kompetansemålene i fellesfagene tilpasset hvert enkelt 

Figur 2 Å regne for å lære 
(matematikksenteret.no, 2022,) 
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utdanningsprogram. Dette har et utgangspunkt i at fellesfagene som redskapsfag, skal 
støtte opp om programfagene, samtidig som at de skal gi elevene en felles 
allmenndannende opplæring. For en best mulig relevant og tilpasset opplæring for 
elevene, forutsettes det at innhold og arbeidsmåter i fagene, i størst mulig grad tilpasses 
det utdanningsprogrammet eleven har valgt (St. Meld. nr. 28 (2015-16), s. 53). Dette er 
gjort ved at læreplanene har fått en hoveddel som er felles for yrkesfaglige- og 
studieforberedende utdanningsprogram. I tillegg er ett eller flere områder rettet mot de 
åtte ulike yrkesfaglige utdanningsprogrammene. Dette er gjort som et forsøk på å bidra 
til at elevene skal bli bedre motiverte i alle fag (St. Meld. nr. 28 (2015-16), s. 53). 

 

 

2.5 Yrkesretting av matematikk 
For å oppnå kunnskap og kompetanse som varer over tid, er det viktig at elevene er i 
stand til å se og forstå sammenhenger og hvordan enkeltdeler i et fag utgjør en helhet 
(St. Meld. nr. 28 (2015-16), s. 33). Det er her dybdelæringsbegrepet kommer inn, som 
har fått mye oppmerksomhet gjennom innføringen av Fagfornyelsen. For dybdelæring 
innebærer at elevene gradvis utvikler sin forståelse av begreper og sammenhenger 
innenfor ett fag eller på tvers av fag. Det motsatte av dybdelæring er overflatelæring. 
Dette kjennetegnes ved at faktakunnskap læres uten at eleven setter kunnskapen i en 
sammenheng. Dette ses på som undervisning der kunnskapsoverføring foregår der den 
aktive eleven ikke står i sentrum (St. Meld. nr. 28 (2015-16), s. 33).  

Matematikkfaget er et viktig redskapsfag for elevene som har valgt tekniske fag. Men for 
at de skal få best mulig nytte av faget, er det viktig at de er i stand til å se de 
sammenhengene som finnes. Ser vi på læreplanens generelle del, beskriver den at 
matematikkfaget skal forberede elevene på et samfunn og arbeidsliv i utvikling gjennom 
praktisk bruk av matematikk. Videre skal elevene få tid til å tenke, reflektere, resonnere 
matematisk, oppleve at faget er relevant og at faget skal legges til rette for kreativitet og 
skapertrang (Udir, 2020a). Dersom en ser på læreplanene og lærebøkene i fagene, er de 
skrevet på en slik måte at graden av yrkesretting og hvordan det vinkles, avhenger av 
hver enkelt lærer. Selv om læreplanen i matematikk 1P-Y har fått en noe tydeligere 
dreining mot at innholdet i undervisningen skal være relevant, vil den enkelte lærers 
kjennskap til elevenes utdanningsprogram, være avgjørende for hvor god yrkesrettingen 
kan bli. Derfor er det viktig at matematikklærere som underviser yrkesfagelever, har 
mulighet til et nært samarbeid med de forskjellige yrkesfaglige utdanningsprogrammene. 

Ansvaret for TIF-elevenes matematikkopplæring, ligger i hovedsak hos 
matematikklærerne (St. Meld. nr. 28 (2015-16), s. 32). Men for å oppnå god yrkesretting 
av matematikkfaget for disse elevene, må det være et visst samarbeid på tvers av 
fagene. I tillegg til mine egne erfaringer er det kommet fram gjennom samtaler med 
kolleger både på egen og andre skoler, at det foregår en del godt samarbeid rundt om på 
skolene. De fleste matematikklærere som underviser yrkesfagelever, underviser faget på 
forskjellige utdanningsprogram. Dette gjør at å ha oversikt og kompetanse for 
yrkesretting mot flere yrker, skaper et svært stort felt å undervise i. Her kreves det stor 
innsats og vilje fra matematikklærernes side, for å få en grei oversikt innenfor de ulike 
yrkene. Derfor kreves det også at det legges til rette for godt nok samarbeid mellom 
fagene, for å oppnå best mulig yrkesretting. Yrkesoppgaver er tverrfaglige av natur, noe 
som gjør at kunnskap og ferdigheter fra alle skolefag er integrert i oppgavene. En 
fagarbeider må kunne gjøre beregninger for maskininnstillinger, regne på priser, 
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mengde, materialer og vinkler, for å kunne utføre et godt faglig arbeid. Dette skal kunne 
skje både selvstendig og i samarbeid med andre (Haaland et al., 2020, s. 228). 
illustrasjonen under (Fig. 3), viser at den organisatoriske tilretteleggingen og arbeidet 
med å knytte sammen alle skolefagene er sentralt. Det innebærer å få fram at 
programfag, fellesfag og yrkesfaglig fordypning griper inn i hverandre. Integreringen av 
fellesfag i de yrkesfaglige oppgavene, er med på å bidra til økt yrkesfaglig kompetanse 
hos elevene(Haaland et al., 2020, s. 228). Et godt samarbeid mellom programfaglærerne 
og matematikklærerne er viktig for at fellesfaglærerne skal øke sin yrkesfaglige 
kompetanse, og programfaglærernes fellesfaglige kompetanse (Haaland et al., 2020, s. 
232). Figuren symboliserer gangen gjennom en praktisk arbeidsoppgave fra valg og 
konkretisering av arbeidet, planlegging, gjennomføring og fram til dokumentasjon og 
oppsummering av læring. Det gule feltet fremhever noen faktorer som påvirker arbeidet, 
der blant annet bærekraft og miljøbevissthet er trukket fram. Programfagene, YFF og 
fellesfagene er plassert rundt hele for å vise at de brukes som verktøy gjennom hele 
prosessen (Fig. 3).  

 

2.6 Yrkesretting og læringsteorier 
Teorier som understøtter bedre læring på grunnlag av praktiske arbeidsoppgaver, finnes 
det mange eksempler på. Schön (2012) bruker en beskrivelse av hvordan han skulle 
snekre en port, for å vise hvordan ulike kunnskaper kommer til nytte for å løse en 
praktisk problemstilling. Han har funnet ut at vinklene ikke er blitt helt rette. Dette 
medfører at kunnskaper om geometri gjennom rektangel og diagonaler hjelper han til å 
finne ut hvordan han skal måle seg frem til dette. Han hadde en erindring om at i et 
rektangel er diagonalene like lange. Her brukte han en snor for å måle diagonalt fra 
hjørne til hjørne, for så å sammenligne med lengden diagonalt den andre veien. Vi kan 
kalle denne prosessen en prøve- og feile, men forsøkene er ikke tilfeldig relatert til 
hverandre. Refleksjon over hvert forsøk og de resultatene som fremkommer, setter 
scenen for neste forsøk. Et slikt mønster av spørsmål og relasjoner kan bedre beskrives 
som sekvenser av «momenter» i en refleksjon- i- handling- prosess (Schön, 2012, s. 
348-349). I dette eksempelet gjorde overraskelsen over å oppfatte skjevheten, at en 
innser at et nytt problem er dukket opp. «Hvordan sikrer man at porten blir rettvinklet?» 
Med målesnoreksperimentet ble forståelsen av rettvinklet som ensbetydende med like 
lange diagonaler etterprøvd.  

Figur 3 Fellesfag integrert i helhetlig 
yrkesoppgave. (Haaland et al., 2020) 
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Yrkesretting innebærer blant annet at elevene må få forklaring på hvordan kompetanse 
fra fellesfaget blir brukt og kommer til nytte opp mot programfagene. Dette gjelder også 
når vi snakker om relevans til yrkesutøvelse i de respektive yrkene (Haaland et al., 2020, 
s. 229). En praktisk tilnærming må ta utgangspunkt i yrkesutøvelsen og programfagene, 
for så å finne ut hva eleven må kunne innen fellesfaget for å utøve yrket. Dette fordi 
elevene må oppfatte sammenhengen mellom fellesfag, programfag og yrke. Dette er 
gjerne avgjørende for elvens motivasjon og arbeidsinnsats (Haaland et al., 2020, s. 229). 
Det å få fram hvor relevant matematikk er opp mot det virkelige liv, vil tjene både de 
sterke elevene og de som sliter med faget. Selv de som er godt utdannet og som viser 
alle tegn på suksess, pliktoppfyllelse i skolen, høye karakterer og fine 
eksamensresultater, klarer ikke alltid å vise en rimelig forståelse for det materiell og 
begreper de har arbeidet med. «I matematikken kommer collegestudenter ofte til kort 
overfor selv enkle regneproblemer, dersom de formuleres på en måte som avviker litt fra 
den formen de forventer og har lært» (Gardner, 2012, s. 349). Dette viser at det i disse 
tilfellene er det lite praktisk nytte i å være godt innøvd i den formen matematikken og 
teoriene presenteres for elevene, hvis de ikke klarer å omsette kunnskapen til å løse 
problemstillinger i det virkelige liv. Der får du stort sett ikke ferdigoppstilte regnestykker. 
I slike tilfeller blir da målet med faget kun å oppnå en karakter, som sier lite om 
nytteverdien av det vi har lært. Dette sier oss at faglig «ekte» forståelse er når elever er 
i stand til å bruke opplysninger og ferdigheter de har lært i skolen og andre 
sammenhenger, da til å bruke dem fleksibelt og relevant i en ny og i hvertfall i noen grad 
uforutsett situasjon (Gardner, 2012, s. 399). I 2007 ble det gjennomført en undersøkelse 
blant universitetsstudenter som tok emnet Eksperter i team. Problemstillingen ønsket å 
avdekke forventninger, motivasjon og holdninger, samt undersøke eventuelle endringer i 
i disse tilstandene (Federici, 2007, s. 30). Gjennom en kvantitativ undersøkelse ble det 
da avdekket at nytteverdien var den verdidimensjonen som mest motiverte studenter fra 
ulike fag, til å engasjere seg i et obligatorisk kurs, som lå utenfor deres eget fagområde 
(Federici, 2007, s. 57). Dette viser bare det at elever og studenter motiveres ikke alene 
av det å lære, men mere av hva de er i stand til å ta med seg og bruke kunnskapen til 
videre i livet.   

Ausubel (2012) fremhever at vi skal trekke skillelinjer mellom oppskriftsmessig læring og 
oppdagende læring, og mellom utenatlæring og meningsfull læring. Ved oppskriftsmessig 
læring presenteres læringsinnholdet i en ferdig form, for så at det kan hentes fram og 
gjengis på et senere tidspunkt. Ved meningsfull/ oppskriftsmessig læring, skal det 
potensielt meningsgivende materialet eller oppgaven forstås eller gi mening i forbindelse 
med tilegnelsen. I oppdagende læring må den lærende omforme den gitte informasjonen, 
integrere den i den eksisterende kognitive struktur og reorganisere eller endre den 
integrerte kombinasjonen på en sånn måte at det ønskede sluttproduktet utvikles, eller 
det avdekkes manglende forbindelse mellom mål og middel (Ausubel, 2012, s. 81-82). 
Hvis den lærende ikke har den relevante forhåndsviten, som er forutsetningen for at 
læringen skal bli meningsfull, eller hvis den lærende benytter en kobling som kun tjener 
til å internalisere læringsinnholdet på en vilkårlig måte, blir det meningsløst. Det er 
innlysende at gjennomføring av laboratorieforsøk på kokebokmaner, uten å forstå de 
involverte, underliggende, substansielle og metodologiske prinsippene, ikke innebærer 
mye forståelse av vitenskapelige metoder. Det å oppdage korrekte svar på matematiske 
og naturvitenskapelige problemer uten å forstå hva det er man gjør, hverken tilfører ny 
viten eller evne til problemløsing (Ausubel, 2012, s. 85). 

I 2015 presenterte Hiim (2015) en artikkel med resultater fra et 
aksjonsforskningsprosjekt i regi av Høgskolen i Oslo og Akershus. Her vises det til en 
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bakgrunn der strukturen som ble innført gjennom Reform-94, hadde en tendens til å lage 
splittelse mellom teori og praksis i yrkesutdanningene. Det pekes videre på at 
yrkesretting av fellesfagene i liten grad er nevnt i læreplanene, men at det har kommet 
mer i søkelyset etter reformen (Hiim, 2015, s. 137). I prosjektet har yrkesfaglærere 
fremhevet at viktigheten av yrkesforankring av fellesfagene begrunnes med behovet for 
allmennfaglig kompetanse i de enkelte yrkene. Utførelse av profesjonelt fagarbeid i 
dagens høyteknologiske samfunn, krever kompetanse innenfor norsk, engelsk, 
matematikk og naturfag. Lærerne konkluderer i prosjektet med at elevene lærer mer av 
betydning og er mer motiverte, når innholdet i fellesfagene har sammenheng med 
kunnskapsbehovet i yrket (Hiim, 2015, s. 143-144). Men resultater fra forskningen peker 
mot at etablerte strukturer og praksiser i stor grad står i motsetning til prinsippet om 
yrkesforankring som grunnlag for kvalitet i yrkesutdanningen. Læreplanene stimulerer 
ikke til yrkesforankring og mange elever opplever ingen sammenheng mellom innholdet i 
fellesfagene og kunnskapsbehovet i yrkene (Hiim, 2015, s. 144-145).  

Samlet sett gir dette et relativt dystert bilde av kvaliteten på norsk yrkesutdanning, 
selv om det finnes mange dyktige lærere, fagmiljøer og skoler som forsøker å trosse 
hemmende strukturer og tradisjoner. Det er ikke overraskende at mange elever 
faller fra, velger å slutte eller ender opp med å velge allmennfaglig påbygging (Hiim, 
2015, s. 145). 

Resultater fra dette aksjonsforskningsprosjektet peker her på noe av det samme som jeg 
har funnet gjennom mitt prosjekt, som framkommer under presentasjonen av resultater 
senere i dokumentet. Gjennom de kvalitative intervjuene kommer det frem at mye av 
motstanden ligger i gamle strukturer det er vanskelig å snu på, samt at lærerne mener 
tilretteleggingen kunne vært bedre. Dette kan handle om hvordan skolene er organisert 
gjennom teamfordeling og skapte fysiske avstander mellom fagteamene. Dette handler 
også om hvordan skoleledelsen legger til rette og gir tid for tverrfaglige 
planleggingsøkter. Vi hører også om gammeldagse holdninger der yrkesfagene blir 
snakket ned og ikke får den plass og status de skal ha i skolen. En systematisk 
miskjennelse av yrkesfaglig kulturell kapital i utdanningssystemet foregår gjennom 
symbolsk makt, i sanksjonering av yrkesfaglig kunnskap og premiering av boklig kapital. 
Dette begrunner Johannesen (2019) med blant annet elevenes sosiale kapital. Funn viser 
at barn av yrkesutdannede med fagbrev i større grad oppnår yrkeskompetanse selv, 
mens barn av akademikere går mot studiespesialiserende (Johannesen, 2019). Vi har 
kommet et godt stykke på vei med anerkjennelsen av yrkesfagene, men det er nok 
fortsatt et stykke igjen. Gamle konservative holdninger kan være svært tunge å snu på, 
så av og til må de bare få lov til å dø ut.  

 

 

2.7 Teorienes nytteverdi i prosjektet 
Det meste av det jeg bruker som teoretisk rammeverk for denne studien, kommer fra 
offentlige dokumenter som Stortingsmeldinger (St. meld.) og Norges Offentlige 
Utredninger (NOU). Kravet om yrkesretting av fellesfagene, er et resultat av evalueringer 
av kvaliteten på det som gjøres i norsk skole.  Derfor ser jeg på dette som en bestilling 
fra departement og Storting. Gjennom disse dokumentene forklares alt som legges til 
grunn for de endringer som er kommet i skolen, og hva som blir besluttet som tiltak. 
Yrkesretting av fellesfagene skulle være med på å redusere frafallet i skolen, og er mye 
av bakgrunnen for opprettelsen av NyGIV og FYR. I den forbindelse har jeg også brukt 
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sluttrapportene som kom ut i etterkant av disse prosjektene. Disse har både gitt meg 
mye bakgrunnsstoff rundt prosjektene og en evaluering av gjennomføringen. De 
offentlige dokumentene er det som har gitt meg kunnskap om rammene av hva som 
forventes av oss som lærere. Det gjør at denne informasjonen også ble svært viktig for 
meg i møte med mine informanter, og om hvordan jeg skulle stille spørsmålene.  

Av læringsteorier har jeg sett på hva som kan understøtte problemstillingen min rundt 
yrkesretting av matematikkundervisningen. Der har jeg blant annet benyttet 
matematikksenteret sine beskrivelser av hvordan de definerer grunnleggende ferdigheter 
i regning, og hvordan disse kan brukes opp mot yrkesretting. Andre læringsteorier jeg 
har sett på, er kilder som beskriver ulike former for læring gjennom bruk av praktiske 
arbeidsoppgaver. Her kan nevnes eksempler som Dewey, Gardner, Schön osv. 
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3 Metode 
I dette kapittelet presenterer jeg hvilke metoder jeg har brukt gjennom denne 
undersøkelsen, som skal forsøke å avdekke noe av hvordan et knippe lærere opplever 
yrkesretting av matematikk for TIF-elever. Her gir jeg også en begrunnelse på hvorfor 
jeg gjorde de valgene som ble gjort, for å få samlet inn empirien til forskningen. Videre 
har jeg også vurdert styrker og svakheter i mitt eget forskningsdesign, noe som gjorde 
at jeg ble inspirert til å tenke i retning av mixed methods forskning. Dette handler om 
styrker i kvalitative intervju, ved at det kan lede meg til informasjon jeg i utgangspunktet 
ikke hadde tenkt på. I tillegg styrker i kvantitativ undersøkelse, der jeg hadde mulighet 
til å nå et mye større utvalg for å understøtte informasjonen jeg fikk fra intervjuene. 
Resultatene fra intervjuene i denne sammenhengen, må da betraktes som en del av 
prosessen og ikke endelige resultater. Derfor blir også disse resultatene presentert her i 
dette kapittelet. Dette kommer av at funn i intervjuene er ment for å brukes til å bygge 
spørreskjemaet for den kvantitative undersøkelsen. Det er resultatene fra den 
kvantitative undersøkelsen, som kan regnes som de endelige resultatene fra denne 
forskningen. Siste del av dette kapittelet er viet kvalitet og etiske prinsipper i 
undersøkelsen. Dette er ment å belyse styrker og svakheter i valgte metoder, samt 
avdekke etiske fallgruver i forskningen. 

 

 

3.1 Metodologiske betraktninger 
For å finne svar på problemstillingen, måtte jeg komme fram til en godt nok egnet 
metode, som kan være med å belyse viktige faktorer i de undersøkelsene som ble gjort. 
Som tidligere nevnt er problemstillingen min «Hvordan opplever matematikk- og 
programfaglærere på Teknologi- og industrifag, yrkesretting av fellesfaget matematikk?» 
Det vil si at denne undersøkelsen forsøker å avdekke hvor stort fokus lærerne har på 
yrkesretting av matematikk, og hvor godt det er lagt til rette for at det kan gjøres. Her 
forsøkte jeg også å få fram hva lærerne opplever som utfordrende, og om hvordan 
lærerne opplever at viljen til samarbeid om fag er. Derfor har jeg gjennomført intervju 
med både matematikklærer og programfaglærere. Lærebøker og læreplaner er skrevet 
på en slik måte at mye er opp til læreren selv hvordan innholdet i faget kan yrkesrettes. 
Slik bør det kanskje også være med tanke på at innen yrkesfag er det også en del lokal 
forankring i hvordan undervisningen på den enkelte skole gjennomføres. Derfor er 
kanskje ikke hva den enkelte konkret gjør for å imøtekomme yrkesrettingen det som 
veier tyngst, men heller hva de tenker og mener om det. Her ser jeg på kvalitative 
intervju som den mest egnede forskningsmetoden for disse spørsmålene.  

I denne formen for kvalitative intervju er jeg inne på en fenomenologisk metode, som 
peker på interessen for å forstå sosiale fenomener ut fra aktørenes egne perspektiver. 
Derfra beskrives verden slik den oppfattes av informanten, ut fra den forståelse av at 
den virkelige virkeligheten er den mennesket oppfatter (Kvale et al., 2015, s. 45). Dette 
fordi formålet med et kvalitativt forskningsintervju er «å forstå informantens daglige 
utfordringer med temaet, ut fra hans eller hennes eget perspektiv» (Kvale et al., 2015, s. 
42). Fenomenologi er læren om det som viser seg. Det vil si at i henhold til 
fenomenologiske forklaringer, vil vi akseptere erfaringer uten tilsetninger eller 
modifikasjoner. Her er det undersøkelsen og beskrivelsen av verden slik vi erfarer den 
direkte og umiddelbart, som er forsøkt realisert i en fenomenologisk vitenskapelig retning 
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(Kvarv, 2014, s. 87). I dette prosjektet er det lærenes eget ønske om å tilegne seg og 
bruke kompetanse gjennom tverrfaglig samarbeid, som er det fenomenet som 
undersøkes. Det handler da om mer enn det å tilegne seg ny kompetanse, men også det 
å endre gamle strukturer og se på sitt fag som en del av en større helhet. For at lærerne 
skal kunne undervise elever på en slik måte at elvene blir i stand til å se sammenhengen 
mellom fagene, er vi nødt til å rive ned en del vegger som har vært der og laget avstand. 
Det er lærernes egne erfaringer om hvordan de oppfatter hvordan dette fungerer, som er 
mål for de undersøkelser som er gjort gjennom dette prosjektet. 

 

 

3.2 Kontekst og deltagere 
For å få til god yrkesretting vil i de fleste tilfeller tverrfaglig samarbeid være en viktig 
faktor for å lykkes. Derfor har den kvalitative delen av prosjektet innbefattet både 
programfaglærere på TIF og matematikklærere, mens det i den kvantitative 
undersøkelsen ble begrenset til TIF-elevenes matematikklærere. Ut fra signaler jeg 
tidligere har oppfattet gjennom kollegaer og fagsamlinger, tyder det på at det er store 
forskjeller i hvor stor grad det legges vekt på yrkesretting. Her snakker vi om forskjeller 
mellom hvordan enkeltlærere forholder seg til temaet og også forskjeller fra skole til 
skole. Dette ble da en av de viktigste årsakene til at jeg ble litt nysgjerrig på å forsøke å 
grave litt i dette temaet. Det var for intervjuprosessen ønskelig fra min side å komme i 
kontakt med fire til seks informanter, som besto av en matematikklærer og en TIF-lærer 
fra to eller tre forskjellige skoler. Til matematikklæreren som skulle delta, satte jeg 
kriteriet at han/hun underviste, eller har undervist TIF-elever i løpet av de siste fem år. 
Årsaken til akkurat fem år er at matematikklæreren skal ha undervist i faget etter at 
FYR-prosjektet ble avsluttet. Jeg satte også som kriterier at skolene skulle være både en 
av de store byskolene og en mindre skole ute i distriktet. Dette gjorde jeg for å se om 
det kunne være eventuelle forskjeller på bakgrunn av skolestørrelse og om det skulle 
bety noe. 

Som bakgrunn for min utvelgelse av informanter, legger jeg i første omgang at jeg 
ønsket synspunkter fra både matematikk- og programfagsiden. Det gjorde at jeg kunne 
oppdage problemstillinger fra begge sider av det samarbeidet som foregår. Jeg så som 
en fordel at jeg hadde et lærerpar hva hver skole, da det kanskje gjorde at de hadde 
oppdaget de samme problemstillingene, men fra hvert sitt ståsted. Jeg hadde også et 
ønske om å ha representanter fra både en av de større byskolene og en mindre skole ute 
i distriktet. Årsaken til dette var min subjektive oppfatning om at de største skolene 
skaper en større avstand mellom de forskjellige fagavdelingene, som kan ha en 
innvirkning på samarbeidet. De store skolene har mange ansatte fordelt på relativt store 
avdelinger, der lærerne kanskje i mindre grad kjenner hverandre på tvers av 
fagavdelingene enn det som kan være tilfelle i en mindre skole. Det viste seg etter hvert 
at det ikke skulle bli så enkelt å få til den fordelingen av informanter jeg ønsket. Ute i 
distriktet gikk det greit og det gjorde det også i byskolene med å skaffe TIF- lærere, men 
her ble det mer utfordrende å finne matematikklærere som var villige til å stille opp. Jeg 
gjorde også et forsøk utover Trondheim, ved å ta kontakt med avdelingsledere i flere av 
de store skolene nordover i fylket, men uten hell. Dette gjorde at jeg endte jeg opp med 
en matematikklærer og en TIF-lærer fra en skole ute i distriktet og en TIF-lærer fra en av 
byskolene som ble intervjuet. Ut fra dette ble det for meg naturlig å videreføre tanken 
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om triangulering, ved at jeg brukte opplysninger fra de tre kvalitative intervjuene jeg fikk 
gjennomført, til å bygge et spørreskjema for en kvantitativ spørreundersøkelse.  

Med bakgrunn i det og det faktum at det var faktisk ikke så enkelt å finne 
matematikklærere som var villige til å stille til intervju, bestemte jeg meg for å lage et 
lite spørreskjema for utsending til alle matematikklærerne på TIF-skolene i Trøndelag. 
Som bakgrunn for spørreskjemaet brukte jeg de tre intervjuene og det som kom fram 
gjennom samtalene med lærerne. For i dette tilfellet når jeg så at antallet informanter er 
såpass lite, blir det vanskelig å generalisere og umulig å teste hypoteser om forskjeller 
mellom grupper (Kvale et al., 2015, s. 148). For å gjøre et forøk på å nå ut til flest mulig 
av det ønskede utvalget for den kvantitative undersøkelsen, sendte jeg forespørsel til 
avdelingslederne for matematikklærerne på alle TIF-skolene i Trøndelag Fylkeskommune. 
Dette ble gjort for å styre invitasjonene inn mot akkurat den gruppen jeg hadde et ønske 
om å nå. Den gruppen jeg etterlyste var matematikklærere som underviser TIF-elever, 
eller som har gjort det i løpet av de siste fem årene. Når det gjelder denne gruppen er 
dette lærere som har undervist faget etter at prosjektene NyGIV og FYR ble sluttført. 
Også her kunne jeg ha tenkt meg en større respons fra matematikklærerne, da jeg endte 
opp med 19 respondenter. Men selv om de 19 utgjør knapt 24% er det fortsatt mulig å 
lese noen tendenser ut fra de dataene som kom frem. Dette begrunner jeg med at 
spørsmålene i skjemaet ikke kun er bygd opp fra mine egne subjektive opplevelser, men 
i hovedsak er et resultat fra de kvalitative intervjuene. I tillegg retter mange av 
spørsmålene seg mot hva respondenten opplever av det som generelt foregår på sin 
skole. Men det hadde helt klart vært ønskelig med en større respons for at relabiliteten i 
undersøkelsen skulle best mulig. 

 

 

3.3 Mixed methods forskning 
Mixed methods forskning er en samlebetegnelse der forskningen benytter seg av flere 
former for datainnsamling. Eksempler på dette kan være at vi som her gjennomfører en 
eksplorerende, kvalitativ forundersøkelse, for å utvikle hypoteser som kan brukes i en 
kvantitativ hovedundersøkelse. I motsatt fall kunne det først vært gjennomført en 
kvantitativ undersøkelse i forkant av en utdypende kvalitativ hovedundersøkelse (Kvarv, 
2014, s. 141). Men det finnes også flere kombinasjoner av metoder som kan være godt 
egnet og som kan tilpasses det enkelte forskningsdesign. Metodene som anvendes i 
samfunnsvitenskapen inndeles i fire grupper. Her finner vi feltarbeid, intervjumetoder, 
eksperimenter og ikke-inngripende metoder (Frederiksen, 2014, s. 14). Feltarbeid 
kjennetegnes ved at forskeren går inn i bestemte grupper eller steder, for å observere. 
Intervjumetoder eller surveyforskning dekker alle metoder der data samles ved å stille 
spørsmål til undersøkelsens deltagere. Eksperimenter kan skje gjennom aktiv 
manipulasjon av deltagere eller den kontekst de er i. Her brukes det ofte kontrollgrupper 
som ikke blir påvirket, for å kunne tydeliggjøre eksperimentets effekt. Ikke-inngripende 
metoder handler om dokumentanalyse, analyse av registerdata og arkiver, skjult 
observasjon, medieanalyse med mere (Frederiksen, 2014, s. 16-17). Mixed methods 
forskning er å kombinere to eller flere av disse, for å oppnå ønsket relabilitet til de 
resultatene vi kan lese ut til slutt. I denne forskningen har jeg valgt å kombinere to 
metoder innenfor gruppen intervjumetoder, der jeg kombinerer intervju og survey.  

Det er generell konsensus om at kvalitative metoder er egnet til å gi forståelse av 
betydning av sosiale dynamikker, og aktørenes perspektiver fra deres respektive 
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posisjon. Denne forståelsen kan brukes til å utvikle og kvalifisere spørreskjemaer for å 
forsøke å måle verdien av opplysningene (Krølner et al., 2014, s. 230). Dette medfører i 
mange tilfeller at vi er i stand til å løfte spørsmålene i spørreskjemaet litt opp fra vår 
subjektive oppfatning av problemstillingen, da mot en mer objektiv virkelighet. Dette kan 
være med på å bedre kvaliteten på de dataene vi henter ut til slutt i prosjektet, ved at 
flere aspekter av forskningsspørsmålet belyses. Det som det forskes på kan defineres på 
andre måter når flere metoder benyttes, og at bruk av flere metoder muliggjør 
spenninger, motsigelser og dynamikker i analysen, som kan være vanskelig å oppnå ved 
enkeltmetodestudier (Frederiksen et al., 2014, s. 241). Dette gjør i mitt prosjekt at jeg 
får mulighet med et forholdsvis lite utvalg i den kvalitative undersøkelsen, til å likevel 
hente ut gode data i den kvantitative spørreundersøkelsen. Dette har jeg gjort ved å 
gjennomgående bygget spørreskjemaet ut fra opplysninger som kom fram gjennom de 
kvalitative intervjuene. 

Gjennom en kvantitativ spørreundersøkelse, er jeg i stand til å hente ut data fra et 
adskillig større utvalg enn gjennom kvalitative intervju. Kvantitativ metode er også mer 
formalisert og strukturert enn kvalitativ metode, med for eksempel spørreskjema (Kvarv, 
2014, s. 127). I denne undersøkelsen er nesten alle spørsmålene gjort slik at 
respondenten skal gi et svar gjennom i hvor stor grad hun/han støtter påstanden. For å 
bygge skjemaet er de kvalitative intervjuene brukt som en forundersøkelse og som et 
verktøy for å stille de riktige spørsmålene i den kvantitative spørreundersøkelsen. 
Intervjuene er gjennomført gjennom personlige møter med de lærerne som ble intervjuet 
og dette egner seg best når målet er å få fram en dypere innsikt i fenomenet som 
studeres. Bruk av spørreskjema kan vi assosiere med oversiktsundersøkelser som ofte 
gjennomføres ved bruk av strukturerte skjemaer med faste svaralternativer (Johnsen, 
2018, s. 198). Det datamaterialet som da ble brukt for å bygge den kvantitative 
undersøkelsen, var hovedelementene fra de transkriberte intervjuene etter at de hadde 
vært gjennom koding/ kategorisering. Da gjorde denne måten å jobbe med 
spørreskjemaet, at jeg ble i stand til å se litt utover min egen subjektive oppfatning. 
Dette mener jeg ga undersøkelsen min et løft, ut ifra det faktum at utvalget kandidater i 
den kvalitative undersøkelsen ble såpass lite som det ble. Så dette er bakgrunnen for at 
jeg har latt meg inspirere av triangulering, eller som det også betegnes, mixed methods 
forskning. «Triangulering skal kombinere metoder med overlappende styrker og ikke 
overlappende svakheter. Gjennom det kan den ene metodes svakheter og skjevheter 
holdes i sjakk med den andre metodes styrker og motsatt» (Frederiksen, 2014, s. 11).  

Ordet triangulering kommer fra geometriske teknikker, som for eksempel innen 
navigering. Triangulering forutsetter at man kjenner avstanden mellom to punkter i en 
trekant. Hvis man da også kjenner to vinkler i samme trekant, kan vi regne ut de to 
andre sidene og den siste vinkelen. Hvis vi overfører det til metodetenkning innebærer 
dette at, hvis man har to målinger av det samme fenomenet, kan man fastsette 
fenomenet entydig (Frederiksen et al., 2014, s. 244). For min egen forskning kan jeg si 
det er ønskelig at informasjonen jeg får fra den kvalitative undersøkelsen, peker mot det 
samme informasjonen som den kvantitative gir. Da vil dette kunne forsterke relabiliteten 
i de funnene som kommer fram. 
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3.4 Kvalitativt forskningsintervju 
Et kvalitativt forskningsintervju er en samtale mellom forsker og en eller flere 
informanter. Formålet med forskningsintervjuet vil være å forstå sider ved 
intervjupersonens dagligliv, fra hans eller hennes eget perspektiv. Strukturen på 
forskningsintervjuet skal være likt den dagligdagse samtalen, men som et profesjonelt 
intervju vil det også innebære at det benyttes en bestemt metode og spørreteknikk 
(Kvale et al., 2015, s. 42). Graden av strukturering handler om hvor spesifikke 
(avgrensede og presise) spørsmålene er. I dette tilfelle er det benyttet semistrukturerte 
intervju, noe som innebærer at det verken er en åpen samtale eller en lukket 
spørreskjemasamtale. Den ble gjennomført med utgangspunkt i en intervjuguide som 
sikler inn bestemte temaer, og som er åpen for videre oppfølgingsspørsmål (Kvale et al., 
2015, s. 46).  

Gjennom prosessen med de semistrukturerte intervjuene, var formålet å innhente 
informasjon om informantenes situasjon og forholdet til temaet yrkesretting. Her søker vi 
spesielt etter fortolkninger av meningen bak fenomenet det forskes på (Kvale et al., 
2015, s. 46). I de intervjuene jeg har vært igjennom i dette prosjektet ble det benyttet 
et spørreskjema med ni spørsmål. Dette spørreskjemaet har fungert som en 
samtalestarter og som en rettesnor, slik at intervjuet ikke skal bevege seg for mye bort 
fra temaet i forskningsspørsmålet. Et kvalitativt forskningsintervju bør inneholde både 
faktaspørsmål og meningsspørsmål. Det kan være mer krevende å intervjue ved hjelp av 
meningsspørsmål, der en må lytte til de eksplisitte beskrivelsene og de uttrykte 
meningene, men også det som sies mellom linjene (Kvale et al., 2015, s. 47). Som et 
eksempel på faktaspørsmål fra dette prosjektets intervjuguide, kan jeg nevne: Hvordan 
samarbeider matematikklærerne og programfaglærerne på TIF på din skole for å skape 
yrkesfaglig relevans i matematikkfaget? Her vil jo informanten etter beste evne beskrive 
konkret hvordan hun eller han opplever at samarbeid praktiseres på deres skole. Da vil 
kanskje et naturlig oppfølgingsspørsmål bli: men hva tenker du at burde gjøres for at 
dette kan bli enda bedre? Da vil det kanskje i mange tilfeller komme en tenkepause der 
informanten må lete litt etter, hva tenker jeg her? Er det noe utover det vi allerede gjør 
som vi kunne ha gjort? Her må intervjueren registrere og fortolke meningen med det 
som sies og hvilken måte det sies på. Intervjueren må være velinformert om temaet og 
være oppmerksom og i stand til å fortolke stemmeleie, ansiktsuttrykk og kroppsspråk 
(Kvale et al., 2015, s. 47). Men det er gjennom de svært åpne oppfølgingsspørsmålene 
informasjon intervjupersonen ikke hadde tenkt over at kunne komme dukker opp. Det er 
vel dette som gjør det semistrukturerte intervjuet spennende, når samtalen begynner å 
leve sitt eget liv. Gjennom kvalitative intervju oppfordrer vi intervjupersonene til å 
beskrive så nøyaktig som mulig det de opplever og føler, og hvordan de handler. 
Intervjuer har fokus på temaet for forskningen ved hjelp av åpne spørsmål. Derfra er det 
opp til intervjupersonen å få fram dimensjonene han eller hun mener er viktige for 
undersøkelsen (Kvale et al., 2015, s. 48). 

 

 

3.5 Intervjuprosessen 
Det første steget i innsamling av empirien ble gjort gjennom kvalitative intervjuer. I og 
med målet med mine kvalitative intervju var å gi meg bedre bakgrunnsmateriale for en 
kvantitativ spørreundersøkelse, ville jeg nøye meg med de tre informantene jeg hadde. 
Ved den første kolen jeg besøkte som er en av skolene ute i distriktet, intervjuet jeg to 
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lærere. Her var en av lærerne som ble intervjuet behjelpelig med å bestille et rom på 
skolen, der vi kunne sitte uforstyrret. Det var en god og hyggelig stemning gjennom 
intervjuene, og de to lærerne som deltok ga meg mye påfyll av informasjon til det videre 
arbeidet mot spørreskjemaet. Fra en av Trondheimskolene fikk jeg et intervju med en 
TIF-lærer. Sammen med denne informanten ble vi enige om å gjennomføre intervjuet 
utenfor informantens skole. Her sørget jeg for å bestille et grupperom ved NTNU på 
Kalvskinnet. Dette ble også et hyggelig intervju, med mye god informasjon til å ta med 
meg videre i prosjektet. Etter de tre gjennomførte intervjuene, forsøkte jeg ved flere av 
de større skolene i fylket å finne en matematikklærer som var villig til å stille opp. Men 
det viste seg at det ble krevende å finne noen som hadde lyst til dette. Men jeg må rose 
de avdelingslederne jeg kontaktet for at de forsøkte. Ut ifra at intervjuene i hovedsak 
skal brukes for å ha bedre grunnlag for den kvantitative spørreundersøkelsen, bestemte 
jeg meg for å nøye meg med informasjonen fra de tre intervjuene jeg fikk gjennomført. 
Men med såpass liten interesse fra matematikklærerne sin side, kan det kanskje knyttes 
litt spenning opp mot resultatene i den kvantitative spørreundersøkelsen. Derfor ble det 
også stilt spørsmål gjennom undersøkelsen, som nettopp peker på matematikklærens 
forhold til yrkesretting av faget og hvor viktig de mener det er. 

Jeg la opp til semistrukturerte intervjuer, der jeg satte opp en intervjuguide med 9 
punkter for å styre samtalen. Det siste punktet var todelt for å tilpasse spørsmålet om 
det skulle være til programfaglærer, eller om det var til matematikklæreren.  

De 9 punktene er som følger: 

 Hva legger du i FYR-begrepet (fellesfag yrkesretting relevans)? 
 Hvordan legger du til rette for at elevene skal se sammenhengen mellom 

matematikk og programfagene på TIF? 
 Hvordan samarbeider matematikklærerne og programfaglærerne på TIF på din 

skole for å skape yrkesfaglig relevans i matematikkfaget?  
 Hvordan samarbeider dere innen ditt fag, for å skape yrkesrettet matematikk for 

TIF-elevene? (samarbeid mellom matematikklærerne, eller mellom TIF-lærene) 
 Hva ser du på som mest utfordrende med å planlegge undervisningen på en måte 

som gjør at elvene opplever relevans mellom matematikk og programfagene på 
TIF? 

 Hvordan føler du det er lagt til rette for å skape rom for samarbeid om 
yrkesretting av matematikk for TIF-elevene? 

 Hvilken form for opplæring har dere som lærere fått i forbindelse med innføring av 
FYR? 

 Hvordan føler du FYR-prosjektet (2014-2016) har satt spor etter seg?  
 (For matematikklæreren) Hvordan har de nye læreplanene i matematikk 

(Fagfornyelsen), endret dine undervisningsrutiner når det gjelder yrkesretting av 
faget matematikk? 

 (For programfaglæreren) Under grunnleggende ferdigheter i læreplanen for TIF er 
det et punkt om å regne i faget Teknologi- og industrifag. Hva gjøres for å 
oppfylle det? 

Det ble satt en ramme på 45 minutter for intervjuene, men alle intervjuene ble avsluttet 
tidligere. Det lengste intervjuet ble avsluttet etter 36 minutter, mens det korteste varte i 
22 minutter. Men i utgangspunktet vil antall minutter brukt, være uinteressant opp mot 
hvor god informasjon jeg kan hente ut av samtalene.  
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Det hadde selvfølgelig vært bedre med flere matematikklærere i prosessen, da dette 
kunne vært med på å få balansert informasjonen mellom de to lærergruppene. Men det 
er også viktig at de som stiller opp, gjør det fordi de har lyst til det. Programfaglærere 
kunne jeg nok ha skaffet flere av, så om den skjevheten i deltagerrespons for prosjektet 
skyldes interesse eller holdninger til tema, er også det en usikkerhet som kan brukes 
som en del av spørreskjemaet. Her kan det spørres om i hvor stor grad mener du 
yrkesretting av matematikk er viktig. I motsetning til de kvalitative intervjuene, gikk 
spørreskjemaet ut til kun matematikklærne. Årsaken til dette er at for å få gode data 
kunne jeg tilpasse spørsmålene i undersøkelsen kun til en gruppe. En annen grunn er at 
selv om god yrkesretting må komme gjennom et samarbeid mellom yrkesfaglærerne og 
matematikklærerne, er det matematikklærerne som til syvende og sist har ansvaret for 
gjennomføringen. 

Både informanter og hvilke skoler de representerer er anonymisert i oppgaven. For at 
kravet om personvern skal være oppfylt ble det tatt opptak av intervjuene på Diktafon-
appen. Dette er et system der lydopptaket lagres direkte på et godkjent og sikkert 
område. I dette tilfellet skjer lagringen på Universitetet i Oslo sin nettskjemaløsning. Da 
det ble såpass få som ble intervjuet, vil jeg i denne oppgaven trå litt varsomt når jeg 
skriver om detaljer som er kommet fram i intervjuene. Dette for å unngå at informasjon 
som er gitt, kan spores tilbake til informantens skole. Derfor presenterer jeg informasjon 
som er fremkommet i intervjuene samlet. Dette er presentert i delkapittel 3.7 gjennom 
resultatene av de kvalitative intervjuene. Ved å trekke ut essensen av informasjonen, 
satte jeg opp en punktliste over funnene sortert i syv kategorier. De syv kategoriene er: 
læringsstrategier, læringsutbytte, endringsvilje, samarbeid, rammefaktorer, 
læreforutsetninger og kunnskap om tema.  

 

 

3.6 Analyse av kvalitative intervju 
Etter at intervjuene var gjennomført, ble de transkribert. Det ble brukt lydopptak 
gjennom intervjuene, noe som gjorde det greit å sitte med headset og spille av korte 
biter av gangen og skrive ordrett det som ble sagt. Da jeg ikke ventet så lenge før jeg 
begynte å bearbeide stoffet, kom intervjuene lett tilbake til meg gjennom lydopptakene 
når jeg skulle transkribere. Dette gjorde at jeg nesten kunne se for meg reaksjonene og 
stemningen under intervjuene samtidig som jeg transkriberte innholdet i opptaket. En 
intervjusituasjon er jo et direkte sosialt samspill der det temporale utfoldelsestempo, 
stemmeleie og kroppsspråk oppstår når samtalen er i gang. Men mye av dette vil 
forsvinne når vi omsetter intervjuet til skriftspråk (Kvale et al., 2015, s. 205). For å få 
med mest mulig av dette brukte jeg symboler som (…) med varierende lengder for å vise 
tenkepauser, (////) hvis det er ord som er vanskelig å oppfatte, og mindre skrift i kursiv 
der intervjuer virker litt usikker og snakker lavt. Latter og andre lyder ble satt i parentes 
inne i teksten (ler), (eee), (sååå) osv. Av og til kan muntlig språk ha avbrutte og 
oppstykkede setninger og da markerte jeg med… der avbruddet kom. Som for eksempel: 
«Nei jeg vet egentlig ikke (…) kan bli fort tvungent også (…) føler jeg da hvis det blir noe som da skal 
være… noe at det der må gjøres sånn (…) så du må nesten» Ved andre ting det var verdt å 
merke seg som for eksempel stigende eller variabelt toneleie, ble dette lagt inn som 
sidekommentar i transkripsjonen. Når en transkriberer ordrett fra et intervju som sitatet 
ovenfor, kan fort språket fremstå som usammenhengende og forvirrende tale og som 
indikasjon på svakt intellektuelt nivå. Dette kan gi et sjokk som konsekvens hvis en 
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skulle lese sine egne intervjuer (Kvale et al., 2015, s. 213). Men i tilfellet med denne 
oppgaven skal ikke transkripsjonene publiseres, samtidig med at vi ikke kommer inn på 
temaer av sensitiv art, vil jeg si at de etiske kravene er tilfredsstilt her.  

Ut ifra temaet om yrkesretting av matematikk for TIF-elever og de tre transkriberte 
intervjuene, valgte jeg å sortere stoffet i ti kategorier: Læringsstrategier, læringsutbytte, 
endringsvilje, samarbeid, holdninger, rammefaktorer, læreforutsetninger, konsekvens, 
kunnskap om tema og forutsetninger for gjennomføring av Yrkesretting. Kategoriseringen 
ble gjort for å finne sammenfallende påstander som ga en mulighet for å finne utsagn 
som de intervjuede fremhevet mer enn andre utsagn. Jeg ga hver kategori en farge som 
jeg markerte med i den transkriberte teksten for å gjøre det enkelt å plukke det ut igjen. 
Etter at alle tre intervjuene har fått fargemerket tekst innen de forskjellige kategoriene, 
ble det opprettet et dokument for hver kategori der tekst med riktig fargemerking ble 
limt inn fortløpende. I dokumentene med kategoriene ble, sitater fra alle de tre 
intervjuene samlet. 

For hver kategori ble de enkelte utdragene fra de transkriberte intervjuene satt opp som 
punktlister i de nye dokumentene. I og med at disse dokumentene nå er fylt opp med 
sitater som kommer fra hele transkripsjonen, fremsto disse punktene nå som 
usammenhengende der det er vanskelig å tolke i hvilken sammenheng de er sagt. Så 
neste operasjon ble da å gå igjennom alle dokumentene fra hver kategori, for å ut ifra 
transkripsjonene legge til kommentarer om hvilke sammenhenger de forskjellige sitatene 
er kommet i. Utfra dette materialet satte jeg opp et nytt dokument, der jeg for hvert av 
kategoriene satte opp en punktliste for å trekke ut essensen i det materialet jeg da satt 
igjen med. Her trakk jeg ut det som jeg fant av gjentagelser og motsigelser på tvers av 
de enkelte uttalelsene, og likheter og forskjeller i relasjon til de andre intervjuene 
(Tanggaard & Brinkmann, 2012, s. 42). «Meningskondenseringen består i å «koke» 
uttalelsene fra intervjuet ned til mindre meningsenheter, og den etterfølgende 
kategoriseringen og kodingen åpner den en anelse opp igjen og er mer analytisk ved den 
forsøksvise oppstillingen av motstillinger og grunnproblematikker» (Tanggaard & 
Brinkmann, 2012, s. 42) Arbeidet gjennom dette grundige analysearbeidet har gjort at 
jeg er blitt svært godt kjent med de intervjuene jeg har gjennomført. Ut ifra de 
punktlistene (vedlegg 2) jeg her satt igjen med, ligger grunnlaget for spørreskjemaet jeg 
brukte i den kvantitative undersøkelsen.  

Når jeg går igjennom de forskjellige kategoriene, er det spesielt tre kategorier 
informantene har vært mye innpå. Det er vel ikke spesielt overraskende da disse er: 
læringsstrategier, samarbeid og Rammefaktorer, som jo kanskje er de viktigste 
elementene som må være til stede for at vi skal få til god yrkesretting av fellesfag. Ved 
gjennomgang av de mindre kategoriene ser jeg at kategorien «forutsetninger for 
gjennomføring av yrkesretting» godt kan sorteres under rammefaktorer, og holdninger 
legges inn under endringsvilje. Kategorien konsekvens er liten og det informantene har 
nevnt her går på frafall og samfunnskostnader. Å motvirke frafall var mye av bakgrunnen 
for innføringen av NyGiv og FYR, men i denne sammenheng handler det om hva som 
gjøres og status på yrkesrettingen av matematikkfaget i den videregående skolen. Derfor 
valgte jeg bare å stryke kategorien konsekvens ifra dette arbeidet. Det medførte at jeg 
ble sittende igjen med syv kategorier som jeg ville bygge spørreskjemaet ut fra. 
Læringsstrategier, samarbeid og rammefaktorer som er de store kategoriene, og 
kunnskap om tema, endringsvilje, læringsutbytte og læreforutsetninger som de litt 
mindre kategoriene. I den punktlisten jeg da satt igjen med er det ramset opp 
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hovedmomentene av det jeg leste ut fra intervjuene, altså min tolkning av det som ble 
sagt underveis, på tvers av de tre intervjuene. (vedlegg 2) 

 

 

3.7 Resultater fra de kvalitative intervjuene. 
I og med at de kvalitative intervjuene er ment til å legge grunnlaget for spørsmålene i 
den kvantitative spørreundersøkelsen, velger jeg å presentere resultater fra intervjuene 
her, før jeg beskriver prosessen med spørreskjemaet. I denne resultatdelen har jeg valgt 
å ramme inn funnene i de samme syv kategoriene jeg endte opp med etter prosessen 
med koding/ kategorisering. Den samme inndelingen tar jeg også med meg inn i 
spørreskjemaet og videre til presentasjonen av de endelige resultatene. Derfor vil jeg 
gjennom dette delkapittelet presentere funnene jeg har gjort kategori for kategori, ved å 
beskrive essensen av innholdet i intervjuene. 

 

 

3.7.1 Læringsstrategier:  
Når det snakkes om læringsstrategier handler det om hvordan lærerne presenterer det 
som elevene skal lære, og hvilke typer oppgaver vi velger å sette elevene til å gjøre for å 
oppnå læringsresultater. Det kan også handle om i hvilke omgivelser læringen skal 
foregå. Om dette er i klasserommet, verkstedet eller ute i andre omgivelser. Det meste 
av matematikkundervisningen foregår inne i klasserommene. Men her beskriver lærerne 
at hvis elevene ser problemløsing fra ulike vinklinger, kan dette være nyttig for at 
elevene skal se relevans mellom matematikk og programfagene. Med dette menes at av 
og til er det greit å se at matematiske problemstillinger dukker opp i en praktisk 
sammenheng først, for så å ta det med inn i matematikkfaget. I andre tilfeller blir det i 
klasserommet brukt praktiske eksempler fra elevenes fagvalg og interessefelt. Et 
eksempel matematikklæreren trakk fram her, var regning av blandingsforhold mellom 
bensin og olje til totaktsmotoren på moped. Dette var bare et eksempel, men det finnes 
masse tilvarende som kan brukes. Et annet eksempel var at skyvelære og metallbiter 
brukes i klasserommet for å lære om måleenheter og for å regne på volum og 
massetetthet. 

Både matematikklæreren og programfaglærerne trekker fram tverrfaglige 
prosjektoppgaver som en interessant innfallsvinkel for yrkesretting. Men samtidig er det 
ingen av de som beskriver at de har opplevd at dette har fungert problemfritt. Et av de 
problemene som nevnes om arbeid med tverrfaglige prosjekter, er å få det til å gå opp 
med en felles planlegging. I de enkelte fag er det sånn at noe må komme først for så å 
bygge videre på. En annen ting som trekkes fram når det gjelder slike prosjekter er 
forutsigbarhet. Det ble sagt at når et prosjekt er igangsatt, bør det samme gjennomføres 
flere år på rad. Dette for at de enkelte fagene skal ha mulighet til å arbeide seg godt inn i 
prosjektet, og for at samarbeidet skal kunne utvikles. Her nevnes samarbeid om å bygge 
årsplaner som en del av det. 

Det er gjennomgående mye regning i TIF-fagene. Selv om lærerne jeg intervjuet ikke 
husket helt hva TIF-læreplanen sier om grunnleggende ferdigheter i «å regne i Teknologi 
og industrifag» er det ingen tvil om at de gjør mye for å oppfylle det. Verkstedhåndboka 
brukes i noen grad i matematikkundervisningen for TIF-elevene. Denne boken inneholder 
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stort sett alt elevene trenger av tabeller, skjemaer og formler, og gir en beskrivelse av 
det meste som det kan regnes på i verkstedsammenheng. Matematikklæreren luftet også 
en tanke om at matematikkfaget nesten i sin helhet kanskje kunne gjennomføres kun 
med læreplanen og programfagbøker fra TIF som grunnlag. Dette er en interessant tanke 
som kanskje hadde vært noe å spinne videre på. 

 

 

3.7.2 Samarbeid: 
Samarbeid på kryss av fagene, vil i de fleste tilfeller være en forutsetning for å få til god 
yrkesretting av matematikk. Samarbeid i sammenheng med yrkesretting av fag, handler 
om at fellesfaglæreren og yrkesfaglæreren søker sammen for å gjøre seg kjent med 
hverandres fag. For dette må kunne gå begge veier. Matematikklæreren må kjenne til 
hva elevene gjør i yrkesfagene, for å kunne bruke det i matematikkundervisningen. 
Samtidig bør TIF-læreren være med å tydeliggjøre for elevene når de regner i 
programfagene, at dette henger sammen med matematikkundervisningen. For vi kan 
ikke forvente at alle matematikklærerne på yrkesfag, har full kontroll på matematiske 
problemstillinger i de forskjellige yrkesutdanningene. Ut fra intervjuene ble jeg kjent med 
at graden av samarbeid og deling varierer svært mye. Noen søker mye samarbeid på 
tvers av avdelingene, mens andre ønsker mer eller mindre å hegne om sitt eget fag og 
metoder. Når det ble snakk om det fantes faste møtepunkter for tverrfaglig samarbeid, 
var det ingen av de jeg snakket med som hadde det. Samarbeidet kom dryppvis der det 
føltes naturlig å samarbeide, og det var også enighet om at dette sannsynligvis var det 
mest riktige. Noen matematikklærere kommer og spør programfaglærerne hvilket tema 
som er aktuelt og om hva som bør gjennomgås. Noen oppsøker også verkstedene for å 
gjøre seg kjent med hva elevene jobber med der. Noen av de jeg snakket med hadde 
vært med på et forsøk med å få til tverrfaglig idemyldring for å bygge felles årsplaner 
under en planleggingsdag. Men av en eller annen grunn ble ikke disse ferdigstilt. Men 
dette viser at det settes fokus på temaet tverrfaglighet. En skole er ofte en stor 
arbeidsplass med mange ansatte der det mange ganger også er store fysiske avstander 
mellom avdelingene. De forskjellige fagene er lokalisert på forskjellige 
arbeidsrom/kontorer der det samarbeides innenfor sitt eget fag. Dette mener de 
intervjuede lærerne kan virke som en brems på det tverrfaglige samarbeidet, da kanskje 
terskelen for å bevege seg mellom avdelingene for enkelte blir større. Alt i alt viser dette 
at det ikke står på vilje til å samarbeide tverrfaglig, men at tilrettelegging og planlegging 
ikke alltid er like enkelt. 

 

 

3.7.3 Rammefaktorer: 
I temaet rammefaktorer kommer vi inn på hva lærerne mener om hva tilrettelegging og 
organisering av skolene betyr for hvordan vi er i stand til å sørge for godt tverrfaglig 
samarbeid. Dette kan være skolebygninger, læremidler, skoleledelsens prioriteringer av 
tid og andre ressurser, som blant annet vil ha innvirkning på hvor godt vi får dette til. 
Som jeg beskrev i delen om samarbeid, vil utforming og organisering av skolebygningene 
ha betydning på hvor god flyten av samarbeid på tvers av fagene vil fungere. Her 
beskrives det at det oppleves som en utfordring at ikke fellesfaglærere og 
programfaglærere er mer samlokaliserte, og at arbeidsrommene for lærerne ligger spredt 
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rundt om i store skolelokaler. Lærerne sier de ikke ønsker at det tverrfaglige samarbeidet 
skal organiseres for mye, men at det må komme der det føles naturlig. Dette ville 
kanskje kommet enklere hvis ikke skolen er organisert på en måte som gir for stor 
avstand mellom fagteamene. Det som også går igjen, er organisering av hvem som skal 
samarbeide med hvem. Gjennom arbeidet med å få timeplanene til å gå opp fra år til år, 
blir lærere ofte flyttet litt hit og dit. Lærerne beskriver at det er ofte bytte av lærere som 
skal samarbeide, som kan bli en utfordring for å få kontinuitet i det tverrfaglige arbeidet. 
Dette har med å bli kjent med både de fagene de skal samarbeide rundt og for at de skal 
kunne utvikle samarbeidsrutiner sammen. Matematikklæreren sier det skaper lite 
forutsigbarhet, da de ikke vet hvilke yrkesfaggrupper de skal jobbe med fra år til år. 
Dette kan medføre at det i hver oppstart blir mye nytt å sette seg inn i, og at de mange 
ganger føler de må starte fra bunnen av igjen.  

Når det gjelder prosjekter som FYR og for så vidt også andre prosjekter skoleeier 
pålegger skolene å jobbe med, er det tid lærerne sier er en utfordring. De jeg snakket 
med mener forskjellige arbeidsprosjekter de blir satt til å jobbe med kommer for tett, slik 
at det ikke blir rom nok til å få implementert prosjektene tilstrekkelig før nytt prosjekt er 
på gang. De skolene jeg snakket med var positive til å jobbe med FYR, men sier fokuset 
på dette druknet litt i nye satsninger etter kort tid. Det tar tid å implementere og ikke 
minst videreutvikle et slikt prosjekt.  

I forbindelse med innføringen av Fagfornyelsen (2020) er det kommet nye lærebøker i 
matematikkfaget. Her hadde jeg i samtale med matematikklæreren en liten diskusjon på 
hvor gode de nye bøkene er på yrkesretting av faget. På skolen hos læreren jeg 
intervjuet, ble det brukt Aschehoug sin bok Matematikk for yrkesfag P. Ved siden av ble 
det også brukt boken Mønster fra forlaget Gyldendal. Jeg bruker på min skole boken 
Mønster, men har også brukt litt tid på å kikke på boken Sinus fra Cappelen Damm. Alle 
bøkene skal være tilpasset Teknologi og industrifag, men Sinus skal i tillegg være 
tilpasset Bygg og anleggsfag. Her er vi i liten tvil om annet enn at Sinus er den boken 
som har minst yrkesfaglig tilpasning. Sinus sine bøker for 1P-Y har jeg brukt tidligere, og 
jeg registrerer at det er nesten ikke forskjell på den nye boken i forhold til de gamle. 
Matematikklæreren jeg intervjuet hadde Matematikk for yrkesfag P som lærebok. Denne 
boken er en liten bok der vi finner den grunnleggende matematikken. Men i tillegg har 
den gode oppgaver til yrkesretting gjennom nettressurser. Dette beskriver 
matematikklæreren som et læreverk som gir god profil på yrkesrettingen når det kobles 
sammen med nettressursene. Hun sier hun også bruker Mønster i tillegg og mener dette 
er en svært god bok. Denne boken har en tydelig yrkesrettet profil, noe som vises både 
gjennom oppgaver og bokens illustrasjoner. Når det er snakk om å redusere bruken av 
lærebok for at mest mulig skal læres gjennom praktiske oppgaver, blir eksamensformen 
trukket fram som et argument imot. Eksamenstekket vil uansett ligge i bakhodet til den 
som skal undervise i matematikk. Dette medfører at undervisningen må foregå med en 
viss mengde tradisjonell undervisning, for å forberede elevene på en skriftlig eksamen 
som kan komme.  

 

 

3.7.4 Kunnskap om tema: 
Kunnskap om temaet handler om hva skolene og lærerne har gjort for å lære om temaet 
yrkesretting. To av de lærerne som er intervjuet, deltok på en av samlingene da 
Utdanningsdirektoratet arrangerte nasjonal FYR-samling i Oslo høsten 2014, 2015 og 
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2016. Jeg var også deltager på en av samlingene, der vi fikk være med på foredrag og 
erfaringsdeling sammen med mange andre videregående skoler. En av de intervjuede 
lærerne fortalte at vedkommende hadde fått i oppdrag av sin skole, i å ta ansvar for 
videreformidling av innholdet i FYR-samlingen til sine arbeidskolleger etter endt samling. 
Her beskrev læreren som er programfaglærer at dette ikke ble like godt mottatt fra alle. 
Som læreren sa: «Der møtte man jaggu motstand gitt» og ler litt. Dette er noe som er 
med på å tydeliggjøre at enkelte likte dårlig innblandingen i hvordan de skulle formidle 
faget sitt. Men dette er heldigvis ikke regelen, for det kommer fram at de aller fleste ser 
at fokuset på yrkesretting er nyttig. Etter at FYR-prosjektet ble avsluttet fra 
Utdanningsdirektoratet, har det vært opp til hver enkelt skole hvor mye arbeid de har 
ville legge i videreutvikling.  

 

 

3.7.5 Endringsvilje:  
Endringsvilje i sammenheng med temaet yrkesretting, handler om å se utenfor allerede 
innarbeidede rutiner. Skal vi utvikle oss som lærere, må vi være villige til å innse at 
ingenting er ferdigutviklet og vi må løfte blikket for å se hvor vi kan bli bedre. Skal vi få 
til endringer i undervisningsrutinene, er vi avhengige av at lærerne selv ønsker det og 
ser nytten i det. Det er vel det som er selve grunntanken med yrkesrettingen for elevene 
også, at elevene lærer heller hvis de ser at det de skal lære er nyttig for dem. Så her er 
vel ikke lærerne så mye annerledes enn elevene de skal undervise. De lærerne jeg har 
snakket med, hevder de ser stor forskjell på hvor stor vilje det er blant lærerne til å ta 
inn nye ting for å endre rutiner. Matematikklæreren jeg snakket med sa hun av og til 
oppsøkte programfagene, for å finne nye ting å jobbe med. Programfaglæreren fra den 
andre skolen jeg intervjuet, kunne fortelle at enkelte matematikklærere også der kunne 
komme til dem for å finne stoff, mens enkelte andre ikke ønsket innblanding. Ser vi på 
læreplanen i matematikk, er den skrevet såpass åpent at vi ikke nødvendigvis trenger å 
endre mye på rutinene vi underviser. Dette bekrefter også matematikklæreren jeg 
intervjuet, at noen hegner om sine egne metoder og motsetter seg innblanding. Men ut 
fra intervjuene ble det hevdet at dette pekte begge veier. Enkelte lærere fra både 
matematikk og programfagene kan omfavne sine egne fag, og viser liten vilje til å dele. 
Men det virker for at dette gjelder kun noen få. Men det er kanskje i denne kategorien vi 
finner de lærerne der det å undervise yrkesfagelever ikke er så ønskelig. En av lærerne 
jeg intervjuet mente å ha observert at det for enkelte matematikklærere var litt 
upopulært å få timer i yrkesfag-klasser, i motsetning til i studiespesialisering. Dette er 
egentlig en noe alvorlig observasjon, så derfor valgte jeg å spørre direkte om dette i 
spørreskjemaet som ble utsendt. 

 

 

3.7.6 Læringsutbytte: 
Læringsutbytte handler om hva elevene sitter igjen med av kunnskap etter det de har 
vært igjennom i opplæringen. Dette er vel målet med det vi holder på med i skolen hver 
dag, så vår hovedoppgave vil jo være å finne metoder for å oppnå dette best mulig. 
Blant de jeg har intervjuet er det et viktig poeng at vi skal lære elevene å se koblingene 
mellom fagene. Får vi til det er det enighet om at det vil øke utbyttet elevene har av 
fagene, sånn at de er i stand til å kunne anvende kunnskapen i situasjoner utenfor 
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skolen. Her er det ønskelig med tverrfaglige prosjekter, der vi prøver å viske ut skillet 
mellom det som foregår i klasserommene og verkstedene. Derfor er det viktig at det som 
i verkstedet krever matematikkunnskap også tas inn i matematikkundervisningen og 
motsatt. Men dette vil da kreve at det er et visst samarbeid mellom lærerne om hva de 
holder på med. For målet må være å tydeliggjøre helhet og sammenheng mellom fagene. 
Med dette kan vi oppnå å øke elevenes motivasjon gjennom at elven ser nytteverdien av 
faget opp mot valgt yrkesutdanning. Men av og til ser vi at emner i fagene må komme i 
en viss rekkefølge for å bygge på hverandre, noe som gjør at prosjekter krever en del 
planlegging. Størst utfordring med dette, er når vi av og til observerer at enkeltelever 
mangler helt grunnleggende regneferdigheter når de kommer på videregående. Dette 
kan medføre at mye må legges i bunnen før vi klarer å gi eleven forståelse for disse 
sammenhengene. 

 

 

3.7.7 Læreforutsetninger:  
Denne kategorien omhandler de forutsetningene det er observert at elever tar med seg 
inn i den videregående skolen etter endt grunnskole. Her sier de intervjuede lærerne, at 
det er et svært stort spenn når det gjelder evnen til å tilegne seg matematikkunnskap 
blant de elevene som søker seg mot TIF. Der snakker vi om alt fra ener til 
sekserkandidaten. Her kommer det fram at noen få elever mangler helt grunnleggende 
matematikkunnskap når de kommer fra grunnskolen. Dette medfører at de kan slite med 
dårlig selvbilde, og at de har mistet troen på at de er i stand til å få det til. Her sier noen 
også at ungdommene ikke alltid har vært vant fra grunnskolen til å sette ting i system, 
for å se at det er sammenheng mellom fag. Der det mangler det helt grunnleggende, 
kreves det at matematikklæreren starter med å bygge kunnskapen fra bunnen av. De 
spør seg også om det blir godt nok kommunisert i grunnskolen når elevene skal velge 
retning, at TIF faktisk inneholder en del matematikk. Så her burde det i mange tilfeller 
vært enda bedre kommunisert gjennom grunnskolen, om hva elevene kan forvente å 
møte når de kommer på videregående om de velger et yrkesfag. 

 

 

3.8 Kvantitativ spørreundersøkelse 
En kvantitativ spørreundersøkelse har som mål å undersøke hva en gruppe mennesker 
mener om et bestemt tema. Survey er en vanlig måte å gjøre en kartlegging i en 
samfunnsfaglig problemstilling, noe som gjør at det ofte oppfattes som et eget 
forskningsdesign. Men det blir mere riktig å sortere det under tverrsnittsdesign (Thrane, 
2018, s. 145). Gjennom et tverrsnittsdesign tenker vi at flere fenomen kartlegges 
samtidig på tvers av en tidsakse, som et øyeblikksbilde. Studiene fryses i tiden og 
dataene viser tilstanden på ett bestemt tidspunkt (Thrane, 2018, s. 145). Dette kan være 
både en styrke og en svakhet. Den store fordelen med en survey er at vi kan samle mye 
data fra mange mennesker på en kostnadseffektiv måte. Men en ulempe er akkurat det 
med øyeblikksbildet, noe som sier lite om forløpet over tid. En annen ulempe er at et 
tverrsnittsdesign somregel er uegnet til å si noe om årsaksforholdene til funnene 
(Thrane, 2018, s. 146). 
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Som tidligere nevnt bygger den kvantitative undersøkelsen i dette prosjektet på de 
kvalitative intervjuene som på forhånd ble gjennomført. Å kunne si noe om i hvor godt 
lærerne mener matematikk yrkesrettes for TIF-elevene trengte jeg et visst spenn i 
informanter for å få et godt bilde på dette. Forskningsspørsmålet mitt er godt egnet til 
kvalitative intervjuer, men med tre informanter, derav to TIF-lærere og en 
matematikklærer, blir utvalget litt lite til å komme med noen konklusjoner. Men de 
kvalitative intervjuene ga meg mye nyttig informasjon til å bygge spørreskjemaet ut fra. 
Matematikklærere for TIF-elever er en stor gruppe og representerer hele landet, derfor 
måtte jeg gjøre et utvalg. For når en undersøkelse som dette skal planlegges, må det på 
forhånd bestemmes hvilke personer eller grupper av personer og deres egenskaper 
undersøkelsen skal ta for seg. I en kvantitativ undersøkelse der vi ønsker å si noe om 
utbredelsen av fenomener, kan en stå overfor store befolkningsgrupper (Kvarv, 2014, s. 
130-131). For å få et representativt utvalg ble spørreundersøkelsen sendt ut til alle TIF-
skolene i Trøndelag fylkeskommune. Dette omfatter 18 skoler fra Ytre Namdal i nord, til 
Røros i sør. Her måtte jeg spore opp hvem som var avdelingsleder/fagleder for 
matematikklærerne på de enkelte skolene. Deretter sendte jeg ut en invitasjon med 
lenke til spørreskjemaet til disse, med ønske om at de skulle videreformidle til de 
aktuelle lærerne. 

Uten å bruke hele landets videregåendeskoler gir dette et såpass stort utvalg at 
sammensetningen skal være tilnærmet lik sammensetningen av populasjonen. Poenget 
her er at jeg har valgt ut en gruppe som kan utgjøre en miniatyrutgave av populasjonen 
(Kvarv, 2014, s. 131). En populasjon er «alle av noe» og i dette tilfelle er populasjonen 
alle matematikklærere som underviser TIF-elever i Norge. For å skaffe et representativt 
utvalg, som kan være populasjonen i miniatyr, kan løsningen være å foreta tilfeldig 
trekning fra populasjonen (Thrane, 2018, s. 108-109). Men i dette tilfellet valgte jeg å 
bruke alle lærere som underviser matematikk for TIF-elever i Trøndelag, noe som jeg 
mener er et såpass stort utvalg at det skulle være representativt for populasjonen. Men 
en relativt stor usikkerhet i denne undersøkelsen jeg gjorde, var at svarprosenten havnet 
på knapt 24%. Hvis de som svarer på undersøkelsen er like de som ikke svarer, spiller 
det liten rolle om svarprosenten er lav eller høy. Men hvis svarprosenten er lav, er det 
større grunn til å undersøke om de som ikke svarer skiller seg fra de som svarer (Thrane, 
2018, s. 34). Her har jeg liten mulighet til å finne ut hvem som har svart og hvem som 
ikke, da hele undersøkelsen er gjort anonym. I og med at de jeg ønsket svar fra er en 
ganske spesifikk gruppe, ville jeg ikke at de skulle oppgi hvilken skole de jobber ved. 
Dette ville ha gjort at enkelte svar kunne spores til enkeltpersoner ved de minste 
skolene. Derfor blir det vanskelig å si om de som har svart er like de som ikke har svart, 
da det ikke lar seg gjøre å si hvorfor de ikke har svart. Hvis det er på grunn av en 
generell mettelse av spørreundersøkelser, kan de som svarer være like de som ikke 
svarer. Men hvis de som ikke svarer velger det på grunn av at de synes temaet er helt 
uvesentlig, vil vi få en skjev fremstilling ved at vi kanskje mister noen av de kritiske 
røstene.  

På grunn av få tilbakemeldinger fra avdelingslederne/faglederne om antall lærere 
undersøkelsen ble sendt ut til, ble det umulig å fastslå noen eksakt svarprosent. Her ble 
det heller gjort et estimat ut fra opplysninger fra de som svarte og sammenligninger 
gjennom blant annet skolestørrelse. Men disse tallene er da høyst usikre, gjennom at det 
byttes på hvilke lærere som underviser denne elevgruppen fra år til år. Det er gjort et 
anslag på hvor mange TIF-klasser det er i Trøndelag fylke og hvor mange 
matematikklærere som underviser disse. 
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3.9 Datainnsamling og gjennomføring av spørreskjema. 
Ut ifra problemstillingen og resultater av de kvalitative intervjuene, bygde jeg opp et 
spørreskjema for å gjennomføre en kvantitativ undersøkelse med et større antall 
respondenter. Spørreundersøkelsen ble laget på Universitetet i Oslo sin 
nettskjemaløsning og nettlenke ble sendt ut til avdelingsledere/fagledere for matematikk 
ved alle skolene som har TIF-linje i Trøndelag fylkeskommune. 
Avdelingslederne/faglederne ble oppfordret til å videresende lenken til matematikklærere 
på sin skole som underviser, eller som har undervist TIF-elever i løpet av de siste fem 
årene. Fem år ble valgt på grunn av at disse lærerne har undervist etter at FYR-
prosjektet ble avsluttet i 2016. Avdelingslederne/faglederne ble oppfordret til å komme 
med tilbakemelding på hvor mange lærere de sendte lenken til, slik at jeg også kunne 
registrere en svarprosent på undersøkelsen.  

Spørreskjemaet ble bygd opp ut fra kategoriene som jeg ble sittende igjen med etter 
analysen av den kvalitative intervjurunden, men med noen sammenslåinger og 
strykninger. I spørreundersøkelsen ble kategorien læringsstrategier omdøpt til didaktisk 
praksis. Endringsvilje og kunnskap om tema, ble slått sammen og gitt navnet 
utviklingsprosesser. Dette fordi kunnskap om tema ble en liten kategori, som mye griper 
inn i kategorien endringsvilje. Begge disse kategoriene handler om utviklingsprosesser. I 
tillegg er ordet «endringsvilje» litt uheldig å bruke i spørreundersøkelsen, da det kan 
peke mot uvilje til å endre seg. De neste kategoriene som ble sammenslått, ble at 
læreforutsetninger er sortert under læringsutbytte. Dermed ble det redusert til fem 
kategorier i spørreskjemaet: Didaktisk praksis, læringsutbytte, samarbeid, 
utviklingsprosesser og rammefaktorer.  

Spørsmålene i spørreskjemaet ble som følger: 

Didaktisk praksis: 

 I hvor stor grad mener du at tverrfaglig prosjektarbeid bør benyttes i 
matematikkundervisningen for TIF-elever? 

 I hvor stor grad mener du praktiske eksempler fra elevenes fagvalg og 
interessefelt bør brukes i matematikkundervisningen? 

 I hvor stor grad bruker du praktiske øvinger relatert til elevenes fagvalg og 
interessefelt i matematikkundervisningen? 

 I læreplanen for Teknologi og industrifag er det under grunnleggende ferdigheter 
et punkt om «å regne i Vg1 teknologi og industrifag» i hvor stor grad har du som 
matematikklærer kjennskap til hva dette innebærer? 

 Vekstedhåndboka som TIF-elevene benytter inneholder mange tabeller, 
diagrammer og formler. I hvor stor grad bruker du verkstedhåndboka i 
matematikkundervisningen?  

 Jeg opplever det utfordrende å yrkesrette matematikk for TIF-elever, på grunn av 
at jeg skjenner for lite til fagfeltet deres. 

Læringsutbytte:  

 I hvor stor grad opplever du at læringsutbyttet påvirkes av at elevene ser 
koblingene mellom matematikk og programfagene på TIF? 

 I hvor stor grad opplever du at elevenes motivasjon for læring i matematikk 
påvirkes av at elevene ser koblingene mellom matematikk og programfagene på 
TIF? 
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 I hvor stor grad opplever du at elevene blir negative til matematikkfaget, hvis de 
ikke ser nytteverdien av det de lærer? 

Samarbeid: 

 På min skole samarbeider matematikklærere og programfaglærere på TIF om 
yrkesretting av matematikkfaget.  

 Er det faste møtepunkt mellom matematikklærere og programfaglærere på TIF 
om yrkesretting av matematikk på din skole? (ja/nei) 

 I hvor stor grad er det du som tar kontakt med programfaglærere på TIF for å 
søke samarbeid om yrkesretting av faget? 

 I hvor stor grad er det programfaglærere på TIF som søker samarbeid der elever 
trenger matematikk for å løse utfordringer i programfagene? 

 I hvor stor grad oppsøker du TIF-verksted eller lab, for å gjøre deg kjent med 
elevenes arbeidsområder? 

Utviklingsprosesser: 

 For litt over fem år siden ble FYR-prosjektet som ble drevet av 
Utdanningsdirektoratet avsluttet (Fellesfag Yrkesretting Relevans) I hvor stor grad 
opplever du at dette ble implementert i matematikkundervisningen for TIF-elever i 
tiden etter prosjektet? 

 I hvor stor grad opplever du at matematikklærerne var positive til FYR-prosjektet? 
 I hvor stor grad har de nye læreplanene i Fagfornyelsen endret dine 

undervisningsrutiner med tanke på yrkesfaglig forankring? 
 I hvor stor grad opplever du at det er ønskelig for matematikklærere å undervise 

yrkesfagklasser på lik linje med elever på studiespesialisering? 

Rammefaktorer: 

 I hvor stor grad er det viktig for deg at du har samme programfaglærere å 
forholde deg til fra år til år? 

 I hvor stor grad opplever du at programfaglærere er tilgjengelig for faglig 
samarbeid? 

 I hvilken grad opplever du at skolen legger til rette for faglig samarbeid på tvers 
av faggrupper? 

 I hvor stor grad opplever du at lærebøkene i matematikk legger til rette for 
yrkesfaglig forankring av faget? 

 Hvilken lærebok benyttes? 
o Sinus (Cappelen Damm) 
o Mønster (Gyldendal) 
o Matematikk for yrkesfag P (Aschehoug) 
o Andre  
o Bruker ikke lærebok  

 I hvor stor grad styrer eksamensformen hvordan du underviser matematikk for 
TIF-elever? (Skriftlig sentralgitt) 
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3.10 Analyse av kvantitativ spørreundersøkelse 
På grunn av at jeg fikk tilbakemelding om antall aktuelle lærere kun fra 11 av de 18 
skolene jeg inviterte til å delta, ble jeg nødt til å lage et estimat av hvor mange lærere 
dette kunne utgjøre til sammen. Dette gjorde jeg ved å sammenligne med de skolene jeg 
fikk svar fra og ut fra skolestørrelsene. Fra dette kunne jeg gjøre et estimat på at det i 
Trøndelag nå finnes rundt 44 TIF-klasser, med et anslag på ca. 80 matematikklærere. Til 
sammen 19 matematikklærere tok seg tid til å svare på spørreskjemaet, noe som gir 
meg da en svarprosent på 23,8%. Dette var selvfølgelig lavere enn jeg hadde håpet på. 
Men jeg ser at de 19 lærerne som har svart, gir meg en god indikasjon på hvordan det 
jobbes med yrkesretting av matematikkfaget for TIF-elevene. Men med såpass lav 
respons ligger det også en usikkerhet rundt hvem det er som ikke svarer og hvorfor. 
Noen kan være at de ser det som nok en spørreundersøkelse blant fra før så alt for 
mange, at de ikke gidder å bry seg. Andre svarer kanskje ikke på grunn av temaet 
spørreundersøkelsen representerer, og at de mener yrkesretting av matematikkfaget er 
bare tull. Er dette tilfelle vil jeg da få en noe skjev framstilling i resultatene mine, da det 
er viktig å få en balanse mellom de positive og de kritiske stemmene.  

Skjemaet ble bygd opp på en måte der respondentene skal angi på en tallinje fra en til 
fem i hvor stor grad påstanden er gjeldende ut fra deres synspunkt. Det jeg fikk ut da 
var tallet hver enkelt har svart, noe som gjorde at det ble en god del arbeide å 
systematisere svarene. På spørsmål om hvilket kjønn, aldersgruppe og lærebok som er 
brukt, anvendte jeg radioknapper. Der kunne jeg lese ut hvor stor prosentandel som har 
valgt de forskjellige alternativene, direkte fra resultatsiden i spørreskjemaet. Så i 
etterkant ser jeg at jeg heller burde ha valgt radioknapper på hele spørreskjemaet. Men 
arbeidet måtte gjøres, noe som ga meg et svært godt innblikk i det svarmaterialet jeg 
satt igjen med.  

Systematiseringen av svarene, ble gjort ved at jeg laget et regneark for hver kategori i 
spørreskjemaet (vedlegg 3). I hvert Excel-ark laget jeg en analyse av svarene for hvert 
spørsmål. Dette ble gjort vet at jeg for hvert spørsmål satte opp kolonner med oppgitt 
kjønn, alder og hvilken verdi de hadde svart. Da kunne jeg ta ut et gjennomsnittstall for 
alle svarene innenfor hvert spørsmål. Ut ifra dette genererte jeg også en grafisk 
framstilling som viser fordelingen av svarene, noe som ga en god visuell framstilling av 
hvor mange som hadde stemt hva (vedlegg 3). Den grafiske fremstillingen er lagt inn i 
teksten for hvert spørsmål i resultatdelen (Fig. 4-27). I tillegg laget jeg en tabell der jeg 
sorterte tallene med hensyn på kvinner eller menn, og en tilsvarende tabell der jeg 
sorterte i aldersgrupper. Aldersgruppene jeg brukte var 25-39 år, 40-54 år og 55-. Her 
fant jeg gjennomsnittstallene for de forskjellige grupperingene, sånn at det ble mulig å 
lese ut om forskjeller mellom kjønn eller alder gjorde noen utslag på svarene. Deretter 
var det å gå igjennom materialet, svar etter svar, for å gjøre et forsøk på å analysere 
hva dette forteller meg og hvilke retninger svarene tenderer.  

Blant de som svarte på spørreundersøkelsen var det 10 kvinner og 8 menn. En ville ikke 
svare på dette. I aldersgruppene fordelte deltagerne seg slik: 25-39 år, hadde 7 
deltagere. 40-54 år, hadde 8 deltagere, og 55 og eldre hadde 3 deltagere. Det var også 
her en deltager som ikke ønsket å oppgi aldersgruppe. Deltagere som ikke oppga kjønn 
eller alder blir med når jeg presenterer gjennomsnitt fra totalen og den grafiske 
fremstillingen, men naturlig nok ikke i gjennomsnitt med hensyn på kjønn eller alder. 
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3.11 Kvalitet og etiske prinsipper 
I dette prosjektet ønsket jeg å se på hvordan en gruppe TIF-lærere opplever at det 
jobbes med yrkesretting av matematikkfaget for TIF-elevene i de videregående skolene i 
Trøndelag. Her ønsket jeg ikke kun å peke konkret på hvor mye som gjøres av 
yrkesretting, men også prøve å få et inntrykk av hva de involverte lærerne tenker og 
føler på selv rundt temaet. Ut fra det måtte jeg gjøre noen vurderinger om hvordan jeg 
kan gjennomføre prosjektet. Her måtte jeg forsøke å finne et forskningsdesign som 
kunne gi meg noen svar det ville være mulig å feste lit til. Så for å kvalitetsikre designet, 
måtte jeg se på størrelsen av utvalget der dataene skulle hentes. For å kunne finne svar 
på hvordan de involverte lærerne opplever oppgaven med å trekke sitt eget fag inn i en 
større tverrfaglighet, kommer det naturlig å tenke kvalitative intervju. En faktor som ble 
gjeldende for utvalget, er at vi har mange skoler som har forskjellige størrelse og med 
ulike fagtilbud. Så for å belyse koblingene mellom empirien og problemstillingen er 
operasjonaliseringen viktig. Det vil si at vi framhever hvordan vi vil observerer og måler 
fenomener og sammenhenger som er studert. Ved å legge vekt på gjennomtenkt 
operasjonalisering før vi samler inn data, og gjerne bruker flere typer data, kan vi øke 
validiteten i prosjektet (Bukve, 2016, s. 194). Dette medførte at jeg ville bruke de 
resultatene som kom fram i de kvalitative intervjuene, til å forme den kvantitative 
spørreundersøkelsen. Dette mener jeg var med på å kvalitetsikre spørsmålene som ble 
stilt gjennom spørreskjemaet som ble sendt ut.  

Den kvalitative delen av undersøkelsen ble gjennomført som semistrukturerte 
samtaleintervjuer. Det ble gjort ved at det ble satt opp en intervjuguide med noen grad 
av standardisering, men der spørsmålene er åpne og kunne dekke mange variabler og 
kunne gå i dybden (Holand, 2018, s. 100). For å kunne få best mulig validitet med 
såpass få informanter som ble brukt i intervjuene, måtte jeg forsøke å få god nok 
spredning i utvalget. Måten jeg gjorde det på, var å forsøke å finne informanter både fra 
en av byskolene med mange fagtilbud, og fra en noe mindre skole lokalisert ute i 
distriktet. Det var ønskelig å finne en matematikklærer og en TIF-lærer fra hver av de 
skolene som ble med, men det viktigste kriteriet var at de underviste TIF-elever. Her 
satset jeg på å få med to skoler, altså to matematikklærere og to TIF-lærere. Dette viste 
seg å ikke være så enkelt. Så det endte opp med at jeg fikk med ønsket lærerpar fra en 
skole i distriktet og en TIF-lærer fra en av de store byskolene. Med det faktum at 
utvalget ble mindre enn jeg håpet og at det ble skeivfordeling mellom fagene, ble 
validiteten i den kvalitative undersøkelsen noe svak. Dette gjorde at en triangulering med 
en kvantitativ undersøkelse ble viktig for å få økt kvaliteten på undesøkelsen.  

Med tanke på de etiske utfordringene, gjør temaet undersøkelsen omhandler at det er 
forholdsvis greit å holde seg innenfor trygge rammer. Selv om denne undersøkelsen 
omhandler mennesker, gjør temaet det til at jeg kunne unngå å komme inn på sensitive 
områder eller taushetsbelagt informasjon. Men selv om det ikke er snakk om store etiske 
utfordringer, skal vi alltid ta hensyn til at enkelte kan føle det ubehagelig at vi tråkker inn 
i deres profesjon. Det kan for mange oppleves vanskelig at vi stiller kritiske spørsmål til 
hvordan de utfører jobben sin. Selv om vi føler oss på trygg grunn, er det likevel noen 
etiske hensyn som må ivaretas. En viktig detalj her er at det ble tatt lydopptak gjennom 
intervjuene, og det forutsetter at de det blir forsket på er godt informert og har gitt et 
samtykke til å delta. Dette innbefatter at deltagere skal informeres om undersøkelsens 
overordnede formål og om hovedtrekkene i designet, så vel som om mulige risikoer og 
fordeler ved å delta i forskningsprosjektet. Informert samtykke som gis innebærer 
dessuten at vi sikrer oss at de som deltar gjør det på frivillig basis. De blir også informert 
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om at de når som helst kan trekke seg fra undersøkelsen (Kvale et al., 2015, s. 104). For 
å sikre meg om at dette var på plass, ble det laget et samtykkeskjema. Skjemaet ble 
sendt ut til de som skulle delta, når de hadde takket ja til å være med i prosjektet 
(vedlegg nr.1). I invitasjonsbrevet med samtykkeskjemaet, presiseres det at deltagere 
og hvilke skoler de jobber ved vil være anonymisert. Prosjektets art er av en slik 
karakter at sensitive personopplysninger ikke vil ha noe betydning. Derfor er heller ikke 
noen slike opplysninger innhentet. Likevel er det viktig at utsagn som kommer frem i 
intervjuene ikke på noen måte kan spores tilbake til den som ble intervjuet. Da det ble 
såpass få informanter som jobber innenfor et såpass spesifikt område, har jeg bevisst 
unngått å skrive noe som kan lede tilbake til personene. Det er samtidig presisert i 
invitasjonsbrevet at lydfiler fra intervjuene vil bli slettet etter prosjektets slutt. 

For å sikre at forskningen foregår innenfor de rammene som etiske normer tilsier, er det 
gjort noen grep som sørger for at dette er ivaretatt. Før intervjuene kunne komme i 
gang, ble det sendt en søknad til Norsk senter for forskningsdata (NDS). Her ble det 
opplyst om hva forskningen skulle forsøke å avdekke, hvilke forskningsmetoder som 
skulle benyttes og hvilke grupper mennesker som skulle delta. Herfra kom det etter hvert 
et svar om at forskningen kunne starte, med forbehold om at de kriterier det ble søkt om 
ble overholdt. Både lydopptak fra intervjuene og spørreskjema fra den kvantitative 
undersøkelsen ble laget og lagret på Universitetet i Oslo (UiO) sin nettskjema-løsning 
som NTNU også benytter seg av. Dette er gjort for at kravet om sikker lagring som ble 
krevd fra NDS blir ivaretatt.  

 

 

3.12 Relabilitet og validitet av målinger og resultater 
Når vi snakker om validitet rettes fokuset mot hva som er målt. Og for at dataene skal 
være valide må vi vite noe om egenskapen ved respondentene som dataene er hentet fra 
(Kvarv, 2014, s. 134). Her retter jeg blikket mot utvalget jeg var i stand til å fremskaffe, 
og hvorfor de valgte å delta. Under rekruttering av informanter til de kvalitative 
intervjuene, ble det svært vanskelig å fremskaffe det utvalget jeg ønsket meg. Her 
ønsket jeg representanter fra både programfaglærerne og matematikklærerne, da 
fortrinnsvis par fra to til tre skoler. Grunnen til det, var at jeg ønsket å få en balansert 
fremstilling av det arbeidet som gjøres på de skolene jeg oppsøkte. Det å finne 
programfaglærere som var villige til å stille opp var greit, men det viste seg at det var 
adskillig vanskeligere å finne matematikklærere. Da kan vi vel kanskje stille oss 
spørsmålet om de som valgte å stille, var de som selv har en like stor interesse av 
temaet som meg. Da kan det være lett å tenke at de som i motsatt fall ikke ønsket å 
stille opp, valgte det på grunn av at dette bryr de seg ikke noe om. Dette vil da svekke 
validiteten av undersøkelsen, da de kritiske stemmene velger å ikke delta. Det samme 
kan en kanskje også tenke rundt deltagelsen i den kvantitative undersøkelsen. Her ble 
alle matematikklærere som underviser, eller har undervist TIF-elver de siste fem årene i 
Trøndelag fylkeskommune invitert til å delta. Svarprosenten her kunne jeg estimere til 
knapt 24%, som må betegnes som noe lavt. Om hvorvidt det var akkurat de lærerne 
som er mest kritiske som valgte å ikke svare, vil jeg vel aldri få et svar på. Når det 
gjelder relabiliteten til prosessen som er utført mener jeg den er god, tatt i betraktning 
av det utvalget jeg fikk å forholde meg til. Med det mener jeg at valget om å gjøre en 
kvantitativ spørreundersøkelse bygget på de kvalitative intervjuene, ga meg godt 
innblikk i hva de involverte lærerne mente. Det viste meg at de aller fleste svarene jeg 
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fikk fra spørreskjemaet, pekte i samme retning som opplysninger jeg fikk i intervjuene. 
Så her ser vi at å bruke triangulering kan ha til hensikt, at resultater fra den ene 
undersøkelsen bekreftes av den andre og motsatt. 
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4 Resultater og diskusjon 
I dette kapittelet presenterer jeg resultatene fra den kvantitative spørreundersøkelsen. 
Dette blir gjort gjennom grafer som viser svarfordelingen for hvert av spørsmålene, og 
en forklaring på fordelingen. For hver kategori kommer en oppsummering av den 
gjeldende kategorien, på tvers av de spørsmålene den inneholder. Her trekker jeg også 
inn resultater fra intervjuene, der jeg kunne lese tydelige sammenhenger med svarene 
fra spørreskjemaet. Jeg gjør også noen betraktninger rundt hvordan de resultatene jeg 
har fått samsvarer med det teoretiske rammeverket jeg har valgt for oppgaven. Helt til 
slutt i kapittelet har jeg laget et lite sammendrag av resultatene som er kommet frem.  

 

 

4.1 Didaktisk praksis 
I denne delen presenteres svarene jeg fikk ut innenfor kategorien «didaktisk praksis» 
dette gir et lite bilde på hva som gjøres i klasserommene og i hvor stor grad 
matematikkfaget yrkesrettes blant de som hadde deltatt i undersøkelsen.  

På spørsmålet om i hvor stor grad mener du at 
tverrfaglig prosjektarbeid bør benyttes i 
matematikkundervisningen for TIF-elever, svarer 13 av 
de 19 at det bør benyttes i noen grad, mens ingen av 
de spurte svarte i liten eller ingen grad To av de spurte 
svarer at det bør benyttes i stor grad og fire legger seg 
imellom i noen grad og i stor grad. Med verdien 3 som 
er at det benyttes i noen grad, ser vi ut fra grafen at 
gjennomsnittet vil ligge noe over typetallet (Fig. 4). 
Gjennomsnittet her havnet på verdien 3,42, for alle 
som har svart. Her er det lite forskjell i om det er kvinner eller menn som svarer, med 
gjennomsnittet for kvinner kun 0,13 høyere enn menn. Men vi ser litt større forskjeller 
når det gjelder aldersgruppene. Der det ser ut til at lærerne er mer positive til tverrfaglig 
prosjektarbeid jo eldre de er. Gjennomsnittet for aldersgruppen 25-39 havner på 2,29, 
videre til 3,5 for gruppen 40-54 år og til sist 3,67 for den eldste gruppen.  

Dette viser at det er ingen av de spurte som er negative til tverrfaglige oppgaver i 
matematikkundervisningen. Med et gjennomsnitt på litt over typetallet på 3 kan jeg si at 
respondentene ønsker i noen til stor grad det tverrfaglige velkommen.  

 

I det andre spørsmålet i denne kategorien spørres det 
om i hvor stor grad læreren mener at praktiske 
eksempler fra elevenes fagvalg og interessefelt bør 
brukes i matematikkundervisningen. Her ser vi at 
ingen ligger lavere enn verdien 4 på dette spørsmålet, 
noe som ligger imellom kategoriene «i noen grad» og 
«i stor grad». 7 av de 19 har lagt seg på 4, mens hele 
12 av 19 har satt 5, som indikerer at de mener 
praktiske eksempler fra elevenes fagvalg bør brukes i 
stor grad i matematikkundervisningen (Fig. 5). Dette 
utgjør da et gjennomsnittstall på 4,63 av maksimalt 5, 

Figur 4 Tverrfaglig prosjektarbeid. 

Figur 5 Praktiske eksempler fra 
elevenes fagvalg. 
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noe som må anses som svært høyt. Dette vil naturlig nok gjøre at det er lite forskjeller å 
finne om vi ser på kjønn eller aldersgrupper. Men kvinner ligger litt høyere enn menn her 
også med et gjennomsnitt på 4,7 mot mennenes 4,5.  

 

Her spurte jeg om i hvor stor grad 
matematikklærerne bruker praktiske øvinger relatert 
til elevenes fagvalg og interessefelt i undervisningen. 
Typetallet her havnet på 3, mens vi kan se fra grafen 
at gjennomsnittstallet vil havne litt over (Fig. 6). 
Nærmere bestemt på 3,26. Dette må vel også sies å 
være relativt høyt, da matematikkfaget normalt vil 
inneholde både teori og mengdetrening på metode. 
Her ser vi at menn ligger noe høyere enn kvinner, 
med gjennomsnitt 3,5 mot kvinnenes 3,2. Men her 
ser vi noe større utslag på aldersgruppene, der 
gjennomsnittsverdien hos den midterste gruppen 40-
54 ligger på 3,75.  

 

I det neste spørsmålet var jeg ute etter å undersøke hvor stor kjennskap 
matematikklærerne har til det som står om regning i TIF-elevenes læreplan. Der står 
det:  

Å kunne regne i Vg1 teknologi og industrifag innebærer å kunne lese av, innstille 
og korrigere utstyr og maskiner i tillegg til å beregne og bruke tekniske tabeller 
som er relevante for faget. Det handler også om å kjenne til aktuelle enheter og 
begreper for økonomistyring knyttet til materialvalg, utstyrsvalg, forbruk og 
tidsbruk (Udir, 2020b). 

Her ble svarene plassert godt fordelt over hele 
skalaen (Fig. 7). Dette punktet fra TIF-planen skulle 
være et fint utgangspunkt for matematikklærere til å 
finne områder der matematikken kan yrkesrettes. 
Gjennomsnittstallet er på 3,37, men seks av de 
spurte legger seg mellom «i liten eller ingen grad» 
og «i noen grad» og en på «i liten eller ingen grad». 
Men seks svarer at de i stor grad kjenner til hva 
dette innebærer. Her viser det et ganske stort skille 
mellom kvinner og menn. kvinner legger seg på et 
gjennomsnittstall på 2,9 mens menn kommer ut med 
et gjennomsnitt på 4,13. Når jeg ser på 
aldersgruppene, viser det en stigning med alderen. 
Det er de yngste som scorer lavest med 3,14 og den 
eldste gruppen med 4,67. Men jeg tar et forbehold om relabiliteten av målingene i den 
eldste gruppen da denne består av kun tre respondenter. Men vi ser kanskje en tendens.  

 

Figur 6 Praktiske øvinger fra 
elevenes fagvalg. 

Figur 7 Kjennskap til punktet 
«å kunne regne i TIF» 
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På spørsmål om matematikklærerne benytter 
verkstedhåndboka i undervisningen er dette godt 
fordelt. Typetallet havnet på 3, mens gjennomsnittet 
havnet litt under med 2,95 (Fig. 8). Kanskje ikke så 
uventet da dette er en bok som hører til på TIF sine 
programfag. Boken er som det kommer fram av 
tittelen, en håndbok for verkstedarbeid. Den 
inneholder alt elevene trenger av formler, tabeller og 
diagrammer for mekanisk arbeid, hydraulikk og 
pneumatikk, og elektro. Den inneholder også kapitler 
for matematikk og fysikk med de vanligste formlene. 
På dette spørsmålet havner menn litt høyere enn 
kvinner, med et gjennomsnitt på 3,38 mot kvinner 
på 2,6. I motsetning til forrige spørsmål om punktet 
«å regne i teknologi og industrifag» er tendensen i forhold til aldersgruppene snudd. Når 
det gjelder verkstedhåndboka scorer de yngste høyest og de eldste lavest. Aldersgruppen 
25-39 år havner på 3,14 som gjennomsnitt, mens de fra 55 år og oppover får 2,67.  

 

I dette spørsmålet var jeg ute etter den enkelte 
matematikklærer sin subjektive oppfatning om hvor 
utfordrende de synes yrkesretting av 
matematikkfaget for TIF-elever er. Her er det 
selvfølgelig ønskelig med så lav score som mulig. 
Typetallet her havnet på 3, mens gjennomsnittet 
ligger litt lavere og havnet på 2,84 (Fig. 9). Her sier 
de aller fleste at det er i noen grad utfordrende å 
yrkesrette matematikk for TIF-elever, mens 3 av de 
19 spurte sier det er i stor grad vanskelig. Når vi ser 
på forskjell mellom kjønnene, tyder det på at menn 
er litt tryggere på dette området enn kvinner. Her 
havner menn på 2,63 som et gjennomsnitt, mot 3,1 
hos kvinnene. 

 

 

4.2 Oppsummering og diskusjon «Didaktisk praksis» 
I denne kategorien handler de tre første spørsmålene om hva som gjøres, eller hva 
lærerne mener skulle vært gjort. For ingen svarer at det i liten eller ingen grad bør 
benyttes tverrfaglige prosjektarbeid i matematikken for TIF-elevene. Men tyngdepunktet 
på grafen ligger litt over midten og viser at de ønsker å benytte forholdsvis mye 
tverrfaglig prosjektarbeid. Hvis jeg samtidig holder dette sammen med det neste 
spørsmålet, så viser det at lærerne mener at det i stor grad skal brukes praktiske 
eksempler fra elevenes fagvalg i matematikkundervisningen. Men når vi så kommer til 
realitetene i neste spørsmål, ser vi at i hvor stor grad praktiske øvinger benyttes gir det 
et noe lavere resultat. Kan heller ikke si at svarene fra hvor mye de bruker praktiske 
øvinger er et lavt resultat, men dette viser vel at lærerne hadde ønsket å gjøre enda 
mer. Jeg velger jeg å ta med det siste spørsmålet i kategorien opp mot de tre første jeg 
har sett på her. For det går på hvor utfordrende den enkelte lærer synes yrkesretting av 

Figur 8 Verkstedhåndboka i 
matematikkundervisningen. 

Figur 9 Utfordrende med yrkesretting 
for TIF-elever. 
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matematikkfaget for TIF-elever er. Her fordeler svarene seg over hele skalaen, men 
hovedtyngden sier at det er i noen grad utfordrende. Så resultatene fra dette spørsmålet 
er i grunnen med å understreke det jeg har pekt på over her, at lærerne kunne tenkt seg 
å få gjort mer enn det de allerede gjør.  

De to spørsmålene som står igjen i kategorien handler om kjennskap til det som brukes 
som matematisk grunnlag i programfagundervisningen. Det første spørsmålet går på 
kjennskap til hva teksten under «å regne i Teknologi og industrifag» medfører, og det 
neste om Verkstedhåndboka benyttes i matematikkundervisningen. Her er det stor 
spredning i svarene på begge spørsmålene, men indikerer at de aller fleste har kjennskap 
til disse i større eller mindre grad. Det er tre som har svart at de har i liten eller ingen 
grad kjennskap til Verkstedhåndboka. Men dette trenger egentlig ikke bety så mye, da 
det kan finnes andre kilder til det som den inneholder.  

Men det er ikke å stikke under en stol, at det går å lese et noe tradisjonelt 
kjønnsrollemønster ut fra den første kategorien her. Når det gjelder yrkesretting for 
elever som går på mekaniske fag, tyder svarene på at menn føler seg tryggere på dette 
området. Men kvinner scorer høyere på spørsmålene om i hvor stor grad vi bør jobbe 
med tverrfaglige prosjekter og yrkesretting av matematikk for TIF-elevene. Så dette 
forteller vel at «gi oss verktøyene så skal vi bruke de» noe som etterlyser deling av 
kunnskap.  

Ut fra det teoretiske rammeverket for den forskningen jeg har gjennomført her, ligger 
bestillingen for yrkesretting i de reformene som jeg har beskrevet i kapittel 2. Fra politisk 
hold er det gjort mye for å få økt fokus på praktisk tilnærming av fellesfagene, for å øke 
elevenes motivasjon til å fullføre. Samlingene som ble gjennomført i FYR-prosjektet, 
inneholdt blant annet erfaringsdeling for at lærerne skulle få hjelp med ideer til hvordan 
prosjekter kunne utformes. Ved innføringen av Reform-94 ble det bestemt at fellesfagene 
skulle yrkesrettes mere for yrkesfagelevene, noe evalueringen noen år senere viste at 
ikke skjedde (St. meld. nr. 32 (1998-99)). Men ut fra svarene i denne kategorien med 
didaktisk praksis, viser det at noe må ha skjedd noe her de siste årene. For lærerne viser 
at de absolutt er opptatt av at matematikkfaget skal legges til rette, slik at det skal 
oppfattes relevant for elevenes yrkesvalg. Dette viser de med holdninger til tverrfaglig 
prosjektarbeid, de oppsøker verkstedene og mange bruker blant annet verkstedhåndboka 
i matematikkundervisningen. Frafallet blant elever på yrkesfag har gått betraktelig ned i 
løpet av de årene det har vært jobbet mot en mer relevant yrkesutdanning. Men om det 
er akkurat det som har bidratt til å redusere frafallet, gir ikke denne undersøkelsen noe 
svar på.   
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4.3 Læringsutbytte 
I denne kategorien har jeg satt fokus på hvordan matematikklærerne oppfatter at 
yrkesretting av matematikkfaget virker inn på elevenes læring og motivasjon.  

I det første spørsmålet i denne kategorien ble det spurt 
om hvordan matematikklæreren opplever at 
læringsutbyttet blir påvirket av å synliggjøre 
koblingene mellom matematikk og programfagene på 
TIF. Her ser vi at typetallet ligger på 3, som indikerer 
at dette påvirker læringsutbyttet i noen grad (Fig. 10). 
Det kommer også fram av grafen at hovedvekten ligger 
noe over og gjennomsnittstallet her havnet på 3,47. 
Tre av de spurte har krysset for at det i stor grad 
påvirker læringsutbyttet, mens seks legger seg imellom 
«i noen grad» og «i stor grad». Dette er et svært 
interessant resultat opp mot temaet for denne 
oppgaven. For dette viser at hele 16 av 19 spurte 
mener at synliggjøring av koblingene mellom fagene, påvirker læringsutbyttet fra i noen 
til stor grad. Ingen har svart «i liten eller ingen grad», men tre legger seg imellom der og 
«i noen grad». Her er det kvinner som legger seg høyest på skalaen med et gjennomsnitt 
på 3,6 mens menn legger seg på 3,38. Det er små forskjeller på aldersgruppene.  

 

Her vrir vi spørsmålet mot hvordan matematikklæreren 
opplever at elevenes motivasjon påvirkes, av at de ser 
koblingene mellom matematikk og programfagene på 
TIF. Her er det litt mer spredning, men typetallet 
havnet på 4 med gjennomsnittstallet noe under. Men 
også her havner gjennomsnittet litt over «i noen grad» 
med verdien 3,32 (Fig. 11). Men her er det en som 
svarer at dette påvirker «i liten eller ingen grad» mens 
to legger seg ett hakk over. Så litt mer spredning på 
spørsmålet om motivasjon enn det var på 
læringsutbytte. En har svart at dette påvirker 
motivasjon i stor grad. Men her har det snudd mellom 
kvinner og menn i forhold til spørsmålet om 
læringsutbytte. Her kommer kvinner ut med et gjennomsnitt på 3,1 mens menn havner 
på 3,63. Stemmer dette vil det si at kvinner mener det påvirker læringsutbyttet mer enn 
motivasjonen, og menn motsatt.  

 

Figur 10 Opplevelse av at 
læringsutbytte påvirkes. 

Figur 11 Opplevelsen av 
motivasjon. 
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I det siste spørsmålet i denne kategorien har jeg valgt 
å snu spørsmålsstillingen litt på hodet og spør etter om 
matematikklærerne opplever at elevene blir negative til 
faget, hvis de ikke klarer å se nytteverdien i det de skal 
lære. Her ser vi tydelig at tyngdepunktet på grafen 
heller godt mot «i stor grad» Hele tolv lærere har lagt 
seg på 4 eller 5 her, mens fire ligger på 1 eller 2 (Fig. 
12). Dette tyder på at mange opplever negative 
tilbakemeldinger når det gjelder nytteverdien av 
matematikkfaget. Her ser det ut for at kvinner opplever 
det mest. For de havner gjennomsnittstallet på 4,0 
mens det for menn havner på 3,13. Men det er når vi 
ser på aldersgruppene at vi har størst utslag her. Det 
ser ut til at det er den yngste gruppen 25-39 år, som opplever dette mest. Her kommer 
gjennomsnittstallet på 4,14. Dette indikerer at de i stor grad opplever at elvene blir 
negative til faget, hvis de ikke klarer å koble det opp til nytteverdi. Til sammenligning er 
gjennomsnittstallet for aldersgruppen 40-54 år på 3,63 og gruppen 55 år og oppover på 
2,33.  

 

 

4.4 Oppsummering og diskusjon «Læringsutbytte» 
I kategorien læringsutbytte, har jeg tatt utgangspunkt i hvordan matematikkens relasjon 
til elvenes utdanningsprogram påvirker elevenes motivasjon i faget. Her kommer det 
fram at matematikklærerne opplever at elevenes læringsutbytte påvirkes i noen til stor 
grad, av at koblingene mellom matematikken og programfagene på TIF synliggjøres. De 
sier også at elevenes motivasjon for læring i matematikk, i noen til stor grad øker ved at 
de ser koblingene mellom fagene. Men det er vel ikke akkurat ukjent at det finnes 
sammenheng mellom motivasjon og læringsutbytte. På det siste spørsmålet i denne 
kategorien har jeg snudd litt på det og spurt om matematikklærerne opplever at elevene 
blir negative til faget, hvis de ikke ser hva de kan bruke det de lærer til. Her viser grafen 
at dette ikke er ukjent for lærerne. Det er et par som har svart at de i liten grad opplever 
dette, men grafen peker jevnt oppover og viser at mange opplever dette. Det pekes også 
på relevans i (Federici, 2007) sine resultater i et prosjekt blant studenter i emnet 
«Eksperter i team» Der kommer det fram at nytteverdien er den verdidimensjonen som 
mest motiverte studenter til å engasjere seg (Federici, 2007, s. 57).  

Det å skulle lære noe vi ikke forstår hvorfor vi skal lære, eller hva det kan brukes til, kan 
vel virke ganske meningsløst. Carl Rogers trekker frem et eksempel på det å skulle lære 
ord som ikke kan settes i forbindelse med noe. Å huske ordene baz, ent, arl, lud ol. er en 
vanskelig oppgave, på grunn av at disse ordene gir ingen mening. Mye av det som 
presenteres i klasserommet kan virke like perplekse og meningsløse for noen elever, som 
de ovenstående ordene virker på de fleste av oss. Dette gjelder spesielt dårlig stimulerte 
elever, der bakgrunnen deres ikke har gitt de det grunnlaget som trengs for å forstå det 
som presenteres (Rogers, 2012, s. 152). Noe som lenge har vært kjent innenfor 
pedagogisk innlæringspsykologi er at effektiviteten av læringsprosessen stiger i det 
omfang de individuelle interessene er virksomme i de, eller i det minste kan komme i 
forbindelse med dem (Negt, 2012, s. 271).  

Figur 12 Negativitet for 
matematikkfaget. 
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Så for å trekke sammen denne kategorien, så viser svarene at elevene blir bedre 
motivert av å se nytteverdi og sammenhenger. Dette gir større læringsutbytte, og 
elevene får en mere positiv holdning til faget.  

 

 

4.5 Samarbeid 
Vi kan ikke forvente at fellesfaglærerne har full oversikt over programfagene til TIF-
elevene og hva de jobber med. Derfor er tverrfaglig samarbeid mellom lærerne helt 
nødvendig for å få til god yrkesretting av fagene. Så de neste fem spørsmålene går på 
samarbeid mellom lærerne med målsetning å oppnå yrkesretting av matematikk.  

Her starter jeg med en påstand som skal graderes ut 
fra hvor mye samarbeid det er om yrkesretting av 
matematikk for TIF-elever. Her er typetallet på 3, som 
sier at det i noen grad er tilfelle. Det er ingen som sier 
at det i stor grad er samarbeid, men fire lærere har 
krysset mellom «i noen grad» og «i stor grad» To 
lærere mener det er samarbeid «i liten eller ingen 
grad» mens de seks siste har plassert seg 2, mellom «i 
liten eller ingen grad» og «i noen grad». Dette gir et 
gjennomsnittstall på 2,68 altså noe under midten (Fig. 
13). Her er det lite forskjell på hva kvinner og menn 
har svart, og lite forskjell mellom aldersgruppene.  

 

De neste det ble spurt om var om de hadde faste møtepunkt 
mellom matematikklærere og programfaglærere om 
yrkesretting av matematikkfaget. Her svarte to av de nitten 
spurte at de hadde det, så en ganske lav prosentandel (Fig. 
14). Men dette var kanskje ikke så uventet heller, for 
igjennom intervjuene kom det fram at det også var mest 
ønskelig at samarbeidet ble til etter behov. Så det som 
kommer fram her sier kanskje lite om hvor mye samarbeid 
som foregår rundt om.  

 

Her er matematikklæreren spurt om i hvor stor grad 
det er hun/han som tar kontakt med programfaglærere 
på TIF, for samarbeid om yrkesretting av 
matematikkfaget. Her svarer åtte av 
matematikklærerne at det «i noen grad» er de som tar 
kontakt, mens seks sier det i stor grad er de om tar 
kontakt. Tre lærere legger seg imellom på verdien 4. 
Kun to er ned mot «i liten eller ingen grad» noe som gir 
et gjennomsnittstall på 3,63 (Fig. 15). Så dette tyder 
på at det er mange der ute som søker samarbeid på 
tvers av fagene. Det er noe høyere andel kvinner av 

Figur 13 Opplevelse av 
tverrfaglig samarbeid. 

Figur 14 Faste møtepunkter. 

Figur 15 Matematikklæreren tar 
kontakt for tverrfaglig 
samarbeid.  
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matematikklærerne som søker samarbeid. Her havnet de på et gjennomsnittstall på 3,9 
men det for mennene er 3,25.  

 

Mye av det som foregår på verkstedene og innen teori 
i programfagene krever matematisk forståelse. Så her 
er det spurt om i hvor stor grad programfaglærere 
søker samarbeid for å løse matematiske utfordringer i 
programfagene. Her er det ingen som har svart «i stor 
grad». Her ligger typetallet på 1 «i liten eller ingen 
grad, mens grafen går jevnt nedover (Fig. 16). 
Gjennomsnittstallet her ligger på 2,0. Det virker for at 
det er noen flere menn enn kvinner som blir spurt. 
Gjennomsnittstallet for menn er 2,25 mens det for 
kvinner er 1,8. For aldersgruppene stiger det jevnt 
med alderen, noe som viser at unge kvinner spørres 
minst og eldre menn mest.  

 

Så er matematikklærerne spurt om i hvor stor grad de 
oppsøker TIF-verkstedene eller lab, for å gjøre seg 
kjent med arbeidsområdene til elevene. Her var det 
faktisk ingen som svarte «i liten eller ingen grad» men 
syv har lagt seg imellom det og «i noen grad» Syv har 
også sagt at de «i noen grad» oppsøker 
arbeidsområdene. Fire har krysset for verdi 4 og 1 har 
krysset for verdi 5 «i stor grad» (Fig. 17). Dette gir ett 
gjennomsnittstall på 2,95, noe jeg mener må være 
positivt på dette spørsmålet. Men her er det noe 
forskjell på kvinner og menn. gjennomsnittstallet for 
kvinner er på 2,6 og for menn 3,5. Så dette kan vel 
kanskje peke på at det fortsatt henger igjen et noe 
tradisjonelt kjønnsrollemønster.  

 

 

4.6 Oppsummering og diskusjon «Samarbeid» 
I denne kategorien har jeg sett på hvordan matematikklærerne opplever samarbeidet om 
yrkesretting av faget. På det første litt generelle spørsmålet, ville jeg ha 
matematikklærerne til å gradere påstanden «på min skole samarbeider 
matematikklærere og programfaglærere på TIF om yrkesretting av matematikkfaget» 
Her kommer det frem at de aller fleste mener det er et visst samarbeid. Dette ble også 
tatt opp under intervjuene, der de bekrefter at samarbeid eksisterer. Der kom det også 
fram at det kanskje ikke var ønskelig at samarbeidet var bundet til bestemte tidspunkt. 
Det bekreftes også gjennom spørreundersøkelsen at det er få som har faste 
møtepunkter. Gjennom intervjuene var det noen som fortalte at de forsøkte i starten av 
skoleåret å planlegge en felles framdrift, men opplevde at gjennomføringen kunne by på 
utfordringer. Det er forskjellige fag som har sine ting som bør komme i sin rekkefølge. 

Figur 16 Programfaglærerne 
som tar kontakt. 

Figur 17 Matematikklæreren 
oppsøker TIF-verksteder. 
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Når jeg har sett på om det er matematikklæreren eller programfaglæreren som er den 
som søker samarbeid, må en jo ta hensyn til at det i spørreundersøkelsen er spurt kun 
matematikklærere. Men at det i hovedsak er matematikklæreren som kommer til 
programfaglæreren for samarbeid, ble langt på vei bekreftet under intervjuene med 
programfaglærerne. Under intervjuene kom det også fram at det er stor forskjell på hvor 
informasjonssøkende de enkelte matematikklærerne er om TIF-fagene, men at de fleste 
viser interesse. Svarene fra undersøkelsen viser også at alle de matematikklærerne som 
har svart, har i noen grad vært og oppsøkt TIF-verksteder eller lab. Det er jo et tydelig 
signal på at det er et ønske om å gjøre seg kjent på tvers av fagene.  

Skal jeg trekke en konklusjon ut fra det som er kommet fram i denne kategorien, så er 
det mye positivt å kunne lese ut av dette. Disse resultatene viser at det ikke er motvilje 
til tverrfaglig samarbeid mellom matematikklærere og programfaglærerne på TIF. 
Resultatene legger seg sånn midt på treet, så det lærerne viser er at det er rom for 
videreutvikling. Men dette viser også at det kanskje er programfaglærerne som burde 
være mere på tilbudssiden for å skape samarbeid.  

 

 

4.7 Utviklingsprosesser 
Her har jeg stilt spørsmål som går på implementering og utvikling av yrkesretting for 
matematikkfaget. Det er tatt utgangspunkt i hvordan FYR-prosjektet og innføring av de 
nye læreplanene har hatt innvirkning på lærernes undervisningsrutiner og holdninger til 
yrkesretting av faget.  

I dette spørsmålet ville jeg finne ut om lærerne føler at 
FYR-prosjektet har satt spor etter seg, og at innholdet i 
FYR sitt budskap i etterkant er blitt implementert i 
faget. Her viser det at tyngden av grafen ligger noe 
under midten, som indikerer «i noen grad» (Fig. 18). 
Her ligger gjennomsnittstallet på 2,5, noe som indikerer 
at implementeringen kunne vært bedre. Her ser jeg at 
kvinner i mindre grad enn menn opplever at FYR ble 
integrert i matematikkundervisningen. Her kommer 
kvinner med et gjennomsnitt på 2,2 mens menn legger 
seg på 2,7. Aldersgruppene ønsker jeg å se bort fra 
her, da noen av de yngste kommenterte at de hadde 
ikke jobbet såpass lenge at de opplevde FYR-prosjektet.  

 

Dette er vel egentlig en oppfølging av det foregående 
spørsmålet. Under intervjuene kom det fram at to av 
de lærerne som ble intervjuet deltok på FYR-
samlingen i Oslo etter at prosjektet fra 
utdanningsdirektoratet ble avsluttet. Her fikk jeg 
fortalt at videreformidlingen av innholdet fikk en litt 
blandet mottagelse på de enkelte skolene, selv om 
mange også var positive. Grafen her viser at 
Gjennomsnittstallet ligger i overkant av «i noen grad» 

Figur 18 Opplevelse av 
implementering av FYR. 

Figur 19 Hvor positive var 
matematikklærerne til FYR? 
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og mer spesifikt havner den på 3,44 (Fig. 19). To av de spurte lærerne svarte at de «i 
stor grad» opplevde at matematikklærerne var positive, mens to også havnet på 
nederste del av skalaen. Her som i det forrige spørsmålet ser vi at menn legger seg noe 
høyere enn kvinner, med henholdsvis 3,57 og 3,2. så hvis vi ser de to siste spørsmålene 
sammen, sier de at lærerne var ganske positive til FYR, men at å implementere det var 
noe mer krevende.  

 

De nye matematikklæreplanene i Fagfornyelsen har 
gitt faget en tydeligere profil mot yrkesretting. Dette 
ser vi både i læreplanens generelle del for 
yrkesfagene, og kompetansemålene som er tilpasset 
de enkelte yrkesfagene. De nye læreplanene for vg1 
ble tatt i bruk fra høsten 2020.  

Når det gjelder spørsmålet om hvor stor grad de nye 
læreplanene har endret lærernes undervisningsrutiner, 
legger tyngdepunktet seg ganske midt på. Her er det 
en ganske tydelig forskjell på kvinner og menn, der 
gjennomsnitt for kvinner er på 3,4 mens det for menn 
er 2,43 (Fig. 20). Men jeg ser i etterkant at dette 
spørsmålet egentlig sier lite om graden av 
yrkesretting. Yrkesretting av matematikk var ikke noe nytt i 2020. Så hvis noen var 
svært dyktige på dette feltet før innføringen av Fagfornyelsen, trenger ikke lite endring 
av undervisningsrutiner bety lite yrkesretting.  

 

Dette spørsmålet ble stilt ut fra at det kom fram under 
intervju med programfaglærerne, at de følte det 
kanskje ikke var så populært å ha undervisning i 
yrkesfagklassene i motsetning til studiespesialisering. 
Det kommer også fram av grafen her at lærerne 
plasserer seg litt over hele skalaen (Fig. 21). Det kan 
sikkert være mange årsaker til dette. Noe kan vel ligge 
i at lærerne ønsker å undervise faget sitt på et høyere 
nivå. Andre årsaker kan vel kanskje ligge i at de heller 
ønsker å jobbe med mer tradisjonell matematikk, uten 
å måtte linke faget ut mot yrker de kanskje føler er 
noe fremmed for dem. Lite konkret å kunne lese ut fra 
dette, men en litt interessant observasjon.  

 

 

4.8 Oppsummering og diskusjon «Utviklingsprosesser» 
Kategorien utviklingsprosesser tar for seg implementering av yrkesretting og 
endringsviljen blant de involverte partene til å best mulig få dette til. Som tidligere nevnt 
er ikke en viss form for yrkesretting noe nytt. Så i hvor stor grad yrkesretting er gjort 
tidligere vil også påvirke hvor stort utviklingspotensialet er. Forskjellen nå fra tidligere, er 
at bestillingen fra Utdanningsdirektoratet og skoleeiere har blitt tydeligere. Denne 

Figur 20 Endrede 
undervisningsrutiner etter 
Fagfornyelsen. 

Figur 21 Undervise 
yrkesfagelever på linje med 
studiespes. 
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kategorien setter også lys på hvordan bestillingen fra Utdanningsdirektoratet og 
skoleeiere ble opplevd mottatt av de som skal utføre jobben. I de to første spørsmålene 
går jeg konkret på FYR-prosjektet, og spør om hvordan dette ble mottatt og 
implementert i undervisningen rundt om på skolene. Her som i forrige kategori viser 
resultatet at viljen er litt større enn gjennomføringen. Svarene legger seg noe høyere på 
spørsmålet om lærerne var positive til FYR-prosjektet, enn de svarer om implementering 
av FYR. I disse to spørsmålene formulerte jeg på en måte der de skal svare på hvordan 
de følte matematikklærerne generelt ga inntrykk av, og ikke hva den enkelte som svarte 
gjorde eller mente. Så dette er de som svarte sin subjektive oppfatning av hva hele 
kollegiet gjorde. Ut fra svarene er det lite negativitet overfor FYR-prosjektet, så også her 
kan det vel tolkes som «gi oss verktøyene, så skal vi bruke de»  

Det ble i denne kategorien også spurt om lærerne har endret måten de underviser på, 
etter at de nye læreplanene i fagfornyelsen ble tatt i bruk. Svarene viser at det de fleste 
har endret noe på rutinene, men at dette nødvendigvis ikke er av så veldig stor grad. 
Men dette kan vel også tolkes litt ut fra at yrkesretting også har foregått tidligere, bare 
at læreplanene nå viser en litt tydeligere vinkling mot dette. Så svakheten med dette 
spørsmålet kan vel ligge i at det allerede i 2010 ble fastslått i forskrift til opplæringsloven 
§1-3, om prinsippet av at fellesfagene skal tilpasses det enkelte utdanningsprogram 
(Lovdata, Hentet 2022). I mellomtiden er også både NyGiv og FYR gjennomført. Når vi 
ser tilbake på evalueringen etter Reform-94, viser den til utfordringer knyttet til 
læreplanene. De største utfordringene her, viser til yrkesrettingen av de felles allmenne 
fagene for de yrkesfaglige studieretningene. Dette er ikke implementert i den grad det er 
ønsket, og det var langt igjen til å nå målsettingen (St. meld. nr. 32 (1998-99), s. 
46/146). Ser vi dette i lys av de resultatene jeg har presentert her, vil det ikke være 
tilstrekkelig å endre på læreplanene. Det er først når lærerne fikk noen verktøy gjennom 
blant annet NyGIV og FYR, at utviklingsprosessene innen yrkesretting fikk fart. Så dette 
er igjen med på å understreke det jeg leser ut fra tilbakemeldingene i undersøkelsen. Det 
er ingen motvilje fra lærerne om å jobbe med yrkesretting, men de trenger noen verktøy 
og tid til å utvikle de. 

Det siste spørsmålet i denne kategorien var jeg nok litt usikker på om jeg skulle ta med, 
da det nok ligger litt på siden av temaet. Men det er en litt interessant observasjon 
uansett, da dette ble brakt på banen under intervju med programfaglærerne. For her 
bekrefter langt på vei matematikklærerne, at det er tilfelle at det kanskje ikke er så 
populært å bli plassert i yrkesfagklassene. Men så lenge man ikke begynner å forske på 
årsaker til at det er sånn, gir dette lite informasjon til forskningsspørsmålet for denne 
oppgaven.   

Hvis jeg skal prøve å dra en linje gjennom svarene i denne kategorien, viser svarene at 
det har skjedd en utvikling. Men lærerne er mer positive til yrkesretting enn graden av 
implementering, som kanskje tyder på at de savner noen tilrettelegging for å kunne 
gjøre dette på en enda bedre måte. Så dette tyder i hvertfall på at viljen til utvikling av 
yrkesretting absolutt er til stede.  
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4.9 Rammefaktorer 
For å kunne få til samarbeid og utvikling på feltet yrkesretting, må rammefaktorene være 
gode. Skolene har mange ansatte og er oppdelt i avdelinger. Disse avdelingene er stort 
sett fagbaserte, så godt tverrfaglig samarbeid vil nødvendigvis være avhengig av god 
tilrettelegging. I de neste spørsmålene skal vi se på hvordan matematikklærerne 
opplever rammefaktorene. 

På spørsmål om viktigheten av at det er en kontinuitet 
i hvilke lærere som skal samarbeide, viser grafen 
tydelig at dette er viktig for matematikklæreren. 
Gjennom intervjuene med programfaglærerne er dette 
noe de også trekker fram for deres del. De sier at ved 
bytter av matematikklærer er det som å starte på 
nytt. Så dette viser at for at det skal være utvikling, 
kreves det at det er kontinuitet i samarbeidet. Hele 14 
av 19 lærere har krysset på verdien 4, mellom «i noen 
grad» og «i stor grad» viktig (Fig. 22). En har krysset 
for at det «i stor grad» er viktig. Gjennomsnittstallet 
ligger på 3,74. Menn ligger noe høyere enn kvinner 
her, med verdien 4 mot kvinnene på 3,5. Forskjellen 
mellom aldersgruppene er marginale. 

 

På spørsmål om hvor tilgjengelige programfaglærerne 
på TIF er for samarbeid, ser grafen egentlig relativt 
positiv ut. Å være tilgjengelig på et hvert tidspunkt er 
vel de færreste, så her havnet typetallet på 3 «i noen 
grad» Gjennomsnittstallet havnet litt over midten på 
3,1 (Fig. 23). Så dette viser vel at det er relativt greit 
for flesteparten av matematikklærerne å søke 
samarbeid om yrkesrettingen med TIF-lærerne. Kun 
en har svart «i liten eller ingen grad», mens fire har 
lagt seg imellom «i liten eller ingen grad» og «i noen 
grad» Her er det ingen forskjell på hva kvinner og 
menn har svart, og kun marginale forskjeller på 
aldersgruppene.  

 

På dette spørsmålet ville jeg at lærerne skulle gi et 
svar på hvor godt de mener skolen legger til rette for 
tverrfaglig samarbeid. Som jeg skrev innledningsvis i 
dette underkapitlet, er at rammefaktorene må være 
gode for å skape godt samarbeid om yrkesretting. 9 
av de 19 krysser her på verdien 2, som ligger mellom 
«i liten eller ingen grad» og «i noen grad» Men ingen 
har krysset på 1, så de resterende 10 ligger over (Fig. 
24). Men likevel en urovekkende stor andel på nedre 
del av grafen. Fem har krysset for «i noen grad», en 
har krysset for «i stor grad» og de resterende fire har 
lagt seg imellom dem. Dette gjør da at gjennomsnittet 

Figur 22 Kontinuitet i 
programfaglærerne en forholder 
seg til. 

Figur 23 Programfaglærerne 
oppleves tilgjengelige.  

Figur 24 Tilrettelegging fra 
skolen. 
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tross alt havner på 2,84 selv om typetallet er på 2. Litt betenkelig resultat dette nå rett 
etter innføringen av de nye læreplanene, som er ment å legge mer til rette for 
yrkesretting av fellesfagene. Ingen stor forskjell mellom kvinner og menn, men mennene 
ligger litt lavere her.  

 

På spørsmål om i hvor stor grad lærerne opplever at 
lærebøkene legger til rette for yrkesfaglig forankring, 
får vi en god spredning over hele diagrammet. 
Gjennomsnittstallet her havner omtrent på midten, 
3,05 (Fig. 25). Men denne grafen sier egentlig litt lite 
uten at det sammenlignes ut fra hvilket læreverk de 
enkelte bruker. Men i denne undersøkelsen viser det 
seg at 14 har valgt å bruke læreboken Mønster fra 
Gyldendal. Hvis jeg regner gjennomsnitt på de andre 
bøkene får jeg en verdi på 2,8, så her er det små 
forskjeller. Men her spriker det relativt mye mellom 
kvinner og menn. Her er det kvinnene som er mest 
fornøyde med læreverkene og havner på 3,4 som 
gjennomsnittstall, mens mennene får et gjennomsnitt på 2,5.  

 

På spørsmål om hvilket læreverk som 
brukes, svarte 14 lærere at de bruker 
Mønster (Gyldendal) Tre oppga Matematikk 
for yrkesfag P (Aschehoug) To bruker Sinus 
(Cappelen Damm) En av lærerne oppgir at 
han/hun ikke bruker lærebok og en bruker 
andre enn de jeg har oppgitt (Fig. 26).  

Da vil du se at jeg har oppgitt 21 for de 19 
lærerne. Det kommer av at en lærer oppgir å 
bruke både Mønster og Sinus, mens en 
oppgir å bruke Sinus sammen med andre 
læreverk. 

 

Til sist kommer et spørsmål om hvordan skriftlig 
sentralgitt eksamen styrer undervisningen. For vi 
er jo smertelig klar over det eksamenstrekket som 
ligger og lurer i enden av skoleåret. De nye 
eksamenene har noen yrkesrettede oppgaver, men 
mesteparten er fortsatt ganske lik for alle 
yrkesfagene. Når vi ser grafen her, trenger vi ikke 
akkurat regne for å finne at gjennomsnittstallet er 
3 «i noen grad» (Fig. 27). Her er det også 
marginale forskjeller mellom kjønnene, men når 
det gjelder aldersgruppene ser vi en ganske tydelig 
tendens. Her er det de yngste som minst lar seg 
styre av eksamen, mens betydningen vokser med 

Figur 25 Lærebøker og yrkesfaglig 
forankring. 

Figur 26 Lærebøker som benyttes. 

Figur 27 Styrer eksamensformen 
undervisningen? 
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alderen. Blant aldersgruppen 25-39 år er gjennomsnittstallet 2,57. For 40-54 år, 3,13 og 
for de fra 55 år og oppover er gjennomsnittstallet 4.   

 

4.10 Oppsummering og diskusjon «Rammefaktorer» 
Gode rammefaktorer er en absolutt nødvendighet for at tverrfaglig samarbeid skal kunne 
fungere. Her har jeg sett på kontinuitet med samarbeidspartnere og tilrettelegging for 
tverrfaglig samarbeid. Jeg har også spurt om hvor godt lærerne mener læremidlene er 
tilrettelagt for yrkesfaglig forankring.  

Når jeg ser på samarbeidsbiten under denne kategorien, tyder jo svarene på at 
programfaglærerne absolutt er tilgjengelige for tverrfaglig samarbeid i større eller mindre 
grad. Men som jeg også fikk tilbakemeldinger om under intervjuene, er det svært 
ønskelig at det skal være en viss kontinuitet i samarbeidsforbindelsene som oppstår. Det 
ble sagt at det også til en viss grad å ha de samme lærerne å samarbeide med fra år til 
år, sørger for at det blir mer forutsigbart hvordan samarbeidet skal foregå. Det vil jo 
også kunne gjøre at det blir lettere å utvikle yrkesrettingen og det tverrfaglige, ved å 
bygge på tidligere erfaringer. Det å ha de samme lærerne å samarbeide med over flere 
år, har de som svarte på undersøkelsen rangert høyt. 

Da jeg var ute og intervjuet lærere, var organiseringen av skolen noe som ble trukket 
fram som en mulig faktor til å vanskeliggjøre det tverrfaglige samarbeidet. Skolene er 
forholdsvis store arbeidsplasser, som er oppdelt i flere fagavdelinger. Matematikklærere 
og andre programfaglærere, underviser fagene sine mange ganger på tvers av flere 
yrkesfag, samtidig som de kanskje i tillegg underviser på studiespesialisering. I tillegg vil 
det å få timeplanleggingen til å gå opp, gjøre at fellesfaglærere kan bli flyttet fra 
yrkesfag til yrkesfag. Når vi ser på hva lærerne svarer på i hvor stor grad de mener 
skolen legger til rette for tverrfaglig samarbeid, havner mange ganske langt nede på 
skalaen. Så også her peker det mot at det ikke er uvilje blant lærerne til tverrfaglig 
samarbeid, men at de kunne tenkt seg en bedre tilrettelegging fra skolen sin side.  

Når det gjelder lærebøkene i matematikk 1P-Y for Teknologi og industrifag, har alle de 
forlagene jeg satte som alternativ kommet med nye bøker etter innføringen av 
Fagfornyelsen. Det ser fra spørreundersøkelsen ut til at de spurte lærerne er greit 
fornøyde med hvordan bøkene tilrettelegger for yrkesretting av matematikkfaget. Av de 
bøkene som jeg satte som alternativ, er det Mønster (Gyldendal) som brukes mest blant 
de jeg har spurt. Sånn jeg ser det er det også den boken som har tydeligst 
yrkesrettingsprofil, da det er en egen bok opp mot TIF-fagene. Matematikk for yrkesfag P 
(Aschehoug) er en liten bok som inneholder den generelle matematikken, men som i 
tillegg har gode nettressurser der det blir lagt vekt på yrkesrettingen. Sinus 1P-Y 
(Cappelen Damm) har valgt å lage en felles bok for Teknologi og industrifag, og Bygg og 
anleggsfag. Sinus 1P-Y viser forholdsvis lite yrkesretting og ligner egentlig litt for mye på 
den gamle Sinus-boken. Sinus er det læreverket jeg har vært med på å bruke fram til 
fagfornyelsen. Dette tyder på at skolene har valgt lærebøker ut fra en tydelig 
yrkesrettingsprofil.  

Når det gjelder eksamensformen, har vi lite påvirkningsmuligheter. Alle vet at den 
eksamen som kommer består av noen få oppgaver med yrkesretting, mens resten er lik 
for alle yrkesfagene. Så uansett hvordan vi snur og vender på det, vil eksamensformen 
være med på å påvirke hvordan vi legger opp faget. Dette svarer lærerne bekreftende på 
i undersøkelsen som ble gjennomført. Det gjør at det vil være begrensninger for hvor 
mye av tiden vi kan bruke på «lokal forankring» For skolesystemet er nå en gang slik at 
karakteren til slutt, er viktigere enn elvenes evne til å anvende kunnskapen til praktisk 
problemløsning.   
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4.11 Sammendrag av resultatene 
I de foregående delkapitlene har jeg gått igjennom alle svarene på de spørsmålene som 
er stilt og gjort en systematisering av det som er kommet fram. I dette delkapittelet tar 
jeg for meg gjennom et lite sammendrag, hvilke tendenser jeg kan lese ut fra de 
undersøkelsene jeg har gjort. Her skal jeg forsøke å trekke sammen svarene fra 
spørreundersøkelsen som jeg har gjort analyser av ovenfor, til et kortfattet sammendrag.  

I undersøkelsen svarer lærerne at de opplever økt motivasjon og læringsutbytte blant 
elevene, når elevene oppfatter det de skal lære som relevant for yrke og dagligliv. Vi kan 
vel si at økt motivasjon fører med seg økt læringsutbytte. Dette var mye av målsettingen 
for at fokuset på yrkesretting av fellesfagene ble så viktig. Planen var at en relevant 
fellesfagundervisning, skulle motivere elevene til å fullføre videregående utdanning. 
Gjennom de kvalitative intervjuene ble jeg kjent med at det absolutt jobbes tverrfaglig 
for å sørge for yrkesfaglig forankring av matematikkfaget. Dette ble også bekreftet 
gjennom spørreundersøkelsen som er gjennomført. Men samtidig gir også dette et signal 
om at selv om lærerne gjør mye, er det også mye som peker mot at de ønsker å kunne 
gjøre mer. Dette viser seg også på spørsmål som spesifikt peker mot FYR-prosjektet. 
Mange var positive til prosjektet, men at implementeringen i fagene ikke ble oppfylt i den 
grad de kunne ønske. Her tyder det på at oppfølgingen fra skole og skoleeier kunne vært 
bedre etter prosjektets slutt, for å etterlyse hva lærerne ønsker for komme videre med 
yrkesrettingen. Matematikklærerne og programfaglærerne mangler ikke vilje til å 
samarbeide, men vi ser at mange gir en litt lavere score på tilretteleggingen fra skolen 
sin side. Dette ble tatt fram også gjennom intervjuene der det ble pekt på hvordan 
skolene og lærerteamene er organisert. Det er mange steder svært fagspesifikke team, 
samtidig som at det er bygningsmasse som gir en naturlig avstand mellom teamene. 
Lærerne ønsket også at det i større grad er kontinuitet i hvem som samarbeider, for å 
unngå alt for mange bytter. Her ble det sagt i ett av intervjuene at det kan bli nesten 
som å starte på nytt hver gang. Men lærerne ønsker ikke at det tverrfaglige samarbeidet 
skal bindes til bestemte tidspunkt, i stedet bør det komme der det er mest naturlig for 
framdriften. 

Det vises vilje til å sette seg inn i yrkesfaget, når vi ser at alle matematikklærerne som 
har svart i større eller mindre grad har oppsøkt TIF-verkstedene. Dette kan være en 
sammenheng med at lærerne svarer at de ser at elevene blir mer motivert for 
matematikkfaget, når sammenhengene og nytteverdien av faget blir mer synlig. 
Matematikklærernes kjennskap til punktet «å kunne regne i TIF» i læreplanen, er også 
svært variabelt ut fra svarene. Dette punktet kunne kanskje fått litt mere fokus, da det 
peker akkurat mot hva regning i TIF er.  

 

 

4.12 Svar på problemstillingen 
I problemstillingen min stilte jeg spørsmålet: «Hvordan opplever matematikk- og 
programfaglærere på Teknologi- og industrifag, yrkesretting av fellesfaget matematikk?» 
Det har vært viktig for meg at problemstillingen omfavner både matematikklærerne og 
programfaglærerne, for å understreke at en viss form for samarbeid må til for å få til god 
yrkesretting. Selv om hovedundersøkelsen som var spørreskjemaet kun gikk ut til 
matematikklærere, ble stort sett hele grunnlaget for skjemaet lagt ut ifra intervjuene i 
forkant. Det ble gjennomført tre intervjuer, som besto av to programfaglærere og en 
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matematikklærer. Dette gjorde at jeg fikk distansert meg noe fra mine egne 
oppfatninger, når spørreskjemaet skulle lages. Men med den problemstillingen jeg har 
valgt meg vil det bli umulig å foreta noen eksakt måling av hvor mye det yrkesrettes, da 
dette kun vil vise meg lærernes subjektive oppfatning av temaet. Hver enkelt vil gradere 
sitt svar ut fra hvilke forventninger de selv har til det det spørres om, og det er jo 
lærerens egen opplevelse jeg spør etter i problemstillingen. Fra min side startet jeg også 
prosjektet ut fra min subjektive oppfatning, om hva jeg mener er god yrkesretting av 
matematikk. Men likevel gir undersøkelsen meg mange gode svar på hvordan lærerne 
som deltok jobber med temaet. Ikke minst viste de lærerne som deltok en klar tendens 
til at de ønsker å videreutvikle arbeidet med yrkesretting. Ut fra mine forutoppfatninger 
om tilstanden på temaet yrkesretting, har svarene vist at viljen til å jobbe med det er 
større enn det jeg tidligere hadde inntrykk av. 

Når det gjelder mine forutoppfatninger av tilstanden, kommer disse ut av inntrykk fra 
uformelle samtaler med kolleger på nettverkssamlinger og i andre sammenhenger. 
Inntrykk herfra peker mot at samarbeid og samhandling på tvers av fagene ikke alltid 
fungerer like godt. Dette ble også bekreftet til en viss grad gjennom noen av intervjuene 
jeg gjorde. Men når jeg holder den informasjonen opp imot det jeg kunne lese ut fra 
svarene fra spørreskjemaet, gir inntrykket av vilje et litt mer nyansert bilde. Der har jeg 
forsøkt å sammenligne hva lærerne mener at gjøres, opp imot hva de mener skulle vært 
gjort. Dette gir et bilde av at hvis det legges bedre til rette, så ønsker vi å gjøre dette 
enda bedre. Så lærerne peker på at mangelfull organisering og tilrettelegging, kan 
fungere som en brems på utvikling av yrkesrettingen.   



62 
 

5 Implikasjoner og avsluttende kommentar 
Gjennom de lærerne jeg har møtt og ut fra resultater i undersøkelsen, kommer det fram 
at det gjøres mye bra arbeid rundt om på skolene i Trøndelag. Men samtidig gir 
undersøkelsen et signal om at vi ikke kan hvile på det som er gjort. Lærerne ønsker å 
gjøre mer hvis tilretteleggingen for god yrkesretting blir gjort enda bedre. Da er det lett å 
peke på hvordan skolene organiseres, noe som i hovedsak vil ligge på skolenes ledelse 
og skoleeier. Men det vil også være lærernes oppgave å påpeke hva de savner for at de 
riktige grepene blir gjort. NyGIV og FYR-prosjektene foregikk i en begrenset tidsperiode 
og ble avsluttet for en tid tilbake. Men for at prosjektene skal ha noe for seg, er det like 
viktig at arbeidet med implementering fortsetter. Dette har Utdanningsdirektoratet tatt 
innover seg i arbeide med de nye læreplanene, som for vg1 ble tatt i bruk høsten 2020. 
Her kan vi se på kompetansemålene som er blitt er blitt ulike for de forskjellige 
yrkesfaglige utdanningsprogrammene. Yrkesretting av fellesfagene er en villet politikk 
som spores helt tilbake til Reform-94. Men erfaringene som er gjort, er at 
implementering ikke kommer kun ved at et politisk dokument sier at fellesfagene skal 
yrkesrettes. Dette ble tydelig etter den første evalueringen av reformen. Men etter det 
har skolen vært gjennom en lang prosess for å skape endringer. Dette startet med 
reformen Kunnskapsløftet i 2006. Deretter ble krav om yrkesretting nedfelt i 
opplæringsloven, og derfra gjennom NyGIV og FYR, og helt fram til læreplanene i 
Fagfornyelsen. Så dette viser at for å skape endringer må det jobbes aktivt med det, og 
samtidig må det fra ledelsesnivå gis rom og føringer som leder arbeidet fremover. Hvis 
jeg da viser til den undersøkelsen som jeg har gjennomført her, står det ikke på viljen til 
å lykkes med dette arbeidet.  

Når jeg ser på de resultatene som er kommet fram i undersøkelsen jeg har gjort, kunne 
jeg ha tenkt meg å se på organisering av skolene ved en eventuell videre forskning. Med 
dette mener jeg at det burde vært gjort forsøk på å bryte opp hvordan det nå er på de 
fleste skolene, med organisering i spesifikke fagteam. Det er viktig at også fagteamene 
fortsetter å eksistere for å videreføre kvalitetsbyggingen i de enkelte fag. Men det burde 
vært mulig å gjøre forsøk, der det dannes team som konsentrerer arbeidet mot hva som 
er viktig for de enkelte elevgruppenes fagkompetanse. Dette teamet skulle da vært 
basen (hovedteamet) for de fellesfaglærerne som underviser yrkesfagelever, mens de 
deltar i fagteam ved gitte anledninger. Dette kunne da vært med på å styrke muligheter 
for å få til bedre felles planlegging. Dette kan komme gjennom at fellesfaglærere er 
deltagende i diskusjoner rundt hva elevene skal gjøre i de praktiske fagene. Men dette 
forutsetter at fellesfaglærere mest mulig følger de samme teamene fra år til år. Det vil 
kunne gi en kontinuitet og forutsigbarhet i arbeidet. For det kan medføre store 
utfordringer for en fellesfaglærer å få til god yrkesretting, hvis det til stadighet blir bytte i 
hvilke yrkesfag de skal følge. Her kunne det ha vært interessant å sette i gang en 
aksjonsforskning, der det hadde vært mulig å styre organiseringen av for eksempel TIF-
teamet på noen skoler. Empiri kunne i en slik sammenheng vært innhentet gjennom 
intervju, både individuelle og i gruppe, der lærernes opplevelser av endringen blir 
meddelt. Men for at et slikt forskningsprosjekt skulle ha noe for seg, måtte dette 
gjennomføres over en viss tid. Minst ett skoleår, men også kanskje to for at det skulle 
være mulig å hente ut gode data. Så dette ville nok ikke passet for et masterprosjekt.  

Arbeidet med denne oppgaven har gitt meg mye gjennom å få arbeide med et tema som 
jeg personlig opplever som viktig. Dette handler ikke bare om å få svakt presterende 
elever til å gjennomføre, men for at alle elver skal få en utdanning på TIF som for de 
virker meningsfull. Da er det svært hyggelig å se at tilbakemeldinger som kom gjennom 
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dette arbeidet, understreker viktigheten rundt temaet og at arbeidet med yrkesretting 
kan være med på å motivere elevene. Når det gjelder de svakest presterende elvene som 
står i faresonen for å droppe ut, kan konsekvensene bli store. I noen tilfeller vil dette 
bety at det kan bli vanskelig å komme inn i arbeidsmarkedet, noe som igjen kan gi 
konsekvenser både for selvbildet økonomi og sosial status. I tillegg kommer de 
samfunnsmessige kostnadene av dette. Men dette handler på ingen måte kun om de 
svakest presterende elevene. Det å kunne se de forskjellige fagene i sammenheng er 
viktig for den kompetansen elvene skal ta med seg videre i livet. Etter endt skolegang 
skal de inn i et arbeidsmarked som preges mer og mer av avansert teknologi, og som er i 
en kontinuerlig utvikling. For de teknologiske fagene vil det å forstå grunnleggende 
matematikk og ha tallforståelse, alltid være en viktig faktor. Derfor er det viktig at vi 
som skal hjelpe elevene med å legge dette grunnlaget i skolen, gjør det på en måte at 
elevene forstår sammenhengene og hvorfor dette er viktig for dem. Det å kunne få frem 
nytteverdien i de emnene det undervises i, er en av de viktigste faktorene for å motivere 
elevene til læring.  
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Vedlegg 
 

Vedlegg 1: Samtykkeskjema 

Vedlegg 2: Punktliste over funn i kvalitative intervju 

Vedlegg 3: regneark med resultater i kvantitativ spørreundersøkelse. 



 

Vil du delta i forskningsprosjektet 

Hvordan yrkesrettes fellesfaget matematikk, opp mot programfagene på 
TIF? 

 
 

 
 
Dette er et spørsmål til deg om å delta i et forskningsprosjekt hvor formålet er å utforske hva lærerne 
som er involvert mener og tenker om hvor FYR-prosjektet innen matematikk på TIF står i dag. 
Gjennom dette prosjektet ønsker jeg å finne noen svar på hva som har gått bra og utfordringer som har 
dukket opp underveis. Derfor ønsker jeg å stille deg noen spørsmål rundt temaet om gjennomføring så 
langt og hva tenker du videre. I tillegg vil jeg komme inn på rammefaktorer for å lykkes med 
gjennomføringen, noe som kan gå på tilrettelegging fra skolen, kompetanseheving og samarbeid 
mellom programfaglærere og fellesfaglærere og samarbeid med andre lærere i samme fag. I dette 
skrivet gir jeg deg informasjon om målene for prosjektet og hva deltakelse vil innebære for deg. 
 
 
Formål 
Dette prosjektet er min masteroppgave gjennom studiet «Master i yrkesfagdidaktikk» Formålet med 
prosjektet er å forsøke å avdekke hvilke utfordringer som fortsatt ligger rundt yrkesretting av 
fellesfagene, da gjennom å utforske hva lærerne mener fungerer eller ikke når det gjelder 
gjennomføring og tilrettelegging. Gjennom prosjektet vil jeg intervjue både matematikklærere og 
programfaglærere, for å få bedre kjennskap til hvordan samarbeid om FYR oppleves.  
Grunnen til at jeg har valgt akkurat dette temaet er mitt inntrykk av at hvor stort fokuset på 
yrkesretting og relevans er, kan variere stort fra lærer til lærer og fra skole til skole. Det ligger også 
stor egeninteresse for temaet da jeg selv underviser både matematikk og programfag på TIF. 
Informasjonen som samles gjennom intervjuene, skal brukes som grunnlag for spørsmålene i en 
undersøkelse som skal sendes ut til alle videregående skoler i Trøndelag som tilbyr TIF. 
 
 
Hvem er ansvarlig for forskningsprosjektet? 
Norges Tekniske Naturvitenskaplige Universitet er ansvarlig for prosjektet. 
 
 
Hvorfor får du spørsmål om å delta? 
Du har fått spørsmål om å delta på denne undersøkelsen med bakgrunn av at du underviser matematikk 
på TIF, eller er programfaglærer på TIF.  
Spørreundersøkelsen i seg selv har et lite utvalg, (4-6 deltagere) men skal ha deltagere både fra en av 
de større byskolene og en mindre skole ute i distriktet.  
Både deltagere og skolen dere kommer fra vil bli anonymisert i oppgaven.  
 
 
Hva innebærer det for deg å delta? 
Når du har sagt ja til å delta vil jeg ta kontakt for å avtale tid og sted for et intervju. Dette kan skje ved 
ditt arbeidssted, eller hvis ønskelig velge en helt annen lokalitet. Intervjuet blir beregnet til ca. 45 
minutter.  



I tillegg til spørsmålene rundt temaet, kommer jeg til å registrere hvilken aldersgruppe du tilhører. 
(under 35 år, 35 til 49 år og fra 50 år)  
Det vil bli tatt lydopptak under intervjuet. Lydopptakene skal kun brukes til transkripsjon av 
intervjuene, og vil ikke under noen omstendighet bli tilgjengelig for andre enn meg som jobber med 
prosjektet. Lydfilene vil bli slettet etter at prosjektet er gjennomført. 
 
Spørsmålene kommer til å handle om hva du tenker om hvor dere er når det gjelder yrkesretting og 
relevans hos deg og på din skole. (ikke om innsamling av faktaopplysninger og statistikk. Jeg vil ha 
tankene dine) Hvordan føler du elevene responderer. Hvordan er samarbeidet mellom programfag og 
matematikk, og hvordan er rammebetingelsene for å gjennomføre på en god måte. 
 
Intervjuet kommer ikke til å inneholde spørsmål om sensitiv informasjon eller noe som går på deg som 
privatperson. 
 
Metoden for forskningsprosjektet blir gjennomført via såkalt «Mixed methods». Det vil si at 
opplysninger gjennom intervjuene skal være med å bygge opp spørsmål til en spørreundersøkelse med 
et langt større utvalg. Det innebærer at alle lærere som underviser matematikk for TIF-elever og alle 
programfaglærere på TIF, som jobber i Trøndelag Fylkeskommune blir invitert til å delta.  
Spørreundersøkelsen skal også være anonym. Men i tillegg til aldersgruppe, vil jeg der i tillegg spørre 
om kjønn.  
 
 
Det er frivillig å delta 
Det er frivillig å delta i prosjektet. Hvis du velger å delta, kan du når som helst trekke samtykket 
tilbake uten å oppgi noen grunn. Alle dine personopplysninger vil da bli slettet. Det vil ikke ha noen 
negative konsekvenser for deg hvis du ikke vil delta eller senere velger å trekke deg.  
 
 
Ditt personvern – hvordan vi oppbevarer og bruker dine opplysninger  
Vi vil bare bruke opplysningene om deg til formålene vi har fortalt om i dette skrivet. Vi behandler 
opplysningene konfidensielt og i samsvar med personvernregelverket.  
 
Deltagere og de skolene disse kommer fra vil bli anonymisert. 
Det vil bli gjort ved at skolene i rapporten blir kalt A, B osv. Deltagerne får fiktive navn som starter på 
bokstaven jeg har satt på skolen. På skole A er Anders, Anne, Asbjørn osv. 
 
 
Hva skjer med opplysningene dine når vi avslutter forskningsprosjektet? 
Opplysningene anonymiseres når prosjektet avsluttes/oppgaven er godkjent, noe som etter planen er 
juni 2022. Alle lydfiler vil bli slettet. 
 
 
Hva gir oss rett til å behandle personopplysninger om deg? 
Vi behandler opplysninger om deg basert på ditt samtykke. 
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Hovedelementene i de kvalitative intervjuene, for bruk til oppbygging av spørreskjema. 

 

Læringsstrategier: 

 For at elevene skal se sammenheng mellom matematikk og TIF-fagene, nevnes ganske 
unisont at det å vise problemløsing fra ulike vinklinger er nyttig.  

 Det nevnes at det brukes praktiske eksempler fra elvenes fagvalg og interessefelt. Der det er 
vanskelig å gjøre det, kan praktiske problemstillinger som er relevant for elevene privat 
brukes. (f.eks. personlig økonomi eller blandingsforhold bensin/olje på mopeden) 

 Prosjektarbeid er nevnt av både matematikklærer og en av TIF-lærerne. Kunne vært ønskelig 
med et større prosjekt som kunne bli brukt flere år, sånn at fellesfaglærerne hadde fått 
større mulighet for forutsigbarhet for hva de skulle jobbe med når det gjelder yrkesretting.  

 Regning som grunnleggende ferdighet, er det enighet om at er et punkt det er greit å 
oppfylle. Det er gjennomgående mye regning i TIF-fagene. 

 Holder det å bytte ut ord i regnestykkene fra boka med ord fra yrkesfaget, eller bør det lages 
matematikk ut fra praktiske problemstillinger i verkstedsammenheng? Skyvelære og 
metallbiter i matematikktimen er nevnt som enkel øving i regning på volum og massetetthet. 

 Matematikklæreren bruker verkstedhåndboken som et tillegg i matematikkundervisningen, 
noe som i seg selv viser sammenheng.  

 Samarbeid om å bygge årsplaner ut fra tema, for å få ting i en rekkefølge som fungerer for 
begge fag? 

 Kan matematikkfaget bygges opp i sin helhet, ut fra læreplan og programfagbøker for TIF? (et 
nevnt eksempel fra en naturfaglærer) 

 En av TIF-lærerne nevner viktighet med elevmedvirkning for å øke motivasjonen for læring. 

Samarbeid: 

 Samarbeid varierer svært mye. Noen søker mye samarbeid, mens andre hegner om sitt eget 
fag og sine egne metoder.  

 Ingen faste møtepunkter for samarbeid, men dryppvis når det føles naturlig. Virker for at det 
er enighet om at det er slik det bør være.  

 Noen matematikklærere spør etter hva som er tema og hva som bør gjennomgås, og noen 
oppsøker også verkstedene for å gjøre seg kjent med hva elevene jobber med der.  

 Etterlyser tverrfaglige prosjekter som de rekker å bli kjent med ved at de brukes i flere år.  
 De forskjellige fagene er lokalisert på forskjellige arbeidsrom.  
 Det har vært gjort forsøk på tverrfaglig idemyldring og oppbygging av felles årsplaner på 

planleggingsdag, uten at disse ble ferdigstilt. 
 Det virker for at det oftest er matematikklæreren som kommer til programfaglæreren for å 

søke samarbeid. 

Rammefaktorer: 

 Det er ofte bytte av lærere som skal samarbeide, noe som gjør at det er vanskelig å få 
kontinuitet i det tverrfaglige arbeidet. Det blir lite forutsigbart. 

 Utfordring med at ikke fellesfaglærere og programlærere er samlokaliserte på 
arbeidsrommene. (burde det vært samlokalisert rundt klasseteam?) 

 Prosjektene kommer for tett til at de blir ordentlig implementert i organisasjonen. 



 Gjør programfaglærerne nok for å inkludere fellesfaglærerne, med å gjøre de kjent på 
arbeidsområdene sine?  

 Burde det vært flere lærere som jobber på tvers av yrkesfag og fellesfag, for å trekke linjer 
mellom fagene. 

 Kan spørres om det er ønskelig at det er skapes møteplasser for mer tverrfaglig samarbeid. 
 Lite forutsigbart for matematikklærerne, da de ikke vet hvilke yrkesfaggrupper de skal 

undervise fra år til år. (Burde hatt samme fagene flere år på rad for å sette seg godt nok inn i 
det for best mulig yrkesretting) 

 Hvor gode lærebøkene er varierer svært mye. 
 Eksamen vil også være med å styre matematikkundervisningen. 
 Det kan være en utfordring å synkronisere fagene såpass at samarbeidet flyter godt. 
 Prosjekter kommer for tett, slik at det ikke blir satt av nok tid til at de skal bli godt 

implementert i undervisningen.  
 Det er ønsket kontinuitet i samarbeidet mellom programfaglærere og matematikklærere for 

at lærerne skal bli mer kjent med hverandre og få mulighet til å utvikle samarbeidsrutinene 
lenger. Programfaglæreren opplever at de kanskje får en ny matematikklærer å samarbeide 
med for hvert år, noe som gjør at det gjentatte ganger må startes fra bunnen. 

 At det er vilje fra den enkelte lærer til å se utover sitt eget fag. 
 Matematikklæreren som er intervjuet, virker svært praktisk anlagt. (da med innsikt i byggfag)  

Kunnskap om tema: 

 To av de intervjuede lærerne deltok på FYR-samlingen i Oslo. 
 En del fokus da prosjektet pågikk, men lite system på videreføring. 

Endringsvilje:  

 Det er stor forskjell på endringsvilje fra lærer til lærer. Noen matematikklærere oppsøker de 
områdene den praktiske opplæringen foregår, og andre sier de har sine opplegg og ønsker 
ikke innblanding.  

 Inntrykk av at noen få lærere utnytter at den nye læreplanen er skrevet åpent, at de kan i 
realiteten undervise akkurat som de alltid har gjort. 

 Det blir påpekt at prosjekter som FYR blir satt litt til siden når de er avsluttet fra skoleeier 
eller Udir sin side, for de vet det kommer nye prosjekter som skal gjennomføres. Så det er 
kanskje gitt litt lite fokus og tid til implementering av utviklingsprosjekter mellom hvert 
prosjekt.  

 Lærere fra begge sider omfavner kanskje sine egne fag fremfor å tenke tverrfaglig.  
 Matematikklæreren som er intervjuet, er positiv til å skape mer yrkesretting og søker selv 

informasjon hos TIF-programmet.  
 Enkelte elever blir negative til læring hvis de ikke klarer å se hva det kan brukes til. 
 Er det upopulært for matematikklærere å undervise yrkesfagelever? (Lite gunstig med at 

lærere byttes ut for ofte. Det gir ingen kontinuitet i samarbeidet) 

Læringsutbytte: 

 Det er enighet om at de som ser koblingene mellom fagene, også har godt utbytte av fagene. 
 Tverrfaglige prosjekter er ønskelig for å viske ut skillet mellom det som foregår i 

klasserommet og verkstedene. 
 Kan ikke glemme eksamen som kan komme i slutten av året. Hele pensum må dekkes opp og 

eksamensformen må det øves på.  



• Viktig at elevene ser helheten og sammenheng i det vi holder på med, for å motivere for 
fellesfagene. 

• Større utfordring hvis eleven mangler grunnleggende regneferdigheter før de kommer på 
videregående.

Læreforutsetninger:

• Elevene i disse gruppene representerer et svært stort spenn når det gjelder evnen til å 
tilegne seg matematikk. Vi har fra ener til sekser-kandidaten. 

• Noen elever som sliter med matematikk får fort dårlig selvbilde, da de har mistet troen på at 
dette er noe de kan klare. 

• Ungdommene har ikke vært vant til å selv sette ting i system fra grunnskolen for å se 
sammenhenger mellom fagene. 

• Noen mangler helt grunnleggende matematikkunnskap når de kommer fra grunnskolen. 
• Variert hvor gode matematikkunnskaper programfaglærerne har for å hjelpe elevene til å se 

koblingene. 
• Er elevene godt nok forberedt fra grunnskolen, på at TIF inneholder en del matematikk?



I hvor stor grad mener du at tverrfaglig prosjektarbeid bør benyttes i matematikkundervisningen for TIF-elever?
M 55- 3

3 Menn Kvinner Aldersgrupper
M 40-54 4 verdi antall 3
M 40-54 3 Liten eller ingen grad 1 0 3 25-39 40-54 55-
K 25-39 3 2 0 3 3 4
K 40-54 3 I noen grad 3 13 4 3 3 3
M 40-54 3 4 4 3 4 3 3
K 25-39 3 I stor grad 5 2 3 5 4 3
K 40-54 3 Sum 19 3 3 3 3
K 25-39 4 3 3 3 5 3
K 40-54 5 3 4 3 3 3
K 40-54 3 5 4 4 4 5
M 25-39 3 Gjennomsnitt 3,375 3,5 3,285714286 3,5 3,66666667
M 25-39 3
K 25-39 3
M 55- 3
K 40-54 4
K 25-39 4
M 55- 5
Gjennomsnitt 3,42

I hvor stor grad mener du praktiske eksempler fra elevenes fagvalg og interessefelt bør brukes i matematikkundervisningen?
M 55- 4

5
M 40-54 4 verdi antall
M 40-54 5 Liten eller ingen grad 1 0 Menn Kvinner Aldersgrupper
K 25-39 4 2 0 4
K 40-54 4 I noen grad 3 0 4 25-39 40-54 55-
M 40-54 5 4 7 4 5 4
K 25-39 5 I stor grad 5 12 4 5 4 5
K 40-54 5 Sum 19 5 5 5 4
K 25-39 5 5 5 5 5
K 40-54 5 4 5 4 5
K 40-54 5 5 4 5 5 4
M 25-39 4 4 5 4 5 4
M 25-39 5 5 5 5 5 5
K 25-39 4 Gjennomsnitt 4,5 4,7 4,571428571 4,75 4,33333333
M 55- 4
K 40-54 5
K 25-39 5
M 55- 5
Gjennomsnitt 4,63158

Resultater i kategori 
"Didaktisk praksis"
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I hvor stor grad bruker du praktiske øvinger relatert til elevenes fagvalg og interessefelt i matematikkundervisningen?
M 55- 2

2
M 40-54 4 verdi antall Menn Kvinner Aldersgrupper
M 40-54 5 Liten eller ingen grad 1 0 3
K 25-39 3 2 3 3 25-39 40-54 55-
K 40-54 3 I noen grad 3 9 2 3 4
M 40-54 4 4 6 4 3 3 5
K 25-39 3 I stor grad 5 1 5 3 3 3
K 40-54 3 Sum 19 4 4 3 4
K 25-39 3 4 4 4 3
K 40-54 4 2 3 2 4 2
K 40-54 4 4 3 3 4 4
M 25-39 4 3 3 3 3 3
M 25-39 2 Gjennomsnitt 3,5 3,2 3 3,75 3
K 25-39 3
M 55- 4
K 40-54 3
K 25-39 3
M 55- 3
Gjennomsnitt 3,26316

I læreplanen for Teknologi og industrifag er det under grunnleggende ferdigheter et punkt om «å regne i Vg1 teknologi og industrifag» I hvor stor grad har du som matematikklærer kjennskap til hva dette innebærer?
M 55- 5

2 Menn Kvinner Aldersgrupper
M 40-54 2 verdi antall 4
M 40-54 5 Liten eller ingen grad 1 1 2 25-39 40-54 55-
K 25-39 4 2 6 5 2 2
K 40-54 2 I noen grad 3 3 2 3 4 5
M 40-54 5 4 3 5 5 2 2
K 25-39 2 I stor grad 5 6 5 5 5 5
K 40-54 3 Sum 19 3 1 3 3
K 25-39 5 4 2 4 5 5
K 40-54 5 5 3 2 1 5
K 40-54 1 4 2 2 3 4
M 25-39 3 Gjennomsnitt 4,125 2,9 3,142857143 3,25 4,66666667
M 25-39 4
K 25-39 2
M 55- 5
K 40-54 3
K 25-39 2
M 55- 4
Gjennomsnitt 3,36842
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Verkstedhåndboka som TIF-elevene benytter inneholder mange tabeller, diagrammer og formler. I hvor stor grad bruker du verkstedhåndboka i matematikkundervisningen?
M 55- 2

3 Menn Kvinner Aldersgrupper
M 40-54 3 verdi antall 3
M 40-54 4 Liten eller ingen grad 1 3 1 25-39 40-54 55-
K 25-39 3 2 3 2 1 3
K 40-54 1 I noen grad 3 7 3 2 3 4
M 40-54 3 4 4 4 5 1 1
K 25-39 1 I stor grad 5 2 3 3 5 3
K 40-54 2 Sum 19 4 3 4 2
K 25-39 5 5 1 5 3 2
K 40-54 3 4 4 1 3 4
K 40-54 3 2 3 3 4 2
M 25-39 4 Gjennomsnitt 3,375 2,6 3,142857143 2,875 2,66666667
M 25-39 5
K 25-39 1
M 55- 4
K 40-54 4
K 25-39 3
M 55- 2
Gjennomsnitt 2,94737

Jeg opplever det utfordrende å yrkesrette matematikk for TIF-elever, på grunn av at jeg kjenner for lite til fagfeltet deres.
M 55- 1

2 Menn Kvinner Aldersgrupper
M 40-54 3 verdi antall 3
M 40-54 2 Liten eller ingen grad 1 2 3 25-39 40-54 55-
K 25-39 3 2 5 1 5 3
K 40-54 3 I noen grad 3 9 3 3 3 2
M 40-54 3 4 0 2 2 5 3
K 25-39 5 I stor grad 5 3 3 2 2 3
K 40-54 3 Sum 19 3 5 3 3
K 25-39 2 5 3 5 2 1
K 40-54 2 1 3 3 5 1
K 40-54 5 3 2 2 3 3
M 25-39 3 Gjennomsnitt 2,625 3,1 3,285714286 3 1,66666667
M 25-39 5
K 25-39 3
M 55- 1
K 40-54 3
K 25-39 2
M 55- 3
Gjennomsnitt 2,84211
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I hvor stor grad opplever du at læringsutbyttet påvirkes av at elevene ser koblingene mellom matematikk og programfagene på TIF?
M 55- 4

3
M 40-54 3 verdi antall
M 40-54 4 Liten eller ingen grad 1 0 Menn Kvinner Aldersgrupper
K 25-39 3 2 3 3
K 40-54 3 I noen grad 3 7 3 25-39 40-54 55-
M 40-54 3 4 6 4 4 3
K 25-39 4 I stor grad 5 3 3 3 3 4
K 40-54 3 Sum 19 4 5 4 3
K 25-39 5 3 4 5 3
K 40-54 4 5 4 5 3
K 40-54 4 2 2 2 4 4
M 25-39 5 4 5 2 4 4
M 25-39 2 2 3 3 5 2
K 25-39 2 Gjennomsnitt 3,375 3,6 3,42857143 3,625 3,33333333
M 55- 4
K 40-54 5
K 25-39 3
M 55- 2
Gjennomsnitt 3,473684

I hvor stor grad opplever du at elevenes motivasjon for læring i matematikk påvirkes av at elevene ser koblingene mellom matematikk og programfagene på TIF?
M 55- 4

3 Menn Kvinner Aldersgrupper
M 40-54 4 verdi antall 3
M 40-54 4 Liten eller ingen grad 1 1 3 25-39 40-54 55-
K 25-39 3 2 2 4 3 4
K 40-54 3 I noen grad 3 7 4 3 3 4
M 40-54 3 4 8 4 4 3 3
K 25-39 3 I stor grad 5 1 3 4 4 3
K 40-54 3 Sum 19 5 1 5 3
K 25-39 4 3 2 3 4 4
K 40-54 4 4 4 2 1 4
K 40-54 1 2 4 4 4 2
M 25-39 5 Gjennomsnitt 3,625 3,1 3,42857143 3,25 3,33333333
M 25-39 3
K 25-39 2
M 55- 4
K 40-54 4
K 25-39 4
M 55- 2

Resultater i 
kategori 
"Læringsutbytte"
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Gjennomsnitt 3,315789 

I hvor stor grad opplever du at elevene blir negative til matematikkfaget, hvis de ikke ser nytteverdien i det de lærer? 
M 55- 4

4 Menn Kvinner Aldersgrupper
M 40-54 5 verdi antall 3
M 40-54 1 Liten eller ingen grad 1 2 3 25-39 40-54 55-
K 25-39 3 2 2 4 4 5
K 40-54 3 I noen grad 3 3 5 2 3 1
M 40-54 3 4 6 1 5 4 3
K 25-39 4 I stor grad 5 6 3 5 5 3
K 40-54 2 Sum 19 5 5 5 2
K 25-39 5 4 4 4 5 4
K 40-54 5 1 5 4 5 1
K 40-54 5 2 4 4 5 2
M 25-39 5 Gjennomsnitt 3,125 4 4,14285714 3,625 2,33333333
M 25-39 4 
K 25-39 4 
M 55- 1 
K 40-54 5 
K 25-39 4 
M 55- 2 
Gjennomsnitt 3,631579
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På min skole samarbeider matematikklærere og programfaglærere på TIF om yrkesretting av matematikkfaget.
M 55- 4

3 verdi antall Menn Kvinner Aldersgrupper
M 40-54 2 Liten eller ingen grad 1 2 3
M 40-54 3 2 6 3 25-39 40-54 55-
K 25-39 3 I noen grad 3 7 4 3 2
K 40-54 3 4 4 2 2 3 3
M 40-54 3 I stor grad 5 0 3 2 3 3
K 25-39 3 Sum 19 3 1 2 3
K 40-54 2 2 3 2 2
K 25-39 2 2 4 2 1 4
K 40-54 1 4 4 4 3 4
K 40-54 3 2 1 1 4 2
M 25-39 2 Gjennomsnitt 2,75 2,6 2,42857143 2,625 3,33333333
M 25-39 2
K 25-39 4
M 55- 4
K 40-54 4
K 25-39 1
M 55- 2
Gjennomsnitt 2,6842

Er det faste møtepunkt mellom matematikklærere og programfaglærere på TIF om yrkesretting av matematikk på din skole?
M 55- Nei

Nei
M 40-54 Nei Nei 17
M 40-54 Nei Ja 2
K 25-39 Nei
K 40-54 Nei
M 40-54 Nei
K 25-39 Nei
K 40-54 Nei
K 25-39 Nei
K 40-54 Nei
K 40-54 Nei
M 25-39 Ja
M 25-39 Nei
K 25-39 Ja
M 55- Nei
K 40-54 Nei
K 25-39 Nei
M 55- Nei

Resultater i kategori 
"Samarbeid"
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I hvor stor grad er det du som tar kontakt med programfaglærere på TIF for å søke samarbeid om yrkesretting av faget?
M 55- 1

4
M 40-54 5 verdi antall Menn Kvinner Aldersgrupper
M 40-54 4 Liten eller ingen grad 1 1 5
K 25-39 5 2 1 3 25-39 40-54 55-
K 40-54 3 I noen grad 3 8 1 3 5
M 40-54 3 4 3 5 5 5 4
K 25-39 3 I stor grad 5 6 4 5 3 3
K 40-54 5 Sum 19 3 5 5 3
K 25-39 5 2 3 2 5
K 40-54 5 3 3 3 5 1
K 40-54 3 5 3 3 3 5
M 25-39 2 3 4 4 3 3
M 25-39 3 Gjennomsnitt 3,25 3,9 3,57142857 3,875 3
K 25-39 3
M 55- 5
K 40-54 3
K 25-39 4
M 55- 3
Gjennomsnitt 3,6316

I hvor stor grad er det programfaglærere på TIF som søker samarbeid der elever trenger matematikk for å løse utfordringer i programfagene?
M 55- 2

2 Menn Kvinner Aldersgrupper
M 40-54 1 verdi antall 1
M 40-54 4 Liten eller ingen grad 1 8 3 25-39 40-54 55-
K 25-39 1 2 5 2 2 1
K 40-54 3 I noen grad 3 4 1 1 1 4
M 40-54 2 4 2 4 1 2 3
K 25-39 2 I stor grad 5 0 2 1 1 2
K 40-54 1 Sum 19 1 1 1 1
K 25-39 1 3 4 3 1 2
K 40-54 1 2 3 4 1 2
K 40-54 1 3 1 1 3 3
M 25-39 1 Gjennomsnitt 2,25 1,8 1,85714286 2 2,33333333
M 25-39 3
K 25-39 4
M 55- 2
K 40-54 3
K 25-39 1
M 55- 3
Gjennomsnitt 2
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I hvor stor grad oppsøker du TIF-verksted eller lab, for å gjøre deg kjent med elevenes arbeidsområder?
M 55- 5 

2 
M 40-54 4 verdi antall Menn Kvinner Aldersgrupper
M 40-54 3 Liten eller ingen grad 1 0 3
K 25-39 3 2 7 2 25-39 40-54 55-
K 40-54 2 I noen grad 3 7 5 3 4
M 40-54 4 4 4 4 3 3 3
K 25-39 3 I stor grad 5 1 3 3 3 2
K 40-54 3 Sum 19 4 3 3 4
K 25-39 3 2 2 2 3
K 40-54 3 4 3 4 3 5
K 40-54 2 4 2 3 2 4
M 25-39 2 2 2 2 2 2
M 25-39 4 Gjennomsnitt 3,5 2,6 2,85714286 2,875 3,66666667
K 25-39 3 
M 55- 4 
K 40-54 2 
K 25-39 2 
M 55- 2 
Gjennomsnitt 2,9474
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I hvor stor grad oppsøker du TIF- 
verksted eller lab, for å gjøre deg kjent 

med elevenes arbeidsområder?



For litt over fem år siden ble FYR-prosjektet som ble drevet av Utdanningsdirektoratet avsluttet (Fellesfag Yrkesretting Relevans) I hvor stor grad opplever du at dette ble implementert i matematikkundervisningen for TIF-elever i tiden etter prosjektet.
M 55- 3

4
M 40-54 4 Menn Kvinner Aldersgrupper
M 40-54 3 verdi antall 3
K 25-39 3 Liten eller ingen grad 1 2 3 25-39 40-54 55-
K 40-54 3 2 7 2 4
M 40-54 2 I noen grad 3 7 3 1 3
K 25-39 2 4 2 4 2 3 3
K 40-54 1 I stor grad 5 0 3 3 2 2
K 25-39 2 Sum 18 2 2 2 1
K 40-54 3 2 1 2 3 3
K 40-54 2 3 3 1 2 3
M 25-39 2 2 2 2 3 2
M 25-39 Gjennomsnitt 2,71428571 2,2 2 2,625 2,66666667
K 25-39 1
M 55- 3
K 40-54 3
K 25-39 2
M 55- 2
Gjennomsnitt 2,5

I hvor stor grad opplever du at matematikklærerne var positive til FYR-prosjektet?
M 55- 5

5 Menn Kvinner Aldersgrupper
M 40-54 4 verdi antall 3
M 40-54 4 Liten eller ingen grad 1 1 4 25-39 40-54 55-
K 25-39 3 2 1 3 4
K 40-54 4 I noen grad 3 7 5 3 4
M 40-54 3 4 7 4 3 3 4
K 25-39 3 I stor grad 5 2 4 4 3 3
K 40-54 3 Sum 18 3 4 3 3
K 25-39 3 1 2 1 4 5
K 40-54 4 4 3 2 4 4
K 40-54 4 4 3 3 3 4
M 25-39 1 Gjennomsnitt 3,57142857 3,2 2,5 3,625 4,33333333
M 25-39
K 25-39 2
M 55- 4
K 40-54 3
K 25-39 3
M 55- 4

Resultater i kategori 
"Utviklingsprosesser"
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For litt over fem år siden ble FYR-prosjektet 
som ble drevet av Utdanningsdirektoratet 
avsluttet (Fellesfag Yrkesretting Relevans) I 

hvor stor grad opplever du at dette ble 
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I hvor stor grad opplever du at 
matematikklærerne var positive til FYR-

prosjektet?



Gjennomsnitt 3,444444

I hvor stor grad har de nye læreplanene i Fagfornyelsen endret dine undervisningsrutiner med tanke på yrkesfaglig forankring?
M 55- 3

2
M 40-54 2 verdi antall Menn Kvinner Aldersgrupper
M 40-54 4 Liten eller ingen grad 1 1 4
K 25-39 4 2 4 4 25-39 40-54 55-
K 40-54 4 I noen grad 3 8 4 2
M 40-54 2 4 5 3 3 4
K 25-39 4 I stor grad 5 0 2 3 4 4
K 40-54 3 Sum 18 4 4 4 2
K 25-39 3 2 3 3 3
K 40-54 4 3 3 3 4 3
K 40-54 3 1 3 3 3 1
M 25-39 3 2 3 3 3 2
M 25-39 Gjennomsnitt 2,42857143 3,4 3,33333333 3,125 2
K 25-39 3
M 55- 1
K 40-54 3
K 25-39 3
M 55- 2
Gjennomsnitt 2,944444

I hvor stor grad opplever du at det er ønskelig for matematikklærere å undervise yrkesfagklasser på lik linje med elever på studiespesialisering?
M 55- 3

M 40-54 1 verdi antall Menn Kvinner Aldersgrupper
M 40-54 4 Liten eller ingen grad 1 2 2
K 25-39 2 2 6 3 25-39 40-54 55-
K 40-54 3 I noen grad 3 4 3 2 1
M 40-54 3 4 6 1 4 2 4
K 25-39 2 I stor grad 5 0 4 4 2 3
K 40-54 4 Sum 18 3 2 4 3
K 25-39 4 1 4 1 4
K 40-54 2 2 3 2 2 3
K 40-54 4 4 2 3 4 4
M 25-39 1 2 4 4 2 2
M 25-39 2 Gjennomsnitt 2,5 3 2,57142857 2,875 3
K 25-39 3
M 55- 4
K 40-54 2
K 25-39 4
M 55- 2
Gjennomsnitt 2,764706

0

1

2

3

4

5

6

7

8

9

1 2 3 4 5

I hvor stor grad har de nye læreplanene i 
Fagfornyelsen endret dine 

undervisningsrutiner med tanke på 
yrkesfaglig forankring?
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I hvor stor grad opplever du at det er 
ønskelig for matematikklærere å undervise 
yrkesfagklasser på lik linje med elever på 

studiespesialisering?



For litt over fem år siden ble FYR-prosjektet som ble drevet av Utdanningsdirektoratet avsluttet (Fellesfag Yrkesretting Relevans) I hvor stor grad opplever du at dette ble implementert i matematikkundervisningen for TIF-elever i tiden etter prosjektet.



I hvor stor grad er det viktig for deg at du har de samme programfaglærerne å forholde deg til fra år til år?
M 55- 4

4
M 40-54 4 verdi antall Menn Kvinner Aldersgrupper
M 40-54 4 Liten eller ingen grad 1 0 2
K 25-39 2 2 2 2 25-39 40-54 55-
K 40-54 2 I noen grad 3 2 4 3 4
M 40-54 4 4 14 4 4 2 4
K 25-39 3 I stor grad 5 1 4 4 3 2
K 40-54 4 Sum 19 4 4 4 4
K 25-39 4 3 4 3 4
K 40-54 4 4 4 4 4 4
K 40-54 4 5 4 4 4 5
M 25-39 3 4 4 4 4 4
M 25-39 4 Gjennomsnitt 4 3,5 3,42857143 3,75 4,33333333
K 25-39 4
M 55- 5
K 40-54 4
K 25-39 4
M 55- 4
Gjennomsnitt 3,7368

I hvor stor grad opplever du at programfaglærerne er tilgjengelig for faglig samarbeid?
M 55- 3

5
M 40-54 3 verdi antall Menn Kvinner Aldersgrupper
M 40-54 4 Liten eller ingen grad 1 1 3
K 25-39 3 2 4 3 25-39 40-54 55-
K 40-54 3 I noen grad 3 7 3 2 3
M 40-54 3 4 6 3 4 3 4
K 25-39 2 I stor grad 5 1 4 2 2 3
K 40-54 4 Sum 19 3 3 2 3
K 25-39 2 1 3 1 4
K 40-54 3 4 4 4 3 3
K 40-54 3 4 4 4 3 4
M 25-39 1 2 2 2 4 2
M 25-39 4 Gjennomsnitt 3 3 2,57142857 3,375 3
K 25-39 4
M 55- 4
K 40-54 4
K 25-39 2
M 55- 2
Gjennomsnitt 3,1053

Resultater i 
kategori 
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I hvor stor grad er det viktig for deg at du har 
de samme programfaglærerne å forholde 

deg til fra år til år?
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I hvor stor grad opplever du at 
programfaglærerne er tilgjengelig for faglig 

samarbeid?



I hvilken grad opplever du at skolen legger til rette for faglig samarbeid på tvers av faggrupper?
M 55- 4

2
M 40-54 3 verdi antall
M 40-54 4 Liten eller ingen grad 1 0 Menn Kvinner Aldersgrupper
K 25-39 3 2 9 3
K 40-54 5 I noen grad 3 5 5 25-39 40-54 55-
M 40-54 2 4 4 4 2 3
K 25-39 2 I stor grad 5 1 3 4 3 4
K 40-54 4 Sum 19 4 2 2 5
K 25-39 2 2 2 2 2
K 40-54 2 2 3 2 4
K 40-54 3 2 3 2 2 4
M 25-39 2 3 4 3 3 3
M 25-39 2 2 2 2 4 2
K 25-39 3 Gjennomsnitt 2,75 3 2,28571429 3,375 3
M 55- 3
K 40-54 4
K 25-39 2
M 55- 2
Gjennomsnitt 2,8421

I hvor stor grad opplever du at lærebøkene i matematikk legger til rette for yrkesfaglig forankring av faget?
M 55- 4

4
M 40-54 1
M 40-54 3 verdi antall Menn Kvinner Aldersgrupper
K 25-39 4 Liten eller ingen grad 1 2 4
K 40-54 4 2 5 4 25-39 40-54 55-
M 40-54 2 I noen grad 3 3 4 4 1
K 25-39 4 4 8 1 2 4 3
K 40-54 2 I stor grad 5 1 3 4 4 4
K 25-39 4 Sum 19 2 5 4 2
K 40-54 5 2 4 2 2
K 40-54 4 4 2 4 5 4
M 25-39 2 3 3 2 4 3
M 25-39 4 1 2 2 3 1
K 25-39 2 Gjennomsnitt 2,5 3,4 3,14285714 3 2,66666667
M 55- 3
K 40-54 3
K 25-39 2
M 55- 1
Gjennomsnitt 3,0526
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I hvilken grad opplever du at skolen legger til 
rette for faglig samarbeid på tvers av 

faggrupper?
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I hvor stor grad opplever du at lærebøkene i 
matematikk legger til rette for yrkesfaglig 

forankring av faget?



Hvilken lærebok benyttes. Mulig å krysse flere

Sinus (Cappelen Damm) 2
Mønster (Gyldendal) 14
Matematikk for Yrkesfag P (Aschehoug)3
Andre 1
Bruker ikke lærebok 1

I hvor stor grad styrer eksamensformen hvordan du underviser matematikk for TIF-elever? (Skriftlig sentralgitt)
M 55- 4

2
M 40-54 4 Menn Kvinner Aldersgrupper
M 40-54 2 verdi antall 3
K 25-39 3 Liten eller ingen grad 1 1 2 25-39 40-54 55-
K 40-54 2 2 4 4 3 4
M 40-54 4 I noen grad 3 9 4 3 3 2
K 25-39 3 4 4 2 3 3 2
K 40-54 3 I stor grad 5 1 4 3 3 4
K 25-39 3 Sum 19 1 4 1 3
K 40-54 3 2 3 2 3 4
K 40-54 4 3 3 3 4 3
M 25-39 1 5 3 3 3 5
M 25-39 2 Gjennomsnitt 3,125 3 2,57142857 3,125 4
K 25-39 3
M 55- 3
K 40-54 3
K 25-39 3
M 55- 5
Gjennomsnitt 3
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